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V spomin borcem - večno cvetoča vrtnica 
VIDEM - LESKOVEC 

Krajevni odbor zveze združenj 
borcev NOV Videm pri Ptuju, ki 
združuje v svoji organizaciji 
člane iz K S Videm in Leskovec, 
je ob pomoči družbeno političnih 
organizacij ter krajevne skupno-
sti Videm, še posebej pa ob 
pomoči prostovoljnega dela in 
prispevkov krajanov, v soboto, 
29. septembra uresničil dolgolet-
no željo krajanov s tega območja. 
Pod hpami, v neposredni bližini 
osnovne šole Videm, so na sveča-
nosti odkrili spomenik žrtvam 
okupatoijevega nasilja z območ-
ja Vidma in Leskovca. 

Spomin na težke čase okupa-
torjevega terorja med drugo 
svetovno vojno in na aktiviste s 
tega območja je obudil predsed-
nik občinske borčevske organiza-
cije Milan Lacko, spomenik pa 
sta zatem svečano odkrila borca 
Friderik Modic in Martin Podho-
stnik. 

Kot je zapisano v spominski 
brošuri, ki so jo izdali ob tej 
jriložnosti skupaj z značkami, je 
jetonski spomenik izdelal mlad 
obetajoč kipar Zdravko Kokano-
vič iz Bjeline v Bosni, ki je lansko 
leto diplomiral na katedri za 
likovno umetnost pedagoške 
akademije v Mariboru. Stiliziran 
cvet plastično simbolizira zasno-
vo permanentne rasti v smislu 
ohranjanja tradicij narodnoosvo-
bodilnega boja na vrsto prihaja-
jočih novih generacij. 

Predstavniki krajevne borčev-
ske organizacije so predali patro-
nat nad spomenikom pionirjem 
osnovne šole Videm, zatem pa so 
izročih najaktivnejšim krajanom 
priznanja za uspešno sodelova-

nje prj postavitvi spomenika. 
Plakete so prejeli: KO ZZB NOV 
Videm, Anton Fijačko, osnovna 
organizacija ZSMS Videm, os-
novna šola Videm, Alojz Satler 
in Stanko Skok. Priznanja pa so 

dobili: Anica Bedrač, Danilo 
Breznik, Alojz Gojkošek, Janko 
Muzek, Stanko Petrovič, Jože 
Roje in Štefan Vidovič. Sledil je 
bogat kulturni program, ki so ga 
popestrili še folkloristi iz Lanco-
ve vasi, slavje pa so zaključili na 
tovariškem srečanju borcev. 

M^ Ozmec 

Ob odkritju spomenika je spregovoril tudi Milan Lacko, predsednik občinske organizacije ZZB NOV Ptuj 

ZASEDANJE ZBOROV SO PTUJ 

Dobra udeležba, zavzeta razprava 
Delegati družbenopolitičnega zbora SO Ptuj so 

se sestali na redni seji v četrtek, 27. septembra. Od 
30. delegatov jih je prišlo na sejo 25. Zbor krajev-
nih skupnosti se je sestal v petek dopoldne, od 35 
delegatov jih je bilo na seji 29; na seji zbora 
združenega dela, ki seje sestal prav tako v petek ob 
il. uri pa je bilo 46 delegatov od skupno 55 kolikor 
jih zbor šteje. Ne le udeležba, temveč tudi razprava 
v vseh treh zborih je bila, tako po vsebini kot po 
kritičnosti in živahnosti, dobra. 

Pri informaciji o uresničevanju družbeno eko-
nomskega razvoja so enotno ugotovili, da so 
gospodarska gibanja v občini tudi v osmih mesecih 
etošnjega leta nadvse ugodna, kar še posebej velja 

za rast industrijske proizvodnje, k i je za okoh 7,2 % 
višja kot v enakem obdobju lanskega leta, tudi 
produktivnost je za 4 % večja. Pri tem zaskrbljuje 
nizka rast dohodka in visoka rast porabljenih 
sredstev. Vzrok za tako stanje je predvsem v 
neusklajenih cenah, ki so mnogo bolj porasle pri 
surovinah kot pri finalnih izdelkih. Najznačilnejši 
primer je Perutnina Ptuj, kjer je cena koruzi in 
drugim krmilom mnogo previsoka glede na ceno 
piščančjega mesa. 

Precej živahna razprava je bila tudi 6 smernicah 
za pripravo dolgoročnega plan občine Ptuj. Na 
zahtevo delegatov DPZ je bil predlog smernic 
preimenovan v osnutek tako, da bo mo6 v njih 
upoštevati nekatere konkretne pripombe in pred-

loge in iz razprave. To so potrdili delegati tudi 
ostalih dveh zl^rov. 

V vseh tren zborih je bila obširna in zavzeta 
razprava o položaju usmerjenega izobraževanja v 
občini Ptuj. Skupna ugotovitev je bila, da je 
oblikovanje mreže šol omejilo možnosti vpisa 
ptujskih m ormoških srednješolcev na kritično 
spodnjo mejo. Med drugim je potrebno tudi s 
pohtičnimi aktivnostmi zagotoviti izvajanje vzgoj-
no izobraževalnega programa naravoslovne, mate-
matične in elektrotehnične usmeritve. Pri tem 
moramo izhajati iz strokovno utemeljenih in 
razumnih rešitev, mobilizirati javnost, ustrezno 
predstavljati.SŠC Ptuj in dokazovati, da ne gre za 
okalni interes, temveč je to skupni družbeni 
interes. 

Pri programu organizirane setve 1984/85 je bilo 
poudarjeno, da ima prednost živinoreja, temu pa 
mora biti podrejeno poljedelstvo. Izražena je bila 
tudi zaskrbljenost, kako bomo dosegh plan setve 
pšenice, ko pa še vedno niso znani pogoji odkupa. 
Nekateri delegati so tudi menili, da je KZ Lovrenc 
nesorazmerno manj obremenjena s planom manj 
akumulativnih kultur kot druga poljedelska ob-
močja. V pojasnilo je bilo povedano, da je to 
izjemno samo še letos zaradi melioracijskih del ob 
reki Polskavi. 

Več o vsebini razprav na sejah posameznih 
zborov preberite na 3. strani. FF 

Predsednik 
občine 

sprejel mlade 
gasilce 

Predsednik skupščine občine 
Ptuj, Franc Tetičkovič je v pone-
deljek, 1. oktobra v dvorani na 
magistratu sprejel uspešne mlade 
ptujske gasilke m gasilce, ki so — 
kot smo poročali — na nedav-
nem prvenstvu mladih gasilcev 
Jugoslavije v Prizrenu dosegli 
kar dve prvi, eno drugo in eno 
šesto mesto. Mladinke iz Zagojič, 
pionirke iz Podlehnika, pa pio-
nirii iz Gorišnice in Hajdine, vsi 
ti so dokazali, da je gasilstvo v 
ptujski občim zaanja leta vse bolj 
razvito in uspešno, zato jim je 
predsednik občine k doseženim 
uspehom iskreno čestital, zahva-
lil pa se je tudi njihovim mentor-
jem, ki so k doseženim uspehom 
prav gcnovo precej pripomogli. 

V imenu celotne gasilske eki-
pe, ki ie sodelovala na tekmova-
nju v Prizrenu seje za pozornost 
in sprejem zahvaGl gasilski men-
tor Ivan Vojsk, čestitkam pa se je 
pridružil tudi predsednik občin-
ske SIS za varstvo pred požarom, 
Stanko Debeljak. 

-OM 

Povsod slovesno za dan pionirjev 
Spominski dan, 29. september, 

kp je bila ustanovljena Zveza 
pionirjev Jugoslavije, je bil tudi 
letos priložnost za kratek pregled 
opravljenega dela v šolskem letu 
1983/84 in za sprejem programa 
dela pionirske organizacije v letu, 
ki se je šele začelo. Priložnost za 
dogovor — kako bodo pionirji vse 
leto delali, ustvarjali, se veselili in 
izpolnjevali naloge iz programa 
XIV. jugoslovanskih pionirskih 
iger z naslovom RASTEMO POD 
TITOVO ZASTAVO. -

Dan pred praznikom, v petek. 
28. septembra so imeli po vseh 
osnovnih šolah pionirske odredne 
konference, na katerih so med 
drugim volili nova vodstva 
odredov in določili po dva dele-
gata za občinsko pionirsko kon-
ferenco. ki se je sestala v domu 
Franca Krambergera v pone-
deljek. 1. oktobra. Delegati — 
pionirji so na njej. spregovorili o 
aktivnostih v posameznih 
odredih, na zaključku pa so si 
skupno ogledali proizvodni pro-
ces v ptujski Petoviji. mš ^W>Sitio Titovi pionirji, saj hodimo po Titovi poti s Titom v srcu« 

V kmetijski zadrugi Ptuj je od 160 delavcev le '9 članov zveze ko-
munistov. Samokritično ocenjujejo, da so premalo učinkoviti v svoji 
delovni sredini, v določenih primerih pa tudi premalo odločni in ne-
enotni. To je osnovna misel sekretarja, ki jo je povedal v oceni delovanja 
osnovne organizacije na zadnjem sestanku, ki se ga je udeležil tudi 
Andrej Marine, predsednik slovenskih komunistov. 

Sicer pa je poltretjo uro trajajoča razprava opozorila na aktualne 
probleme, ki so v tem času prisotni tako v kmetijstvu kot v zadružništvu. 
Kmetijske zadruge so iz pretežno trgovskih delovnih organizacij pred 
nekaj leti s pridobivanjem zaupanja kmetov doslej že postale 
organizacije združenih kmetov, vendar še zdaleč ne opravljajo vloge, ki 
bi jo morale v našem zasebnem kmetijstvu. 

Hitrejše oživljanje pravega zadružništva preprečujejo anarhija na 
tržišču, v zadnjem času pa tudi visoke obresti, ki kmete odvračajo od 
investicij v ureditev njihovih kmetij. Znano je namreč, da moderno 
urejene kmetije ž visokimi pridelki hrane dobro sodelujejo z zadrugo. 
Andrej Marine je dejal, da bo gotovo že v bližnji prihodnosti hrane 
dovolj, tudi draga bo, zato bodo takrat v boljšem položaju člani zadruge, 
ki jim bo le-ta zagotavljala prodajo pridelkov iz organizirane tržne 
proizvodnje. V organizirani in visoko produktivni pridelavi hrane bodo 
tudi stroški pridelave znatno nižji. 

Člani osnovne organizacije ZK v KZ Ptuj so tovariša Marinca 
opozorili na nekatere trenutno največje težave. Predvsem na hitro 
spreminjanje pogojev gospodarjenja in dela v zadrugi. Med primeri so 
navedli ptujsko predelovalno industrijo Petovia, ki je tik pred likvidačiio 
in to prav v času, ko je zadrugi uspelo z načrtno nekajletno akcijo 
organizirati pridelovanje vrtnin na domači zemlji in v to proizvodnjo 
vključiti tisoče lastnikov manjših kmetijskih površin. 

Opozorili so tudi na problem, kije prisoten ob sedanjem sklepanju 
pogodb za jesensko setev pšenice. Pospeševalna služba ima namreč 
velike težave, ker Intes še vedno ni dobavil kar 35 odstotkov koruze, ki 
jo kmetje pričakujejo,kot zamenjavo za oddano pšenico. Taki primeri 
povzročajo pri ljudeh nezaupanje, za neizpolnjevanje sprejetih obvez-
nosti pa je v končni fazi odgovorna zgolj zadružna organizacija. JB 

OBISK 
IZ SR HRVATSKE 

Konec minulega tedna je bila na obisku v naši republiki delegacija 
iz sosednje republike Hrvatske. Delegacijo je vodil predsednik repub-
liške konference SZDL Hrvatske Čedomir Paič, v njej pa so bili še 
predstavniki kmetijstva in zadružništva. Delegacija je v petek obiskala 
tudi ptujsko občino. Tu so se gostje najprej srečali s predstavniki občine, 
družbenopolitičnih organizacij ter kmetijskih delovnih organizacij." Po 
predstavitvi občine ter uspehov in težav, s katerimi se srečujejo v 
<.m'etij"skem kombinatu Ptuj in Kmetijski zadrugi Ptuj, je stekel zanimiv 

pogovor. Gostje in gostitelji so izmenjali izkušnje na kmetijskem po-
dročju. Predvsem so člane Hrvatske delegacije zanimale naše izkušnje 
pri pridobivanju novih obdelovalnih površin in združevanju zemlje v 
večje obdelovalne komplekse. 

Gostje so si nato ogledali tovarno močnih krmil in farmo v 
Dražencih, usmerjene kmetije v Pongercah, melioracijsko območje na 
Dravskem polju ter haloško kmetijo v Lešju. JB 

Delegacija iz SR Hrvatske med pogovorom s predstavniki ptujske občine, 
družbenopolitičnih in kmetijskih organizacij. 

CK ZK SLOVENIJE 

O problemih družbenega 
ravzoja 

Včeraj, 3. oktobra je bila v Ljubljani 12. seja CK ZK Slovenije. 
Najprej so slovesno obudili spomin na izročilo goričanske konference 
KPJ za Slovenijo, ki je bila pred 50 leti. Delovni del seje pa so namenili 
nekaterim aktualnim problemom družbenega razvoja v letu 1984 in ure-
sničevanju vloge socialističnih subjektivnih sil. Na podlagi ocene stanja 
tekočih gospodarskih gibanj v Sloveniji in uresničevanja programa 
dolgoročne ekonomske stabilizacije so sprejeli konkretne naloge komuni-
stov in tudi vseh drugih dejavnikov pri oblikovanju dokumentov o 
ekonomskem in družbenem razvoju v letu 1985. 

Pri tem si bodo komunisti prizadevali, da bodo vse socialistične 
subjektivne sile delovale kot aktivni dejavnik v celotnem delegatskem si-
stemu in da se bodo odločitve o skupnih interesih oblikovale v smislu 
uresničevanja ustavnega položaja delavcev v združenem delu in upošteva-
nja perečih problemov delovnih ljudi.. 
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V OBRATU ANODNE MASE TGA KIDRIČEVO: 

BODOČNOST V IZKUŠNJAH STAREJŠIH 
IN ZAGNANOSTI MLAJŠIH DELAVCEV 
Ob minulem občinskem prazniku je prejela Plaketo občine 

Ptuj tudi skupina 22 delavcev iz obrata anodne mase v T O Z D 
Proizvodnja aluminija TGA Kidričevo. V obrazložitvi za to 
visoko občinsko priznanje je med drugim zapisano: 

>>Delavci popolnoma obvladuje-
jo zahtevni delovni proces. Vedno 
so izpolnili začrtane plane tako za 
količinsko proizvodnjo, kot tudi za 
predvidene normative porabe su-
rovin in energije. Za primerno vo-
denje in vzdrževanje obrata so do-
bili javna priznanja tujih strokov-
njakov, ki so obiskali TGA . . .« 

Da bi izvedeli kaj več o tem — 
razmeroma majhnem kolektivu 
in njihovih delovnih uspehih smo 
jih prejšnji teden obiskali. Še sre-
ča, da so opravljali generalni re-
mont v obratu, sicer vseh ne bi 
našli skupaj. Pa smo najprej be-
sedo ponudili vodji obrata anod-
ne mase, Borisu Gajserju. 

»Naš obrat anodne mase je 
pričel z redno proizvodnjo leta 
1958 s predvideno letno proiz-
vodnjo okoli 26.000 ton anodne 
mase, ki je osnovna surovina za 
formiranje anod pri pridobivanju 
aluminija v elektrolizi. Naša sku-
pina šteje 22 delavcev, delamo pa 
v dveh izmenah. Pogoji dela so 
sicer težki, vendar smo z delno 
posodobitvijo proizvodnih na-
prav stanje izboljšali. Delo je 
mehanizirano, naša dolžnost je, 
da stroje in naprave poslužujemo. 
Seveda smo neprestano v prahu, 
razni plini in pare pa nas med 
delom ogrožajo, čeprav smo za-
ščiteni. 

Pionirji tega obrata drug za 
drugim odhaja jo v zasluženi po-

koj in kolektiv se pomlajuje. 
Rezultati, ki jih dosegajo naši 
delavci so nadpoprečni, delovna 
disciplina je zares izredna in na 
nas, mladih delavcih sloni težka 
naloga: ali bomo uspeli nadalje-
vati zdelom tako uspešno, kot naši 
prehodniki, ki so za dosedanje 
uspehe najbolj zaslužni?« 

Srečko Premužič ima v T G A za 
sabo že 31 let delovne dobe. V 
obratu anodne mase pa je že od 
vsega začetka. Takole se spominja 
razvoja svojega obrata: 

»Že leta 1957 smo pričeli z 

montažo naprav za proizvodnjo 
anodne mase, z redno proizvod-
njo pa smo pričeli leto kasneje. 
Takrat nas je bilo na montaži 
okoli 45, vodili pa so nas priza-
devni delavci, ki so sedaj že v po-
koju. Največ zaslug za ta obrat 
imata tovariš Tomše in mojster 
Kolarič. ki je prevzel obrat kot 
c^bratovodja za njim. Ob pričetku 
redne proizvodnje so nas izbrali 
22 in upam trditi, da so nam že 
takoj na začetku vcepili tako de-
lovno kot tehnološko disciplino, 
pa tudi čistočo v obratu. 

2 leti smo bili pri delu vse 
uspešnejši in v naš obrat so 

občasno prihajali razni strokov-
njaki iz Evrope pa tudi iz Amerike 
so že bili. Vsi so se čudili, kako 
lahko obrat s takšnim proizvod-
nim procesom dosega tako čisto-
čo. Pohvale so se vrstile druga za 
drugo. 

Morda je bila srečna okolnost, 
da smo leta 1957 prišli sem v 
glavnem fantje iz odsluženega 
vojaškega roka. To smo bili let-
niki. ki smo že preživljali grozote 
druge svetovne vojne in smo pra-
vzaprav bili navajeni hudemu 
času. Vsi smo bili delavni, discip-
linirani in smo vestno izvrševali 
svoje naloge. Ker smo povrhu 
tega imeli še dobro vodstvo, tudi 
danes v glavnem uspevamo pre-
našati vse dobre lastnosti na 
mlajši rod. Kako bomo to uspeli, 
pa bomo še videli; tudi čas bo 
prinesel svoje . . .« 

Med tistimi, ki so v^obratu od 
pričetka proizvodnje je tudi Franc 
Ozmec. Tako je opisal delovne 
")ogoje. ki ga spremljajo vseh 27 
et: 

»Naše delovne pogoje bi lahko 
primerjali brez skrbi s tistimi v 

elektrolizi. Težko jih je opisati, 
moraJi bi biti zraven kadar teče 
proizvodnja. Sicer smo zaščiteni z 
obleko, pokrivali, na voljo so nam 
razne zaščitne maže s katerimi se 
zaščitimo pred opeklinami smole. 
Imamo svojo garderobo s kopal-
nico. kjer se lahko umijemo takoj 
ko je potrebno — tudi med delom. 
V obratu imamo tudi svojo jedil-
nico. kajti proces zahteva, da se ne 
oddaljujemo. Včasih je treba tudi 
med malico skočiti v proizvodno 
halo. 

Delovna sila je v glavnem pol-
kvalificirana. saj vse stroje in na-
prave le poslužujemo. Ker pa seje 
zadnja leta proizvodnja delno 
modernizirala, bo potrebna ver-
jetno višja kvalifikacijska struk-
tura. 

Veliko nas je vključenih tudi v 
aktivnosti krajevnih skupnosti 
kjer živimo. Sam sem doma v 
Cvetkovcih pri Ormožu ifi na delo 
se vozim prek 30 km daleč, kar 
vzame precej časa. Kljub temu ga 
ostane še za aktivnosti v KS. 

Veste. 27 let dela v obratu 
anodne mase zapusti na človeku 
tudi precejšnje posledicah*, tudi 
sam to močno čutim. Sicer imamo 
že pet delavcev, ki so se morali 
invalidsko upokojiti. To menda 
dovolj pove.« 

Anton Nahberger je predsed-
.nik delovne skupine v obratu 
anodne mase. O povezanosti z 
ostalimi družbeno političnimi 
organizacijami in med tozdi, je 
povedal: 

»Mislim, da na nivoju delovne 
organizacije ni prave povezave 
med delovnimi skupinami, med-
tem ko smo v tozdu nekoliko bolje 
povezani, pogosteje se dogovar-
jamo. Morda je vzrok temu, da 
težko zapuščamo svojo delovno 
mesto, ker smo tam pač nujno 
potrebni. Kadarsosestanki moraš 
najti zamenjavo in jo potem vrniti. 

Sedaj poteka obratni generalni 
remont! V treh tednih moramo vse 
naprave pripraviti za ponovno 
nemoteno proizvodnjo anodne 
mase. Marsikaj dotrajanega je 
treba zamenjati, veliko čistiti in 
ponovno prilagajati. V tem času je 
naša odsotnost vsekakor manj 
opazna. 

Menim, d a j e ponekod premalo 
resnosti za udeležbo na sestankih. 

Žal se jih ne udeležujejo n a j v f t -
krat prav tisti, ki imajo za to največ 
časa. Če bi povsod čutili, da se 
težko ločijo od delovnega procesa 
— tako kot pri nas, potem bi bili 
sestanki pravgotovo bolj obiska-
ni, pa tudi bolj učinkoviti.« 

Posodobitev elektroliz bo v 
kratkem narekovala nove potrebe 
po anodni masi, zato se delavci v 
tem obratu dobro zavedajo, da 
bodo morali optimalno izkoristiti 
vse obstoječe delovne naprave in 
tudi sebe. Načrtujejo namreč po-
dvojitev proizvodnje ob istem šte-
vilu zaposlenih. Pa se tega sploh 
ne bojijo. Takole pravijo: Ob iz-
kušnjah starejših delavcev in ob 
zagnanosti nas mladih, nam to ne 
bo težko! 

M. Ozmec 

Franc Ozmec Anton Nahberger 

Boris Gajser Srečko PremuJ^ič 

270 ton hmelja 
v kmetijskem kombinatu so letos pridelali okoli 270 ton hmelja. 

Pridelek j e količinsko nadpovprečen, na kakovost pa je delno vplivalo 
letošnje muhasto vreme. Je pa kakovost kljub temu zadovoljiva. Kar 70 
do 80 odstotkov hmelja bodo izvozili in sicer po 3,88 dolarja za kilogram. 

JB 

BREZPOSELNOST 
NARAŠČA 

Delegati občinske skupnosti za zaposlovanje Ormož se bodo sestali 
na redni seji, 10. oktobra. Med drugim bodo obravnavali poročilo o delu 
skupnosti, torej tudi o zaposlovanju in brezposelnosti. Ormoška občina 
oziroma njeno združeno delo naj bi v tem letu doseglo 1,7 odstotno rast 
zaposlenosti. Skupnost za zaposlovanje ugotavlja, da bo ta cilj težko 
uresničiti. V prvem polletju tega leta so namreč industrijski proizvajalci 
povečali fizični obseg proizvodnje, glede na lansko enako obdobje, kar 
za 14,9 odstotka, ob tem pa se je zaposlenost v industriji povečala le za 
0,1 odstotka. Torej je povečan obseg proizvodnje predvsem rezultat večje 
produktivnosti, kar je seveda ugodno. 

ZaskrSfjuje pa podatek', da'je število brezposelnih večje za 12,5 od-
stotka v primerjavi s prvim polletjem 1983. Konec junija letos je bilo na 
zavodu za zaooslovanie Driiavlienih 476 brezDoselnih. v šestih mesecih 
pa je bilo v obravnavi 806 iskalcev zaposlitve. Da se število brezposelnih 
hi povečalo še bolj, je prispevalo večje število vključitev v zaposlitev. 
Kljub temu skupnost za zaposlovanje predvideva, da bo v ormoški 
občini ob koncu leta okrog 6(W brezposelnih delavcev, kar je za okrog 50 
delavcev več kot ob koncu preteklega leta. 

Delegati skupščine skupnosti za zaposlovanje bodo zato največ 
pozornosti namenili možnostim dodatnega zaposlovanja v občini in 
zunaj nje, saj s e j e relativna brezposelnost v občini povečala za več kot 
odstotek. Tako znaša v šestih mesecih tega leta 13.9 odstotka, medtem ko 
je republiška stopnja 1,7 odstotka. N. D. 

BISTRAL-2 NOVA 
PRIDOBITEV IMPOLA 

v delovni organizaciji IMPOL T O Z D Valjarna Slovenska Bistrica 
so pred nekaj dnevi slavili novo delovno zmago. S poskusno proizvodnjo 
so pričeli na folijski valjarni, imenovani Bistral-2, za tem ko so delavci iz 
tozda Investicije IMPOL in v sodelovanju z vzdrževalci ter strokovnjaki 
firm Achenbach, Total, BBC in Simens, uspešno zaključili z montažo 
strojev. 

Ta pridobitev ni pomembna samo za delovni kolektiv Impola, 
ampak ima širši pomen, kar potrjuje tudi dejstvo, d a j e za financiranje te 
pridobitve združevalo denar prek 40 proizvajalcev aluminija iz Jugos-
lavije in tujine. S poskusnim obratovanjem nove folijske val jame Bis-
tral-2 se bo, kot je že sedaj mogoče trditi, pokazala tudi upravičenost 
nakupa, čeprav že rabljene opreme za proizvodnjo folije, po kateri je na 
domačem in tudi zunanjih tržiščih vedno večje povpraševanje. 

V T O Z D Valjarna Impol obratuje sedaj skupno šest val jam alu-
minija, kar uvršča delovno organizacijo Impol med proizvajalci valja-
nega aluminija v sam jugoslovanski vrh. Z novo val jamo Bistral-2 bodo 
v Impolu povečali proizvodnjo aluminijskih folij od dosedanjih 3.500 na 
5.000 ton, kar predstavlja pomemben prispevek tega kolektiva k ures-
ničevanju programa preusmeritve v proizvodnji aluminija. 

Viktor Horvat 

Večje povpraševanje po delavcih v Ptuju 
Obseg povpraševanja po delavcih, ki ga 

skupnost za zaposlovanje spremlja s prijava-
mi potreb po delavcih, s e j e v ptujski občini v 
prvem polletju letos v primerjavi z enakim 
lanskim obdobjem povečal. Organizacije 
združenega dela so namreč v tem obdobju 
prijavile 1232 potreb po delavcih, kar je za 
25,8 odstotka več kot leto poprej. Uresničenih 
je bilo 774 potreb oziroma 22,5 odstotka več 
kot lam, s tem da se je delež potreb po stro-
kovnih kadrih povečal od 40,3 na 44,7 odstot-
ka. 

Združeno delo je v načrtih zaposlovanja 
napovedalo zaposlitev 1110 novih delavcev in 
je napovedi do konca prvega polletja 40-
odstotno uresničilo. Ugodna dinamika zapo-
slovanja vpliva tudi na brezposelnost, ki je v 
prvem polletju večja le za 4,9 odstotka, 
medtem ko je v obdobju 1979—1983 znašal ta 
pbrast poprečno 12,9 odstotka. Skupnost 

ocenjuje, da bo ob koncu tega leta v ptujski 
občini okrog 1500 prijavljenih, brezposelnih 
delavcev, kar je za 100 manj od predvidevanj 
ob koncu preteklega leta. Ta podatek pa v 
primerjavi s podatkom o številu brezposelnih 
konec decembra lani pove, da se bo število 
brezposelnih povečalo. Relativna brezposel-
nost — to je odstotno razmerje brezposelnih 
nasproti zaposlenim — se je v prvih šestih 
mesecih povečalo in znaša 6,6 odstotka. To je 
precej nad republiško stopnjo, ki je 1,7 
odstotka. 

Skupnost za zaposlovanje ugotavlja, da je 
eden najbolj realnih ukrepov za širjenje 
zaposlitvenih možnosti uvajanje večizmen-
skega dela. Žal pa to onemogoča slaba oskrba 
s surovinami in reprodukcijskim materialom, 
manjša možnost za nabavo novih strojev in 
tako dalje. Možnosti zaposlovanja z odhodom 
v pokoj je v ptujski občini izredno malo, le 15 

takih delavcev je bilo ob koncu prvega polle-
tja. 

Zanimiv je tudi podatek, da se odnos ljudi 
do zaposlitve, kljub zaostrenim pogojem, ni 
spremenil. To velja za iskalce zaposlitve z 
delovno dobo. Skupnost za zaposlovanje 
namreč ugotavlja, da je še vedno kar 49,6 
odstotka prekinitev dela po volji ali krivdi 
delavcev. 

O teh in drugih vprašanjih bodo delegati 
ptujske skupščine občinske skupnosti za 
zaposlovanje razpravljali na seji. ki bo v 
torek, 9. oktobra. Med drugim se bodo 
dogovorili tudi za aktivnost pri pripravi 
načrta zaposlovanja v organizacijah združe-
nega dela, v občini in v Podravju. N a podlagi 
tega naj bi poskušali prihodnje leto znvanjšati 
naraščanje brezposelnosti v občini. 

N. D. 

Gostinci in turistični delavci o sezoni 
Ptujski gostinski in turistični delavci so 

pred dnevi podali prvo oceno »glavnine« 
turistične sezone. Ugotovili so, da je bila 
letošnja sezona v mejah načrtovanega in da 
ne beležijo porasta turističnega prometa. 
Poleg tega so zaskrbljeni zaradi strukture 
gostov. To niso gosti, ki si jih želimo. V Ptuju 
postelje v glavnem zasedajo delavci, ki imajo 
začasno v Ptuju delovišče. Tranzitni gosti pa v 
Ptuj zadnje čase redko prihajajo. 

Za večji turistični obisk bo brez dvoma 
potreben drugačni reklamni in propagandni 
prijem. Večkrat so ponovili tudi, da bo 
potrebna pomoč širše družbene skupnosti. 

V motelu Podlehnik so s strukturo gostov 
zadovoljni, saj so imeli v glavnih turističnih 
mesecih okrog 65 odstotkov tujih nočitev. 
Glavni gosti so zdomci, ki si želijo čimprej 

domov. Kot je povedal Franc Hercog, direk-
tor motela, je le ena četrtina pravih gostov, to 
je gostov, ki želijo imeti v^e vnaprej planira-
no. Za motel Podlehnik je dovolj, da gosta 
privabijo na meji; ostali turistični delavci pa 
bodo morali k turistu, na njegov teren in ga že 
doma privabiti. 

Skupno so tudi ugotovili, da se j im v 
turistično ponudbo vse bolj meša tudi Dom 
učencev. 

Več bo v bodoče potrebno tudi narediti pri 
skupnih nastopih turističnih in gostinskih 
delavcev. Začelo se je lani s Ferialom in 
novosadskim sejmom; letos pa je vse zamrlo. 
Za boljše sodelovanje med ptujskimi gostin-
skimi in turističnimi organizacijami bo po-
trebno sodelovanje med receptorji. vodji 
strežb in nc samo med direktorji. 

V turistično ponudbo občine se želijo bolj 
kot doslej vključiti tudi zasebni gostinci, 
potrebno jih je le pritegniti. 

Precej so rekli tudi na račun kmečkega 
turizma, ki ga v zadnjem času r a z v i j ^ o v 
ptujski občini. Menili so, da to, kar imamo 
sedaj v občini, so le »pušnšanki« in da to ni 
pravi kmečki turizem, ki ga na primer razvija 
Savinjska dolina. Nobena izmed petih kme-
čkih turističnih domačij še ni uredila sob. 
Prvi, ki bo to opravil je Janez Žampa iz 
Levanjc 19. 

Predlagali so, da skupaj z odgovornimi v 
občini za to področje, to dilemo razčistijo. 

Ob koncu so se tudi dogovorili za sodelova-
nje na letošnjem gostinsko-turističnem zboru, 
ki bo 8. in 9 oktobra v Rocaški Slatini 

M G 

Ob našem obisku smo ujeli v objektiv sedanjo skupino delavcev obrata anodne mase. Trije iz prejšnje skupine, 
ki je prejela plaketo občine so že v pokoju, eden pa je bil ta dan na dopustu. 
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O gospodarstvu, smernicah bodočega 
razvoja in usmerjenem izobraževanju 

o teh točkah so delegati zbora združenega 
dela v petek, 28. septembra najbolj zavzeto in 
kritično razpravljali; ostalih točk, teh je bilo 15, 
so se bolj dotaknili. Značilno je tudi to, da so 
razpravljali več ali manj isti delegati, še najbolj 
dorečeno je razpravljal delegat Kmetijske zad-
ruge Ptuj, Janez Zampa. 

Uresničevanje družbenoekonomskega razvoja 
občine Ptuj v letu 1984 kaže na nekatere zna-
ijilnosti, ki so prisotne tudi v prvem polletju in 
Icot kaže se nadaljujejo tudi v drugo polletje. 
Kot je povedal Anton Ilec, predstavnik izvršne-
ga sveta, je ptujsko gospodarstvo v prvem pol-
letju doseglo ugodne fizične kazalce, medtem 
ko so finančni mnogo manj ugodni. Pričakovati 
je, da bo tako tudi ob devetmesečju. Gospodar-
stvo tudi ne dosega z resolucijo postavljenih 
izvoznih načrtov; Izpad pri izvozu se nadaljuje 
tudi v juliju. Finančni kazalci so slabši tudi za-
radi izpada v kmetijski prbizvodnji, ki je krep-
ko pod povprečjem industrije. 

V razpravi so delegati najbolj razpravljali ok-
rog največjega zgubaša v občini Petoviji. Janez 
Zampa, delegat KZ Ptuj je poudaril, da se bo 
ukinitev predelave vrtnin v Petoviji negativno 
odrazila na razvoju kmetijstva v občini. Ob 
dohodefk bodo številne manjše kmettje, poleg 
tega bo potrebno poiskati nove zaposlitve za 
okrog 80 do 100 delavcev Petovije. Ob vključit-

vi Kmetijskega kombinata v SOZD Emono smo 
poudarjali, da bo s tem pridobila tudi Petovija 
in sicer novo tržišče in tehnološki napredek. Se-
daj od tega ni nič. Vprašal je tudi, ali bomo na 
Dravskem in Ptujskem polju namakali koruzi 
ali vrtninam. 

Imre Varju je nadaljeval, da so tudi v obeh 
odborih zbora menili, da je ukinitev proizvod-
nje v Petoviji za občino, za njen kmetijski raz-
voj velika politična škoda. Take proizvodnje, 
kjer je možna finalizacija proizvodnje v občini, 
so menili delegati, ne bi smeli opuščati. 

Smernice dolgoročnega razvoja občine so prvi 
dolgoročni planski dokument, ki nakazuje 
možne usmeritve pri razvoju, na katerega so 
delegati imeli nekaj tehtnih pripomb. Tako je 
delegat Luka Trop menil, da če že govorimo o 
izhodiščih, bi morali dodati tudi možnosti. Ta-
ko bi kmetijstvo moralo pokazati svoje primar-
ne prednosti. Govoril je tudi o več kmetijskih 
politikah v Ptuju, ki bi jih morali nujno 
povezati, če želimo, da bo kmetijstvo v občini 
napredovalo. 

V ptujski občini imamo 40 odstotkov manj 
vpisnih mest kot je vseh učencev. Zato bi v 
bodoče ne smeli dopuščati, da se bosta obseg in 
zahtevnost izobraževanja še zniževala. Podpreti 
bo potrebno vse aktivnosti, da bomo v centru 
imeli že v naslednjem šolskem letu naravoslov-
no-matematično in elektrotehnično usmeritev. 
Delegatskih poti imamo veliko. Ob tem velja 
opozoriti tudi na kritičnost socialnega položaja 
kadra v centru. Center pa je potrebno opredeliti 
tudi kot regijsko šolo. 

V nadaljevanju so delegati brez tehtnih pri-
pomb sprejeli več predlogov in osnutkov odlo-
kov, program organizirane setve 1984/85, 
periodični delovni načrt zborov skupščine za 
zadnje trimesečje, za katerega so delegati menili, 
da je presplošen in da je potrebno opremiti z 
imenom pri vsaki točki oziroma s pripravljal-
cem in predlagateljem gradiva. Izvolili so tri 
nepoklicne sodnike sodišča združenega dela m 
delegata DPS v programski svet Mestnega kina 
Ptuj. 

Ob koncu so delegati dobili odgovore na 
nekatera delegatska vprašanja s prejšnje seje. 
Na novo so postavili vprašanje glede varovanja 
ptujskega gradu in glede prevoza gramoza. 
Predlagali so tudi, da bi v bodoče prejemali 
odgovore na delegatska vprašanja, skupaj z 
delegatskim gradivom za naslednjo sejo. MG 

Luknje v programu socialne pomoči 
Predsedstvo občinskega sveta ZSS Ptuj je na 

seji, ki je bila 25. septembra zavzeto razpravljalo 
o polletnih gospodarskih rezultatih in socialni 
varnosti delavcev. Soglašali so s pripravljenimi 
sklepi glede gospodarjenja in zahtevali, da se 
dopolnijo s postavko investicij, samoupravljanja 
in zahtevo, da odgovorneje pristopimo k izobra-
ževanju oziroma pridobivanju razvojnega ka-
dra. 

Na program aktivnosti osnovnih organizacij 
in izvršnih odborov osnovnih organizacij sin-
dikata občine Ptuj s področja socialne varnosti 
in pomoči so imeli več pripomb. Menili so, daje 
preveč načelen in da je sedaj potrebno doseči 
njegovo konkretnejšo dodelavo v osnovnih orga-
nizacijah. Eden od članov je pravilno ugotovil, 
da je ta program le gašenje požara in je 
vprašanje, kako ga bomo lahko pogasili. Pri 
nakupu ozimnice naj bi si pomagali s krediti iz 
skladov vzajemne pomoči, pa tudi iz skladov 

skupne porabe, iz katerih bi si skladi vzajemne 
pomoči začasno sposodili denar. 

Prav so imeli člani, ki so ugotovili, da v 
sindikatih znova kasnimo in oblikujemo pre-
dloge na pamet. Delegati iz združenega dela so 
povedali, da so skladi prazni. Poleg tega smo se 
še nedavno v sindikatih zavzemali za omejene 
sklade. Verjetno smo tudi pozabili, da sklade 
skupne porabe oblikujemo ob zaključnem 
računu in podobno. 

Deliti pomoč na pamet pa tudi ne bi bilo prav. 
Povprašati bi morali socialno skrbstvo, kje ima 
podatke, da bomo delavcem, ki so pomoči res 
potrebni, le-to tudi zagotovili. Socialnih kartic 
nismo izdelali, mnenja o njih so bila deljena. Ob 
tem se lahko spomnimo tudi na sindikalno 
ugotovitev, da vsako delo, ki ne zagotavlja nor-
malnega preživljanja, v družbi, kakršna je naša, 
ni potrebno! 

Vprašanje je tudi, kje bomo dobili denar, da 

bomo vse oblike socialne pomoči tudi realizirali. 
Zato je sedaj bistveno vprašanje, kako bomo 
ustvarili pogoje, da bomo te naloge tudi uresni-
čili. 

Predsedstvo je predlagalo, da v republiškem 
svetu Zveze sindikatov Slovenije že sedaj razmi-
slijo glede skladov skupne porabe za prihodnje 
leto. Zahteva tudi več reda pri osebnem doho-
dku. 

To, da je bil najnižji osebni dohodek 15 tisoč 
dinarjev, je uravnilovka, so poudarili. Vprašati 
je potrebno, kaj to pomeni za organizacije zdru-
ženega dela, kjer imajo kvalificirani delavci 15 
tisoč dinarjev osebnega dohodka. 

Predsedstvo je razpravljalo tudi o smernicah 
dolgoročnega razvoja do leta 2000, dalje o 
realizaciji finančnega načrta občinskega sveta v 
prvem polletju leta 1984 in o predlogih za 
priznanja in plakete sodelujočih občin. 

MG 

UGOTOVITI KONKRETNO ODGOVORNOST 
Družbenopolitični zbor skupščine občine 

Ptuj je na seji, 26. julija letos izrazil zaskrblje-
nost zaradi zakasnitve gradnje osnovne šole 
pri Lovrencu na Dravskem polju in opozoril, 
da bo vprašljiva izvedba referendumskega 
programa zaradi podražitev. Zbor je zahteval, 
da Izobraževalna skupnost občine Ptuj in OS 
Boris Kidrič Kidričevo ter gradbeni odbor 
navedeta razloge za zakasnitev. 

Da bi lahko delegatom pravočasno poslali 
poročila oziroma odgovor na vprašanje dele-
gatov DPZ, bi morali navedeni poslati odgo-
vore predsedstvu SO Ptuj do 1. septembra. 
Toda izobraževalna skupnost je poslala 
odgovor 24. septembra, OS Kidričevo pa dan 
kasneje. Zato je predsedstvo SO Ptuj, na seji 

25. septembra, kritično obravnavalo poročili 
in sprejelo sklepe, s katerimi sta bila seznanje-
na družbenopolitični zbor in zbor krajevnih 
skupnosti. V sklepih je med drugim zapisano: 

' Družbenopohtičnemu zboru je treba pri-
praviti celovit odgovor na vprašanje, zakaj 
zakasnitev pri začetku gradnje osnovne šole 
Lovrenc. Pogoji financiranja gradnje šolskega 
prostora so se spremenili, zato naj občinski 
izvršni svet, izobraževalna skupnost in ustrez-
ni odbor preučijo možnost spremen[ibe dina-
mike gradnje. Izobraževalna skupnost in 
izvršni svet naj ugotovita odgovornost in 
vzroke za zakasnitev ter o tem poročata 
zborom SO Ptuj. Predsedstvo posebej opozar-
ja Izobraževalno skupnost občine Ptuj na 

postopek pri morebitnih spremembah refe-
rendumskega programa. Pri tem je treba 
dosledno spoštovati namembnost uporabe 
sredstev iz samoprispevka. Predsedstvo je tudi 
sklenilo, da se ti sklepi posredujejo OK ZKS 
Ptuj s predlogom, da naj ta oceni moralno in 
politično odgovornost za situacijo, ki bi 
nastala v KS Lovrenc. 

Delegati družbenopolitičnega zbora in 
zbora krajevnih skupnosti so se s sklepi 
predsedstva SO Ptuj v celoti strinjali in 
predlagali, da naj predsedstvo za prihodnjo 
sejo zborov SO Ptuj poročila o zadevi gradnje 
šolskega prostora uvrsti na dnevni red kot 
posebno točko. 

FF 

DELEGATSKE POBUDE IN VPRAŠANJA 
Na seji zbora krajevnih skupnosti je bilo 

živahno tudi pri delegatskih vprašanjih in 
pobudah. Čeprav taka vprašanja često nimajo 
Sršega družbenega pomena, niti niso bistvena 
'Asamo krajevno skupnost, vendar so zanimi-
va, saj opozarjajo na tisto, kar ljudi v določe-
nem kraju žuli in o čem razmišljajo. 

Delegacija KS Ivan Spolenjak je izrazila 
z^krblienost glede načrtovane gradnje pri-
zidka K njihovi osnovni šoli. To je sicer v 
referendumskem programu, vendar .se slišijo 
govorice, da denarja ne bo dovolj iti da bo 
verjetno njihov prizidek črtan. Opozorili so, 
da to za OŠ Ivan Spolenjak ni sprejemljivo, 
saj bo v tem pimeru morala v naslednjih letih 
preiti na triizmenski pouk, ker število otrok 
na njihovem območju narašča. 

Delegacija KS Markovci, pridružili pa so se 
ji tudi drugi delegati, je opozorila, da je bilo 
obveščanje prebivalstva o delitvi bonov za 

bencin slabo, zato so morali mnogi potem po 
bone v Ptuj. 

Že na zadnji seji je delegacija KS Videm 
dala pobudo, da bi v občini začeli postopek za 
izmero cest, kar so na tej seji ponovili. V 
odgovoru jim je bilo povedano, da je kataster 
cest dolžan vzdrževati upravljalec cest, krajev-
na skupnost pa mora poskrbeti prek geodet-
ske službe za izmero krajevnih cest. 

Tudi delegacija KS Vitomarci je na prejšnji 
seji vprašala, kdaj bo popravljena cesta 
Vitomarci—Trnovska vas; kjer je asfaltna 
prevleka močno načeta, kar močno ogroža 
promet. Občinska skupnost za ceste jim baje 
noče odgovoriti, zato želijo odgovor od 
občinske skupščine. Opozorili so tudi na 
problem gramoziranja krajevnih cest. 

Delegacija KS Destrnik je v svojem vpraša-
nju navedla, da na njihovem območju na 
posameznih zbiralnicah mleka različno oce-

njujejo kakovost mleka in vprašujejo, zakaj 
dvojna merila? 

Delegacija KS Žetale je opozorila na 
problem tistih jičencev na svojem območju, ki 
morajo precejšen del poti pešačiti do najbliž-
jega avtobusnega postajališča, slednje pa je 
oddaljeno od šole manj kot 2 km, zato niso 
upravičeni do popusta in morajo plačati 
polno ceno vozovnice, kar je za socialno šibke 
precejšnje breme. 

Obširno delegatsko vprašanje je imela 
pripravljeno tudi delegacija KS Lovrenc na 
Dr. polju, vendar je zbor sklenil, da se naj to 
vprašanje (nanaša se na upravičenost gradnje 
osnovne šole) obravnava na naslednji seji, ko 
bo o tem posebna točka dnevnega reda. 
Delegatsko vprašanje pa se naj doda k ostale-
mu gradivu, ki bo pripravljeno za obravnavo 
o problemih gradnje šolskega prostora v 
občini. FF 

j ŠE O PRAZNIKU 
t OBČIf̂ E 
I ARA^DJEIOVAC 

Pretekli mesec je praznovala 
bratska občina Arandjelovac. 
Številnih slovesnosti, ki so jih 
pripravili ob prazniku — 40-
obletnici osvoboditve, so se ude-
ležili tudi Ptujčani. V Arandje-
lovcu so bili uradna delegacija, 
skupina delavcev občinske -upra-
ve m občinskih družbenopolitič-
nih organizacij in nekaj članov 
predsedstva občinskega sveta 
ZSS Ptuj Vsi so potovali z 
avtobusom. Na poti v bratsko 
mesto, so se ustavili v Beogradu. 

Sprejem v Arandjeiovcu je 
nadvse prisrčen. 2 l septc 
so obiskali Bekovo terrv ! ; -
org^inizacijn konfekdi'. .-'-t 

Nadaljnje dograjevanje sodelovanja 
katerem so se pogovarjali o delu 
občinske uprave in tudi o delu 
.samoupravnih interesnih skup-
nosti. Tega dne so se udeležili 
tudi slovesnosti ob otvoritvi pre-
novljenega Bekovega trgovskega 
lokala. Za kratek cas pa so se 
srečali tudi z novinarii radija-
Sumadija. Delavci )ben občin-
skih uprav pa .so pomerili -r.oči v 
•)ikadn. šahu, streljanju in ma-
er , nogometu. 

rian.^ ur.;dne delegacije je 
.^pr(.'el tudi predsednik oDčihe 
Ar̂ iidf-r̂ n .̂̂ ^c V nedeljo. 23. 
sertf^mbra. lord na dan osrednje 
s!<')vesrosil ib 40. obletnici osvo-
b»>d'tve. ie delegacija položila 
ven*. • K oi = Icžiu iz NOB. zatem 
• ^ ,. ' težila . lo^csncta 

• ; . '- t : i = 

' . : tudi on 

in pri otvoritvi nove pekarne z 
dvema hnii^ama, za katero so 
porabili 180 milijonov dinarjev 
m katero so v celoti zgradila in 
opremila jugoslovanska podjetja. 
Nova pekarna bo pokrivala po-
trebe nadaljnjih 204et. 

Nasploh so v občifii zadovoljni 
z gospodarjenjem, ob polletju so 
imeli le 3 milijone dinarjev 

izgube, ki pa jo bodo do konca 
leta pokrili. Ugotovili so, d a j e na 
področju gospodarstva, zlasti še 
kmetijstva precej možnosti za 
sodelovanje. Želijo tesnejšega so-
delovanja zlasti pri melioracijah, 
kjer so šele na začetku. 

Arandjelovčani so izredno za-
dovoljni s sodelovanjem Perutni-
-neinMlP. MG 

PREDSEDSTVO OK ZKS PTUJ 

Ocena razprav 
in usmeritev 

v TGA Kidričevo 
Predsedstvo OK ZKS Ptuj ocenjuje, da je bila dana sprotna in 

celovita informacija o delu in pomembnih uspehih pri delu začasne-
ga kolegijskega poslovodnega organa v TGA »Boris Kidrič« Kidri-
čevo v enoletnem trajanju ulu-epa družiienega varstva, zato daje 
enotno podporo nalogam, Id jih je pripravil KTO in sprejeli samou-
pravni organi v TGA, ob tem pa predsedstvo obsoja tisto pisanje v 
sredstvih javnega obveSčanja, ki i^liazuje stvari senzacionalističiio 
in se omejuje le na tisto, kar ni bilo dobro. 

Osnovne organizacije ZKS v TGA Kidričevo trenutno nekoliko 
preoptimistično ocenjujejo razmere v kolektivih tozdov, zato je, 
povezano z javno razpravo o sklepih 13. seje CK ZKJ, potrebna Se 
večja družbenopolitična aktivnost vseh subjektivnih sU, da se razme-
re v TGA dokončno uredijo in da se trajno reSi t ^ i ludrovski 
problem vodstva delovne organizacije, kar je brezpogojno treba 
rešiti do konca letošnjega leta. 

Delovna skupina članov OK ZKS, ki je zadolžena za OO ZKS 
v TGA Kidričevo naj še naprej intenzivno pomaga pri notranji kon-
solidaciji razmer in pri izvedbi diferepciacije v ZK, to je pri oceni dela 
vsakega člana ZK. 

To j e srž skoraj 4-ume razprave na razSiijeni seji predsedstva 
občinskega komiteja ZKS Ptuj, k i je bila v petek, 28. septembra popol-
dne v Ptuju. Na seji so sodelovali tudi člani OK ZKS, člani vodstev 
organizacij ZKS v TGA Kidričevo, predstavnild družbenopolitičnih 
organizacij občine in občinske skupščine, Alojz Gojčič, član CK ZKS, 
Slavko Kleindienst, sekretar MS ZKS za Podravje Maribor in Lojze 
Briški, član predsedstva CK ZK Slovenije. Skupno so ocenili aktivnosti 
razprav in nadaljnje usmeritve po 13. seji CK ZKJ v TGA »Boris 
Kidrič« Kidričevo. 

Po uvodnih besedah sekretarja predsedstva OK ZKS Ptuj Goraz-
da Žmavca so poročali sekretarji OO ZKS, člani komiteja in stalne 
akcijske konference ZK iz TGA in vršilec dolžnosti predsednika 
kolegijskega poslovodnega organa DO TGA Kidričevo. Vseh 11 
poročevalcev je podrobneje ocenilo stanje v posameznih tozdih in v 
delovni organizaciji kot celoti. Oceno so lep>o povezali z nalogami, ki 
izhajajo iz predloga sklepov 13. seje CK ZKJ, konkretiziranimi za 
njihovo okolje. V nadaljnji razpravi pa so člani predsedstva OK ZKS 
in ostali sodelujoči ocenjevali, da so bila poročila in ocene selcretaijev 
OO ZKS preveč optimistična, kar nas lahko uspava in škoduje pri 
nadaljnji akciji. Ne smemo dovoliti, da bi se v okviru DO zopet začeli 
uveljavljati tozdovski interesi. Nujno pa je tudi treba dosledno izvesti 
diferenciacijo v OO ZKS, ki v času trajanja začasnih ukrepov družbe-
nega varstva ni bila izpeljana. 

Veliko razprave na seji so namenili tudi problemom, ki so se 
spletli okoli kadrovanja za kolegijski poslovqdni organ in progama, ki 
ga je predložil evidentirani možni kandidat za predsednika KK) , 
Alojz Gojčič. V svoji razpravi je Alojz Gojčič poudaril, da stoji z vso 
odgovornostjo za vsako točko programa, ki ga je predložil. Ta pro-
gram, ki se nanaša predvsem na boljše delo, večjo angažiranost, 
zagotovitev reda, discipline in zaostritev odgovornosti cS vsakega 
delavca, mojstra pa do direktorjev, ta program je delavski svet sprejel 
in, kot so sekretarji poročali, ga tudi dosledno izvajajo. Ob tem je tov. 
Gojčič priznal, da stil ni bil dober in obžaluje, da je do njega prišlo. 
Dejstvo je tudi, da je vse »osebne zahteve« iz prvotnega osnutka 
programa umaknil, pa tudi nekatere druge točke je uskladila komisija 
(o tem smo med drugim poročali tudi v Tedniku št. 34 z dne 30. avgu-
sta), kljub temu pa so v nekaterih sredstvih javnega obveščanja izpo-
stavljali prav tiste točke, ki so bile iz programa črtane. To je povzročilo 
vrsto najrazličnejših govoric in politično škodo. Prav bi bilo, da bi bili 
na to politično reagirali takoj. 

' Ocena sodelujočih na seji je bila, da tako pisanje v sredstvih 
javnega obveščanja gre na roko vsem tistim, ki so proti modernizaciji 
TGA, ki jim ne diši združevanje sredstev za program MPPAl (moder-
nizacija proizvodnje primarnega aluminija). Toda v Sloveniji vse bolj 
prevladuje trezna gospodarska presoja, da aluminij potrebujemo, zato 
ne sme biti kolebanja pri modernizaciji in ZK mora mobilizirati vse 
potencialne sile za uresničitev tega programa. Povezano s tem je treba 
utrjevati notranjo disciplino in enotnost, navzven pa krepiti repro 
verigo in družbeno ekonomske odnose v celoti. FF 

USPEŠNA MLADOST 
V OBRAMBI 

Prejšnji teden je bil v Dornavi uspešno sklenjen tabor obrambe in 
zaščite. Dekleta in fantje iz ptujske občine so se tam 18 dni usposabljali 
za obrambne naloge. Dooro so obvladali teoretične in praktične 
veščine s tega področja, izkazali pa so se tudi v streljanju s polavtomat-
sko puško. 

V sklepnem delu jim j e čestital k doseženim uspehom namestnik 
načelnika oddelka za ljudsko obrambo skupščine občine Ptuj Franc 
Predikaka, proslave pa so se udeležili tuoi predstavniki občinskih 
družbenopolitičnih in drugih organizacij. Vojaški starešine so podelili 
najuspešnejšim mladinkam in mladincem priznanja, prisrčen pa je bil 
tudi kulturni spored, ki so ga pripravili mladi iz tabora. JOS 

Posnetek s sklepne slovesnosti v taboru obrambne vzgoje v Doraa\i 
med govorom Franca Predikaka. (Foto: JOS) 

Priznanje GZS labodovima tujima sodelavcema 
Za dolgoletno poslovno sodelovanje je 

Gospodarska zbornica Slovenije podelila 
priznanje dvema tujima partnerjema tovarne 
oblačil 17. Novega mesta — E1 mior m Melka. 
Ob;i nizozemska partnerja sodeluj eta z Labo-
dom >e 14. oziroma 15. !'eto. Pripomogla sta 
ne !e k večjemu izvozu te delovi-e organizaci-
je. irrnak sta negovala tudi višje oblike 

p<^dobno. Priznanje GZS je podehl predsed-
nik, Marko Bule. 

Na svečanosti, ki jo je Labod priredil za 
svoje tuje sodelavce, je ta delgvna organizaci-
ja jX)deiiUi ludi 20 diplom dolgoletnim tujim 
poslovnim sodelavcem, od tega enajstim 
kupcem, petim dobaviteljem in štirim podje-
tjem, prek katenn Labod uvaža m izvaža. Ob 
ii-ui vciid poudarili, ua oo vrcunost leiosnjcga 

Labodovega izvoza 6 milijonov dolarjev. 
Na omenjeni slovesnosti je tudi ataše 

"konzulata ČSSR v Jugoslaviji izročil Labodu 
priznanje če?koslo' aške bombažne industrije 
za zasluge p r razv-^ju "n^dnarodnega S(.>delo-
vanja oa dročju ?ekstilne irtdustrije ter 
priznanje Ka;.i.r.:.Tu Rupniku. vodji nabave v 
Labodii, ki ji. prv«. te v.ste. podeijeiio izven 

J. L. 
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V moji družini 
botruje alkohol 

Zaradi alkoholizma očeta ali matere, ki se pojavlja v številnih 
družinah, so najbolj prizadeti otroci. Tega bi se moral zavedati vsak 
uživalec alkohola, saj vemo, da vsak lahko postane alkoholik, saj je vsak 
alkoholik bil najprej zmeren pivec. 

Kaj bo v tvoji družini (ali pa je že) zotroki, če popivaš in postajaš vse 
bolj odvisen?Kjeje vse bostaod povedala, ti in tvojažena, pri vzgoji vajinih 
otrok? Zakaj bo v tvoji družini potreben večkratni ukrep milice in 
socialnih delavcev? 

Ramovš pravi: »Raziskave kažejo, da zaradi alkoholizma v družini 
pestijo predvsem: nervoznost, nemir, preobčutljivost, ne morejose zbra-
ti, močijo posteljo in podobno. V puberteti in mladostništvu so okvare 
najbolj vidne: mladostna kriza je hujša, ne morejo najti sebe in svojega 
mesta v svetu, so občutljivejši in malodušni. Posledice po tem obdobju so 
bolj zabrisane, vendar kaže, da je najbolj usodno, ker ti ljudje pogosto ne 
najdejo prave poti do vedrega, radostnega in sproščenega življenja, 
nimajo temeljev za globlje zaupanje v ljudi, zato težko navezujejo trajne 
odnose in ne zaupajo v ljudi.« 

V vzgojnih in prevzgojnih zavodih je velika večina otrok, ki imajo 
vsaj enega od staršev alkoholika. Med odraslimi je veliko značajnih 
iztirjencev, malodušnežev, ki obupujejo nad življenjern prav iz vrst 
alkoholikov. Težave v alkoholikovi družini so še za zrelega človeka 
veliko duševno breme, kaj šele za nežno otroško dušo, v katero se kot v 
vosek vtisne vsaka življenjska črta. Ali ni samoumevno, DA JE DU-
ŠEVNOST OTROK IZ ALKOHOLIKOVE DRUŽINE VSAKA RAZ-
BRAZDANA. PREOBČUTLJIVA, ZVERIŽENA, IZNAKAŽENA IN 
OTOPELA. Skratka, otroci so čustveno preobremenjeni, kot so bili 
telesno preobremenjeni tisti desetletniki, ki so morali nekoč po deset ur 
dnevno delati ob tkalskih strojih, oziroma statvah. 

Dejstvo je, da otroci iz alkoholične družine nimgjo prave mladosti, 
kot tisti v vojnem času ne. Tam, kjer je alkoholik surov in nasilen, 
pretrpijo z materjo veliko gorja, udarcev, beže ponoči od doma . . . Neki 
desetletni otrok je opisal vsa leta nazaj, kako je bilo doma, čeprav je mati 
verjela, d a j e kar uspešno prikrivala očetov alkoholizem. 

»Spominjam se, kako smo leta 1975 (tedaj mu je bilo 6 let) pra-
znovali novo leto. Mamica ni hotela poslati v trgovino očeta, ampak je 
raje mene, čeprav sem šel štirikrat, da sem vse prinesel. Nekaj sem 
pozabil kupiti in je šel oče. Dolgo ga ni bilo, potem pa je prišel malo.pijan 
m ni kupil prave stvari. Hitro je mama poslala mene, da ne bi prej zaprh 
trgovine . . . Večkrat sem slišal, ko sta se ponoči oče in mamica kregala,^ 
ko sta skupaj spala. Mamica ga ni marala, ker je smrdel po p i j a č i . . . 

Nekoč, ko je oče spal na kavču oblečen, sem ga gledal in pobožal, ker sem 
mislil, d a j e bolan. Odrinil meje , da sem odletel v drug konec sobe . . . 
Nekega dne je bila mamica ves dan v službi. Oče je vzel iz predala 
petdeset tisočakov in rekel, da gre na nogometno tekmo. Mene je pustil 
na igrišču z naročilom, naj se med tem časom igram nogomet z drugimi 
otroki. Mamica je prišla iz službe pozno zvečer, oče pa s tekme pozno 
ponoči. Zbudil sem se. Bilje pijan in je vpil na mamico. Mamica je jokala 
m povedala, da tisti teden do plače ne bo imela denarja za kruh, ker vse 
za pije.« 

Neka študentka je povedala: »Znal je biti dober, prijazen, hinavski 
in hudoben. Znal se je pogovarjati z ljudmi. Družba mu je bila vse. 
Družina, ki jo je imel, mu je bila ovira za bolj svobodno življenje. Kadar 
je prišel domov, je že na pragu začel kričati, kakšno daje. Sam pa je samo 
ležal in jedel. Znal je tudi razbijati in groziti. Otroci pa smo raje zbežali 
izpred njegovih oči. Človeka je znal zelo ponižati. Zanj smo bili vsi zabiti. 

Mami je kmalu postala tako živčna, da brez pomirjevalnih tablet sploh 
ni mogla več živeti. Kolikokrat smo se mu morali vsi otroci z mamo vred 
umakniti in se celo zakleniti v sobi, kjer smo prespali noč na dveh 
posteljah.« 

Torej tako je v hiši, kjer botruje alkohol. In kaj napraviti za vas, 
otroci, ki ste deležni takšnega življenja. Seveda, vi ne morete napraviti 
ničesar, ampak vsi skupaj pa to vsekakor moremo. 

Mamica naj izve čimveč o alkoholizmu, naj se pride pogovorit s 
strokovnjakom na tem področju. V ambulanto za alkoholike v Ormožu, 
ki dela vsak petek od 13. ure dalje, ali v klubu zdravljenih alkohohkov v 
Ptuju, ki se sestaja v Krambergerjevem domu, vsak ponedeljekob 16. uri. 
Prebere naj knjigi od dr. Ruglja in Ramovša, dobi jih pri Rdečem križu 
v Ptuju. Naj ne čaka, da se sčasoma vse doma uredi, kajti čas prinaša le 
vse več težav, ki j ih bomo vse težje reševah, kolikor bolezen dlje traja. 

Očka, če je zmerni pivec, se lahko še pravočasno zave, da se ne sme 
zasvojiti z alkoholom. Samo vprašanje časa je, kdaj bo družina pričela 
razpadati, ali pa morda že razpada? 

Otroci naj potrkajo tudi na srca vsakega sodelavca njihovega očeta 
ali matere, ki so vsak dan z njihovimi starši, in ki bi jih morda že na 
začetku lahko spodbudili k zdravljenju, aH pa prisluhnih mamici, ki bi 
povedala kako je pri njih doma. Seveda je za takšno humano dejavnost 
potrebno čimveč znanja o alkoholizmu, KER SAMO Z ZNANJEM IN 
S SKUPNOSTJO VSEH NAS SE LAHKO BORIMO PROTI BO-
LEZNI ODVISNOSTI. 

Ni dovolj reči: »Jaz nisem med tistimi, ki so alkoholiki, ampak ali 
sem dovolj vedel o tej bolezni, da bi lahko ob pravem času pomagal 
prijatelju, Sodelavcu, oziroma vsem nedolžnim otrokom, za katerih brce 
in nemir med starši sem odgovoren tudi sam. 

Prihodnjič o Osebnostni spremembi alkoholika. 

DR. Z. I. 

NOVOSTI V ELEKTRO GOSPODARSTVU SLOVENUE 

NOVI ELEKTROENERGETSKI OBJEKTI 
00 LETA 1990 

V Sloveniji so letos izmed štirih možnosti 
izbrali že pretežni del bodočih novih elektrarn 
potrebnih do leta 1990, z dodatno izbiro 
novih elektrarn pa bodo pokriti še morebitni 
dodatni »objekti kontinuitete« (potrebno jih 
je začeti graditi v tekočem srednjeročnem 
planskem obdobju), ki bodo pokrili nad 3,5 
odstotno poprečno letno rast potreb po 
električni energiji v naši republiki. 

Iz dosedanje izbire objektov kontinuitete se 
do leta 1990 obetajo naslednje novQ elektrar-
ne: 1988. leta bo začela obratovati termoelek-
trarna TE Ugljevik II, v kateri bo tretjina 
zmogljivosti premogovnika in elektrarniške 
moči, kar pomeni 100 megavatov, namenjene 
potrebam naše republike. Na Savi bodo kot 
prve v verigi novih savskih elektrarn začele 
obratovati HE Vrhovo leta 1988, HE Boštanj 
leta 1989 in HE Blanca leta 1990. Vsaka 
izmed njih bo imela po 35,4 megavata moči. 
Tudi prvi dve iz verige elektrarn na Muri 
bosta že začeli dajati električno energijo pred 
letom 1990. Leta 1989 bo začela obratovali 
HE H rastje, leta 1990 pa HE Veržej. Kot prva 
dodatna nova elektratna pa bo najverjetneje v 
oceni družbenih razvojnih možnostih in 
elektroenergetskih potrebah, Termoelektrar-
na in toplarna Trbovlje 111, ki bo imela 210 
megavatov moči. 

Ob pravkar omenjenih novih elektrarnah, 
ki se bodo zavrtele pred letom 1990, je potreb-
no navesti tudi elektroenergetske objekte, ki 
se že gradijo. Sredi gradnje je hidroelektrarna 
HE Mavčiče, ki bo elektroenergetski sistem 
Slovenije obogatila s 38 megavati električne 
energije. Za konec prvega četrtletja prihod-
njega leta se napoveduje začetek obratovanja 
elektrarne Ugljevik I, v kateri bo kot rezultat 
združevanja dela in sredstev 100 MW moči. 
za potrebe Slovenije. V bližnjih mesecih bo na 
elektroenergetsko omrežje priključena Ter-

moelektrarna in toplarna Ljubljana II s 50 
megavati, 9. septembra pa je z 31 megavati 
moči pričela obratovati HE Solkan. 

HIDROELEKTRARNA SOLKAN POGNA-
LA PRVI AGREGAT 

Ob občinskem prazniku Nove Gorice — 9. 
septembru, je bil v novi vodni elektrarni 
Solkan na Soči pognan prvi od treh agregatov 
z 10 megavati moči. Z otvoritvijo so prvi 
agregat le začeli vrteti, do konca septembra 
bodo njegovo vrtenje sinhronizirali in genera-
tor bo dal v omrežje prvo količino električne 
energije. Na gradbišču vodne elektrarne 
Solkan sta glavni zapornici vgrajeni, zmonti-
rani sta prvi dve turbini, Litostroj pa je že 
dobavil tudi drugi turbinski generator. Monti-
ran je prvi generator, drugi pa bo v tem 
mesecu. Dokončane so tudi že vse zaščitne in 
merilne naprave, kompletne naprave za 
lastno rabo energije že poskusno obratujejo. 
Zadnja dela so opravili na napraV&h za 
avtomatsko vodenje elektrarne Solkan z 
območnega centra vodenja v Novi Gorici. 

REPUBLIŠKI CENTER VODENJA BO 
ZGRAJEN DO LETA 1987 

Po investicijskem programu bodo do konca 
leta 1987 v Sloveniji zgradih Republiški 
center vodenja elektroenergetskega sistema in 
pripadajoči informacijski sistem. Moderno 
računalniško vodenje v repubhškem centru se 
bo oslanjalo na podatke iz vseh elektroener-
getskih objektov. V republiški center bodo 
prihajah podatki preko vozlišč v Ljubljani II 
— Beričevem, Mariboru, Celju, Kranju in 
Novi Gorici. Seveda pa bo republiški center 
vodenja povezan tudi z zveznim centrom 
vodenja in s centri vodenja tistih republik s 
katerimi slovensko elektrogospodarstvo tes-
neje sodeluje. 

Študije so pokazale, da bo investicija v 
republiški center vodenja do leta 2000 prine-
sla večje prihranke kot bodo zanjo znašali vsi 
investicijski in obratovalni stroški. Novi 
sistem vodenja bo namreč omogočil, da bo 
imel republiški elektroenergetski sistem manj-
še stroške pri proizvodnji in prenosu električ-
ne energije, prihraniti bo mogoče 9koli 2 odstot-
ka premoga, povečala pa, se bo tudi zaneslji-
vost obratovanja ob tem, ko bodo potrebne 
manjše rotirajoče rezerve v elektrarnah, ko bo 
gradnja prenosnega omrežja lahko počasnejša 
in bodo skrajšani tudi časi izpadov električne 
energije, s tem pa bo zmanjšana tudi škoda 
pri uporabnikih električne energije. 

Pri investiciji v republiški center vodenja 
elektroenergetskega sistema Slovenije je zago-
tovljeno tudi kreditiranje Mednarodne banke 
za obnovo in razvoj in Evropske investicijske 
banke. Tudi slovenski republiški center 
vodenja je namreč le del skupnega jugoslo-
vanskega projekta iz okvira 3. faze graditve 
400 kilovoltnega daljnovodnega omrežja. To 
gradnjo pa sta že doslej s krediti podpirali 
tudi omenjeni dve banki. Upoštevajoč tudi 
podražitve je predračunska vrednost določe-
na na 5.323 milijonov dinarjev. Od omenjene-
ga zneska bi 3.199 milijonov dinarjev zagoto-
vili iz domačih »energetskih« sredstev, 1.284 
milijonov dinarjev s kreditom Mednarodne 
banke za obnovo in razvoj, preostalih 840 
milijonov dinarjev pa s kreditom Evropske 
investicijske banke. Čeprav terja investicija 
velika sredstva, je spričo rezultatov, ki jih 
obeta, nujna in neodložljiva — zlasti še, ker so 
nekatere republike z gradnjo republiških 
centrov vodenja elektroenergetskega sistema 
(oziroma informacijskih sistemov) že korak 
pred Slovenijo. 

DRAGO PAPLER 

PRIDOBITEV PTUJSKIH PERUTNINARJEV 

FARMA FORMIN JE ZAŽIVEUV 
V soboto 15. septembra je za-

čelo obratovati novo reproduk-
cijsko središče za plemenske jate 
perutnine na Ptujskem polju. 
Tega dne so namreč v farmi For-
min naselili mlado jato starih 
staršev, ki so jo pripeljali iz ZDA. 
Ko so iz 250-tih kartonskih škatel 
prenesli dan stare piščance v so-
dobno opremljene hleve, je farma 
v Forminu zaživela. Začelo se je 
obdobje vzreje dragocenih in v 
genetskem pogledu kvalitetnih 
linij starih staršev. Ta jata je za-
metek za pridobivanje novih ge-
neracij kokoši in petelinov — 
staršev, katerih zarod bo name-
njen za prirejo mesa v brojlerski 
proizvodnji. 

Forminska farma, ki jo tvorijo 
štirje hlevi s spremljajočimi 
objekti, je samo ena izmed treh po 
zasnovi enakih obratov na Ptuj-
skem polju, ki so kljub medse-
bojni oddaljenosti tehnološko 
povezani. Tri farme: Formin-
Mala vas-Stojnci in valilnica v 
Markovcih tvorijo skupaj tehno-
loško celoto — reprodukcijski 
center. 

Funkcija reprodukcijskega 
centra na Ptujskem polju je pri-
dobivanje zaroda ozirom'a staršev 
za obnovo lastnih plemenskih jat. 
za potrebe drugih perutninarskih 
organizacij v Sloveniji in Jugo-
slaviji ter za izvoz. Ob tem pa je 
potrebno takoj poudariti, da pro-
izvodnja plemenskih živali ni 
nova dejavnost v Mesokombinatu 
Perutnina Ptuj. S to dejavnostjo so 
namreč začeli že pred dobrimi 
petimi leti. vendar drugod. V tem 
času so uspešno obnavljali lastne 
plemenske jate staršev. Obenem 

pa so s plemenskimi živalmi 
oskrbovali tudi perutninarske 
organizacije v Sloveniji, Vojvodi-
ni in v Makedoniji. 

Izkušnje, ki so si jih v tem ob-
dobju pridobili, so izkoristili pri 
načrtovanju za razširitev občut-
ljive dejavnosti. Prav zaradi tega 
je novi reprodukcijski center na 

Ptujskem polju prostorsko po-
polnoma izdvojen iz proizvodne 
verige za prirejo perutninskega 
mesa. Prostorska izdvojitev in 
osamitve farm so močno povečale 
investicijske izdatke za izgradnjo 
centra in spremljajočih objektov 
ter naprav. Vedeti p a j e treba.'da 

takšna dejavnost ni mogoča, če se 
ne da preprečiti vnašanja škod-
ljivih vplivov na živali. 

Zaradi tega so vse tri farme in 
valilnica zgrajene v takšnih oko-
ljih. ki zagotavljajo kar največjo 
osamitev. 

Vsaka farma zase je tudi po-
sebna izolacijska enota s sanitar-

nimi objekti, ki preprečujejo 
vnašanje škodljivih vplivov v jate. 
Nobena od teh enot pa ne bo prav 
zaradi osamitve — ogrožala člo-
vekovega okolja. 

Tudi delavci, ki so zaposleni v 
farmi oziroma v valilnici se mo-
rajo podvreči posebnemu sani-

tarnemu režimu. Ob prihodu na 
delo se morajo okopati, preobleči 
in zamenjati obutev. Tako pri-
pravljeni gredo iz sanitarnega 
objekta v predprostor hleva. Tu-
kaj se ponovno preoblečejo in 
preobujejo. Šele po takšni pri-
pravi vstopijo v hlev med živali. 
Razumljivo je, da nihče od za-
poslenih v farmi oziroma v valil-
nici doma ne sme rediti perutnine. 

Vsi prevozi so naravnani tako, 
da se stik med zunanjim in no-
tranjim transportom prekine na 
sanitarni barijeri. Prekinitve 
transportnih poti imajo za posle-
dico večji obseg dela na preto-
varjanju, oziroma razkladanju in 
ponovnem nakladanju. 

Farma v Forminu, prav tako pa 
tudi v Mali vasi in v Stojncih daje 
na oko dober videz in vtis. Kljub 
temu pa delavci ob zagonu ugo-
tavljajo spodrsljaje izvajalcev 
posameznih montažnih in inšta-
laterskih del, ki bi lahko imeli 
velike materialne posledice. Ob 
•nekoliko večji zavzetosti do tak-
šnih napak in na oko drobnih 
pomanjkljivosti gotovo ne bi pri-
šlo. 

Začetne težave ob zagonu so v 
glavnem odpravili še pred vhle-
vitvijo starih staršev. Delavci na 
farmi pa se zavedajo odgovornosti 
do velikih družbenih sredstev s 
katerimi delajo in ki .so jim bila 
zaupana v upravljanje. 

Utrinek iz življenja in dela na perutninski farniL Foto: L. Cajnko 

ZA MALE JE RES VSE DOBRO? 
Včasih se med preprostimi ljudmi govori o velikih 

stvareh, ker pač o velikih se lahko samo govori, saj 
imajo tudi oni pravico do napak. Za malega pa se kaj 
hitro vse izve. Držanje pod pultom, ali zelo dobro 
skrito v skladiščih, za nas preproste ljudi nedosegljivo, 
razen seveda, če kaj ne primaknemo, naredimo zelo 
veliko protiuslugo itd. 

Konkretno! Neko trgovsko podjetje z gradbenim 
materialom je dobilo cement. Pomislite! Niti ene vreče 
ga ni mogel dobiti možakar. Zaradi specifike dela sem 
se hotel sam prepričati ali je to res. Žal ni bilo, ker je 
verjetno tovarišica vedela, da ima opravka s člove-
kom, ki pač ne trpi nepravilnosti in jih potem ,,obesi 
na velik zvon", kam drugam, kot v časopis. Verjel bi 
človeku, pa ne samo njemu, ko spregovorijo, kaj vse 
se dogaja po podobnih trgovinah. Poceni material se 
da dobiti verjetno samo, če imaš globlji žep, malo 
podmažeš, si stric, boter, ali pa ožje sorodstvo, Za vse 
druge smrtnike je to TABU, skratka nedosegljivo. Pa 
se vprašam zakaj? 

Drugi še bolj konkretni primer je iz Kidričevega iz 
kioska, kjer prodajajo časopis. Ko sem 12. septembra 

letos hotel kupiti časopis Sportske novosti je prodajal-
ka dejala, da ga več nima. Ker mi je bilo to nekako 
sumljivo, sem nehote pogledal skozi okno pod pult in 
videl še kar precej izvodov tega časopisa. ZAKAJ? 

Ker je la časopis privilegiran za določen krog ljudi, za 
redne stranke, znance itd. 

Pa ne gre toliko obsojati te tovarišice, ker je pač 
naredila to, da se nekaterim ne bi zamerila. Huje je to, 
ko o velikih ribah vztrajno molčijo, ki pa so naši Jugo-
slaviji naredili že veliko škode, takšne in drugačne. Pa 
kako naj dela delavec v elektolizi, rudniku, železarni 
in kje drugje z veseljem, z večjo vnemo itd., če vidi, 
sliši in doživi nepravilnost, skratka zakon močnejšega, 
bogatejšega. Ali naj dela in trpi za ta ,,zakon", da se 
mu bo močnejši, bogatejši smejal. Verjetno ne bo več 
dolgo. Ker se tudi delavcem odpirajo oči, pa tudi ti-
stim, ki do sedaj še niso dodobra spregledali, ali regi-
strirali družbe kot celote. Pa naj se začne pri opeki, ce-
mentu, plošči, ali pa samo pri štirih listih Športnih no-
vosti. 

Danilo Klajnšek 

OBRTNIKI IN SEJEMSKE 
PRIREDITVE 

V Obrtni zadrugi Panorama Ptuj so ocenili, da je 
letošnja udeležba na Yl. mednarodnem obrtnem 
sejmu v Celju, gledana s komercialnega vidika, 
najuspešnejša doslej. V sejemskih dneh so pred-
stavniki ptujskega obrtništva navezali številne stike z 
novimi kupci. Kot je povedala Ivanka Kjajnc, vodja 
komerciale v Panorami, so se tokrat. srečevali s 
številnimi manjšimi potrošniki, ki jih doslej ge niso 
poznali. 

Za vse izdelke, ki so jih razstavili, je bilo v 
poprečju enako zanimanje. Nekateri izdelki so iz-
stopali. Na primer: magnetni ventil Vikija Cvetka, 
krilno gonilo Ivana Gomilška. Precej zanimanja pa je 
bilo tudi za izdelke lesne stroke in izdelke domače 
obrti. 

Kakšen bo finančni učinek, v tem trenutku ni 
mogoče oceniti. Sedaj jih čaka obilo dela pri sestavi 
različnih ponudb, po oceni bo to trajalo najmanj tri 
mesece. 

Sejemskih nagrad bi bilo lahko več, če 
upoštevamo kakovost in razvitost nekaterih obrti v 
ptujski občini. Nagrado oziroma priznanje za 
kakovostne obrtniške izdelke je prejel Ivan Gomilšek, 
Stane Vičar pa je prejel priznanje za inovacijske 
izdelke. 

V sejemskih dneh so se srečali tudi s tujimi kupci 
in sicer italijanskimi in avstrijskimi. Italijani so se 
zanimali predvsem za lesene izdelke, Avstrijci pa za 
tehnično blago kovinske predelave, delno pa tudi za 
lesene izdelke. 

Glede izvoza je Ivanka Krajnc povedala, da je 
Panorama prejela šest dobrih povpraševanj. 
Realizacija pa je vprašljiva predvsem zaradi ocene in 
togosti naših predpisov, ki onemogočajo, da bi za 
potrebe izvoza, ki je danes za nas življenjsko 
pomemben, dodatno zaposlovali delavce. Omeniti pa 
je potrebno tudi stimulacijo, ki je dejansko ni. 

Nekatera razmišljanja gredo celo v smeri, da bi 
,,skrajšali" še za pet odstotkov devizne pravice. 
Obrtniki menijo, da 40-odstotna participacija res ne 
bo ,,pospeševala" izvozne dejavnosti obrtnikov. 

Ptujski obrtniki kovinske predelave sodelujejo 
tudi na 99 graškem velesejmu. V jugoslovanskem 
paviljonu je v ospredju razstava drobnega 
gospodarstva. Novost letošnje ponudbe pa je tudi 
zdraviliški turizem. Preko združenja naravnih 
zdravilišč se na sejmu prestavljajo tudi Ptujske 
toplice. 

V mesecu decembru pa se bo ptujski obrtniki 
udeležili tudi sejma v MUnchnu. 
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BESEDILOM ŠE VEČ POZORNOSTI 
Tisti obiskovalci letošnjega, 

jubilejnega 15. festivala domače 
zabavne glasbe, ki so pozorno 
sledili napovedim, so lahko kaj 
hitro opažih, da se ime Ivana 
Sivca med tekstopisci, ponavlja 
najpogosteje. Od devetinštiride-
setih besedil raznih piscev, jih je 
Sivec prispeval kar šestnajst! 
Lepo število, ni kaj! Toda takale 
produkcija je lahko kaj nehvalež-
na, saj nehote zapelje v »phtkejše 
vode«. K sreči se Sivcu to še ni 
primerilo, čeprav se te nevarnosti 
dobro zaveda, kot bomo zvedeli 
iz nadaljevanja. 

»Menim, da je letošnji 15. 
festival izredno kvaliteten«, je na 
vprašanje kako ga ocenjuje, od-
govoril Ivan Sivec. »To se že vidi 
po velikem številu podeljenih 
zlatih odličjih (štirinajst!). Mogo-
če celo prevelikem! Toda komisi-
ja je tako sklenila; in veijetno 
ima komisija prav! Sam sem bolj 
sprem^al tekstovno plat m me-
nim, da tudi tukaj festival raste. 
Res, bilo je nekaj povprečnih 
besedil, ki pa bistveno niso 
vplivala na celotno podobo prire-

ditve. Z zares dobrimi besedili so 
se ponašali le dobri ansambli, kol 
jih radi imenujemo. Opazil sem. 

da se tekstopisci zadnje čase 
čedalje bolj pribhžujemo opiso-
vanju sedanjega trenutka. Doslej 
smo se namreč že dovolj razpisali 

o domačijah f)o hribih in doli-
nah. o našem človeku v tujini ter 
več kot dovolj »rožic posadili«. 
Vaška romantika se zgublja tudi 
tukaj. Menim pa, da mora v 
naših bodočih besedilih ostati 
kljub vsakemu neka poetičnost, 
kajti^ tudi sedamost se da na lep 
način opisati. Razkorakov med 
sedanjostjo in polpreteklostjo ter 
problemov, ki se pri tem poja-
vljajo, je ogromno. V naših 
pesmih bi se jih, z nekim lepim 
poetičnim pristopom, morali za-
četi lotevati, kar pa seveda ni 
lahko. Zato popolni začetniki naj 
z njimi ne začno svoje poti. 

Predlagam, da bi naj v bodoče 
pri Festivalu delovala posebna 
komisija (kot je že nekoč), ki bi 
naj besedila ocenila » na primer-
nost«, ali »neprimernost« še 
predno bi bila izvedena na 
festivalskem prizori«ču. Glasbe-
nikom smo doslej že dovolj 
pomagali pri glasbenem izrazu in 
izvedbeni plati, odslej na bodo 
na vrsti besedila, ki so — kot vem 
— bila vedno kamen spotike!« 

»Toda dobrih tekstopiscev vas 

je zelo malo!« vpadem v besedo. 
»Res je! V glavnem pišejo 

Maijan Stare, Elza Budau," Ivan 
Malavašič in tudi sam še kaj 
napišem. Marijan Stare je doslej 
napisal že okoli 600 besedil in 
tudi sam se že približujem tej 
številki. Obstaja namreč bojazen, 
da se bova kaj kmalu izpela. Zato 
bi naj v prvi vrsti bila naloga 
predlagane komisije poiskati no-
vih, svežih pesniških moči. Od-
krito povem, da z letošnjo oceno 
besedil nisem preveč zadovoljen. 
Ne zato, ker bi bil sam prizadet, 
temveč zato, ker je sedanja 
komisija nekako mimogrede 
spregledala dokaj sodoben tekst. 
Tineta Stareta, ki se čudovito 
zliva z melodijo. Se najbolj se 
strinjam s komisijo glede druge 
nagrade, ki jo za besedilo Melo-
dija zelenih dni, dobil Saša 
Martelanc. To je dobro besedilo! 

V komisiji, ki jo predlagam v 
ustanovitev, naj bodo pesniki, ali 
ljudje, ki se na to spoznajo!«, je 
zaključil pogovor Ivan Sivec. 

Besedilo in foto: 
L C. 

Ivan Sivec 

Delavska univerza vabi! 
Ptujska Delavska univerza je tudi za to šolsko leto 

pripravila več zanimivih izobraževalnih programov. 
Direktor Delavske univerze Dušan Curin je tako 
predstavil programe: 

,,Izobraževanje smo razdelili na Štiri področja — v 
osnovnošolsko izobraževanje za odrasle, družbenopo-
litično, strokovno in splošno izobraževanje. 

V osnovnošolsko izobraževanje je vpis dokaj 
skromen, čeprav je ta oblika izobraževanja brezpla-
čna. Naj dodam, da smo organizirali izobraževanje za 
Sesti, sedmi in osmi razred osnovne šole. 

Pri družbenopolitičnem izobraževanju sodelujemo 
z družbenopolitičnimi organizacijami — predvsem z 
Zvezo komunistov. Socialistično zvezo delovnih ljudi 
in Občinskim svetom zveze sindikatov v Ptuju. Vse te 
organizacije imajo svoje izobraževalne programe, ki 
so usklajeni, naša naloga pa je izvajanje teh progra-
mov. 

Tudi pri strokovnem izobraževanju je vpis manjši 
od pričakovanega. Pripravili bomo tečaje iz varstva 
pri delu, pred požari, tečaje iz higienskega minimuma 
in tečaje za varnostnike. Te oblike izobraževanja so 
predpisane z zakonom, zato je tu odziv nekoliko večji 
kot za ostale oblike strokovnega izobraževanja. 

Razen tega pripravljamo tečaj za strojnike, gre za 

nove programe, ki so prav tako predpisani z zakonom 
in ga bomo izvajali skupaj z republiškim sekre-
tariatom za energetiko. Poleg tega pa vpisujemo še v 
tečaje za upravljalce gradbenih strojev, viličariste, v 
seminarje iz poslovne psihologije za vodilne in vod-
stvene delavce. 

V splošno izobraževanje sodijo dejavnosti za pro-
sti čas — od pletenja, kvačkanja, makramejev, tapi-
serij do tečajev o kletarjenju, slikanju in tako dalje. 
Vpis v te tečaje še traja. Poleg tega imamo še tako 
imenovani železni repertoar splošnega izobraževanja, 
to so tečaji šivanja in krojenja, strojepisni tečaji, te-
čaji tujih jezikov za otroke in odrasle in nekateri dru-
gi-" 

Pri Delavski univerzi Ptuj pričakujejo, da bo odziv 
občanov večji v jesenskih in zimskih mesecih, ko je za 
takšno izobraževanje nekoliko več časa. Pestijo jih 
sicer prostorski problemi, vendar jih vsako leto sproti 
rešujejo tako, da se dogovarjajo z raznimi ustano-
vami, ki jim dajo v najem svoje prostore. Za tečaje 
namreč potrebujejo manjše prostore, saj število 
tečajnikov običajno ni veliko, razen ko gre za druž-
benopolitično izobraževanje. 

N. Dobljekar 

Krepko 
načet , 
asfalt 

I 
Vozniki motornih vozil, ki vo-

zijo po cesti od Spuhlje proti Borlu 
so precej nezadovoljni, kerije ta 
močno prornetna cesta slabo vz-
drževana. Pred in za mostom pri 
Markovcih so na cestišču precej 
na gosto posejane jame, ki bi jih 
bilo treba zakrpati, sicer bodo do 
spomladi nastale prave kotanje, 
da ne govorimo o škodi na vozilih. 
Posebej prizadeti se čutijo krajani 
iz M arkovec in Bokovec, ki kar ne 
morejo verjeti, da na marsikateri 
lokalni cesti sproti krpajo luknje, 
na tej prometni regionalni pa na 
sprotno vzdrževanje pozabljajo. 

Konrad Zoreč 

Živahna arheološka 
jesen 

Arheologi Zavoda za spomeniško varstvo Maribor so pri zemeljskih 
delih za gradnjo telovadnice ob Srednješolskem centru Ptuj ponovno 
naleteli na rimske grobove. Poročali smo že, da so na robu raziskanega 
grobišča najprej naleteli na tri grobove, tem se je, pridružilo še sedem 
grobov z žganimi in skeletnimi pokopi. Čeprav so bih grobovi izropani, 
so arheologi naleteli na nekaj zanimivih predmetov. V skeletnem grobu, 
pokritem s tegulami, so našli sponko za pas, čebulasto fibulo in predmet 
iz železa, ki bi lahko bil nož. Že prej so našli tudi bronasti rimski novec 
z ostanki tkanine. Nad najdbami so bili nekoliko presenečeni, saj jih niso 
pričakovali v tolikšnem obsegu. 

N. D. 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
v zbirki imamo razstavljeni dve 

okarini. To je v bistvu lončena 
piščalka, le popolneje narejena. 
Izumil jo je G. Donati v letih 
1860—1880 v mestu Budrio v 
Italiji. V Italiji je bila odrashm 
pustna piščalka, v drugih evrop-
skih deželah, kamor seje razširila, 
pa je postala tudi otroška igrača. 

Pri nas so jo (po ugotovitvah D. 
Hasla) od začetka 20. stoletja do 2. 
sv. vojne izdelovali nekateri šta- • jerski lončarji. Bila je znana po 

vsej Sloveniji, vendar se nikoh ni 
tako udomačila kot npr. orglice. 
Obdržala je tudi tuje ime okarina 
iz italijanske besede ocarina, iz-
vedeno iz it. oca, ker njena jajčasta 
oblika spominja na gosji trup (it. 
oca = goska). Izdelovalci so se 
držali predloge in tako so naše 
okarine okoli 160 mm dolge, s 
premerom okoli 40 mm na naj-
debelejšem koncu. Tam, kjer je 
okoli 30 mm dolg ustnik, pa do-
seže širina okoli 100 mm. Na 
zgornji strani je 8 luknjic (v dveh 
vrstah po 4), spodaj 1 luknjičasta 
vdolbina z ostrim robom in še 2 
luknjici. Med igranjem pokrivajo 
X) štirje prsti obeh rok zgornje 
uknjice, palca pa spodnji dve.' 

Tekst je povzet iz knjige Zmage 
Kumer, Ljudska glasbila in godci 
na Slovenskem, Ljubljana 1983. 

Ral fCeplak 
Okarini, fototeka etnološkega 
oddelka, foto Ralf Čeplak. 

Dan pionirjev v OŠ Juršinci 

ivienionca r u rrancka fetroviceva govon od dnevu pionu-jev v u » 
Juršinci. Foto: mš 

Ob minulem dnevu pionirjev 
smo v uredništvu dobih dve vabili, 
s katerimi so nas pionirski odredi 
povabili na pionirsko konferenco. 
To pot smo se odločili za obisk 
pionirskega odreda Slovensko-
goriške čete v osnovni šoli Jur-
šinci. kjer je bil šolski razred sko-
rajda premajhen za vse, ki so v 
petek prisluhnili svoji mentorici 
Francki Petrovičevi, pa pevskemu 
zboru in recitatorjem. ki so s 
krajšim priložnostnim progra-
mom popestrili pionirski praznik. 

Juršinski pionirji so za svoj 
praznik obljubiH, da bodo vestno 
izpolnili sprejeti program dela, ki 
zajema takorekoč vsa področja 
življenja na šoH, kolektivno pa se 
odločili tudi za svoj prispevek k 
dograditvi doma pionirjev pod 
Rogom, za katerega bo v letošnj em 
šolskem letu prispeval vsak pionir 
po 20 dinarjev. 

mš 

Zakaj tako dosledno narobe 
,,Skoraj vsakdo si kdaj preganja dolgčas, ali tudi 

bogati doživljanje in vednost, z gledanjem televizij-
skih oddaj, npr. tudi dokumentarcev. Po prvomajskih 
raznikih sem tako zadnjič gledal del oddaje o 
angleških vojakih v japonskih ujetniških taboriščih. 
Podnapise v filmu je dobro prevedla znana pre-
vajalka, ne glede na to, da bi sam katero besedo tudi 
drugače postavil, kakor jo je ona. Res pa me je 
motilo, da prevajalka tako dosledno piše (če ne ona, 
pa zapisovalci) božič z veliko začetnico (tudi prej in 
pozneje sem že v več oddajah naše televizije srečal to 
napako\ prav kakor da bi hotela kljubovati slo-^ 
venskemu pravopisu. Se posebej pa morda Načrtu 
pravil za novi slovenski pravopis, ki za praznike izre-
cno predpisuje malo začetnico — in sicer za vse tako 
rekoč, najsi bodo državni ali cerkveni, te ali one 
ideologije, vere in kar je še podc^^nega. Odprite SP 
1962: cela besedna družina božič vključno z božičkom 
je pisana z malo. Izjema je seveda Božični otok, kjer 
gre za zemljepisno lastno ime. Enako je z veliko nočjo 
(pri geslu, noč), pa s svečnico, binkoštmi, duhovim 
ipd.; kar ni čudno, saj je že od SP 1935 sem čutiti in 
videti težnjo, da se imena praznikov pišejo z malo, ne 
z veliko začetnico." T. J. 

Velika začetnica pri imenih praznikov označevano 
stvar brez potrebe samo odtujuje, tj . dela manj 
razumljivo. Eni pišejo imena praznikov z veliko začet-
nico zato, da bi tako izpričali svojo zavzetost za stvar, 
ki jo beseda imenuje. Smo proti temu, da bi se pri 
pisanju morali kar naprej ideološko opredeljevati. 

Slovenci živimo na strnjenem ozemlju, vendar v 4 
državah, poleg tega pa nas je kar precej raztresenih Se 
drugod po svetu. Toliko bolj moramo držati skupaj in 
biti enotni v tistem, kjer je to prav. Morda je 
prevajalka podlegla vplivu angleščine: ta namreč 
imena praznikov (kot še marsikaj drugega) piše z. 
veliko začetnico. — Da gre pri imenih praznikov za 
občna imena, nam kaže njihova pomenska izpolnje-
nost, dostopna vsem, ki govorijo kak jezik, medtem 
ko nam lastna imena načeloma nič ne pomenijo (prim. 

Cankar ali Ljubljana), oz. imajo toliko različnih ,,vse-
bin", kolikor ljudi jih uporablja (tj. neskončno veliko 
in za vsakega drugače). N.e more si delati svoje 
pravopisne norme vsakdo, tudi prevajalci ne. Imena 
praznikov torej pišimo z malo tudi na slovenski tele-
viziji. 

— MITJA MERŠOL mm 
32. nadaljevanje 

V Srbiji in na Hrvaškem je proti koncu 19. stoletja izhajalo še 
polno drugih časopisov. Samo v Beogradu so leta 1881 ustanovili 
petnajst novih časopisov, od tega štiri politične, tri humoristične, dva 
iterama, dva strokovna, poleg tega še en zabaven, ilustriran, vojaški in 

otroški list. Za razvoj dnevnega informativnega tiska je zlasti poskrbel 
Pera Todorovič. Njegov časopis Male novine, k i j e izhajal v Beogradu 
od 1878 do 1903, je prvi srbski časopis, ki so ga redno prodajali tudi na 
ulici. Dosegel pa je za takratne čase tudi izredno visoko naklado 30.000 
izvodov. 

Med hrvaškimi časopisi v tem času gre vsekakor omeniti politični 
dnevnik Pozor, k i j e začel izhajati 1860. leta v Zagrebu, bil pa je glasilo 
Strossmaverjeve ljudske hberalne stranke. Pri tem časopisu je leta 1861 
začel sod^elovati tudi pisatelj August Šenoa, sprva kot dopisnik iz 
Prage, kasneje pa kot glavni feljtonist. 

Hkrati je v Dalmaciji, v Zadru, začel izhajati časopis II Naciozna-
le, ki je bil v italijanščini, imel pa je hrvaško prilogo Narodni list. 
Časopis s e j e zavzemal za združitev Dalmacije s Hrvaško. 

V zadnjih treh desetletjih prejšnjega stoletja se je na Hrvaškem 
uveljavil strankarski tisk (zlasti glasila pravaškega gibanja oziroma 
stranke prava, ki jo je vodil Ante Starčevič). Prvi delavski časopisje bil 
Radnički prijatelj, k i j e izhajal vsakih petnajst dni leta 1874 in 1875 v 
Zagrebu. 

Časopis, k i j e poživil novinarstvo na Hrvaškem, pa je vsekakor bil 
tednik Crvena Hrvatska (1891 do 1898), katerega glavni urednik je bil 
Frano Supilo. Pod roko tega dobrega novinarja in politika Je bil 

časopis eden najbolj urejanih listov na Hrvaškem v tistem času. Predr 
vsem se je odlikoval z odUčnimi političnimi uvodniki in informativnimi 
rubrikami. 

IV. 
Ob prehodu v naše stoletje lahko že govorimo o visoko razvitem 

novinarstvu. Svet sicer tedaj še ni poznal čudovitih reportaž Egona 
Erwina Kischa in Alberta Londresa niti ne kolumnističnih komentar-
jev Walterja Lippmanna in bratov Alsop. Pač pa je tisk tistega časa že 
X)znal veliko drugih u^feljavljenih reporterskih imen, med katerimi bi 
ahko omenili tudi mladega VVinstona Churchilla, ki je za londonski 

Morning Post poročal o burskih vojnah. Omeniti velja tudi Jacka 
Londona, k i je bil sicer že znan kot pisatelj, ampak je bil kljub temu od 
leta 1902 posebni dopisnik iz Tokia, za popoldnevnik New York 
Journaltik pred začetkom japonsko-ruske vojne. S preloma stoletja je 
vsekakor treba omeniti pisatelje Zolaja, ki je s svojim TAccuse (Obto-
žujem) — ta je izšel v pariškem časopisu Aurore — dokazal, d a j e bil 
Dreyfus žrtev protižidovske zarote, in dosegel, da je bil Dreyfus 
rehabihtiran. Zolajev novinarski prispevek pa ni dosegel samo tega, 
ampak je povzročil tudi globoke politične in družbene premike v 
Franciji. 

Svet, ki ga je tisk spremljal ob koncu prejšnjega stoletja in ob 
vstopu v dvajseto, je kazal približno takšno podobo: špansko-ameriška 
vojna je Združene države Amerike povzdignila v svetovno silo, podob-
no je to z Japonsko naredila rusko-japonska vojna (1904—1905). Ti 
dve vojni, skupaj s spopadi v Sudanu, Južni Afriki, na Fihpinih in 
Kitajskem v obdobju 1898 do 1905, predstavljajo razburljiv in nasilen 
vstop v 20. stoletje. O vsem tem so novinarji vseh vrst veliko poročali 
za svoje časopise, ki so bih prav tako najrazličnejših barv in zvrsti. 
Toda hkrati, ko so poročali o vojni (o tovrstnem jjoročanju je pisatelj 
Thomas Hardy nekoč dobro zapisal: »Vojna ustvarja hrupno zgodovi-
no, mir pa klavrno branje«), je tisk poročal tudi o napredku, o dosež-
kih, ki so koristili človeštvu. 

NOVICE - MANA DNEVA 
Novinarska beseda je postajala čedalje bolj tista ostrina, s katero 

je človek rezal v neznanje, osamljenost, predsodke, nesporazume in 

družbene krivice. Seveda vse novice niso bile »dobre novice«. Naravno 
je, da bralci tako takrat kot tudi sedaj takšnih novic nimajo najbolj 
radi. Toda tudi takšne novice je treba objavljati in pogosto s e j e takrat 
— kot tudi sedaj pojavljalo mnenje, da je' tisk s poročanjem o 
»slabih rečeb« kriv za slabo stanje. Časopisi leta 1900 so bih prav tako 
kot danes deležni kritik na rovaš tega, česar ne bi smeh pisati in kaj bi 
morali pisati itd. Dejstvo je, da je ponavadi vedno na voljo več infor-
macij kot pa prostora v časopisu. Zato je potrebna selekcija informacij, 
ta izbira pa je seveda lahko naključno pomanjkljiva ali pa namerno 
napačna. 

»Preteklost je prolog«, je dejal Shakespeare v Vihaiju. Tudi 
sodobnega novinarstva ni moč razumeti brez njegove preteklosti. Toda 
svet se — če rečemo malce pesniško — vsak dan znova rodi. Prav tako 
je s časopisom. Novice in poročilo o novih dogodkih, ki jih prinese, 
vedno znova dopolnjujejo naše znanje o svetu. Prav zato je neki drug 
pesnik zapisal, da »pridem v kavarno in čakam na vesti kot na dneva 
mano«. 

V dvajsetem stoletju so bile te novice kot »mana dneva« seveda še 
bolj pestre in obilne kot v prejšnjem stoletju. 
NAKLADE RASTEJO 

Tudi na ozemljih, ki sestavljajo današnjo Jugosiaviio, je bilo na 
prelomu stoletja zelo burno. V Srbiji je 1903. leta prišlo d̂ o dinastičnih 
sprememb, na prestol so spet sedli Karadjordjeviči. Na Hrvaškem so se 
začele uveljavljati buržoazno demokratične sile, slovenske napredne 
sile so dosegle, da je Dunaj izvedel volilno reformo. V Makedoniji je 
izbruhnila-Ilindenska vstaja, v Črni gori je prišlo 1905. leta do ustavne 
ureditve in nastanka prvih političnih strank. Na Balkanu je vrelo. Blizu 
sta bili balkanski vojni. Vzporedno s tem se je razvpil tudi tisk — in to 
hitreje kot prej. V prverii desetletju tega stoletja se je porodilo 775 
novih časopisov. Največ časopisov je izhajalo v Zagrebu (121), Beogra-
du (89) in Ljubljani (58). Povečalo se je tudi število novinarjev, ki so se 
do leta 1911 organizirali v štiri novinarska združenja — v Beogradu, 
Zagrebu, Ljubljani in Sarajevu. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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Dober den. Začnimo z delom,-saj se Mica že dere okoli voglov: 
>>Frdamani ded, kaj se s totin papiron zafrkovleS, pojdi, grema rajši koruzo 
silirat. . .!« J a, pa še prav mo nazodjo. Zato pa naj rajši namesto mene 
nekaj drgoč pove Franca iz Haloz: 

»Gnes, ko toto pismo pišen, vuni tak po malen dež zalevle. Izgleda, ke 
mi nede trebalo gasilcov prositi za vodo, bojo mi bogec zastonj natankali 
cisterno. Ti, kak pa se ti ie zodiič na festivali v Ptuju dopadnolp. Meni se zdi, 
ke smo meli vsi roke zvezane, saj neje bilo nibenega provega aplavza. J a, tak 
je: radio-Tednik no muzikariti se trudijo, da nam priprovijo dvo dni veselja, 
mi pa se držimo kak pogrebni zavod. Pa še nekaj boj zanimivega sen 
doživeja na festivali: Poleg rnene je sedela ena navdušena poslušalka, 
cvetoča no osamljena. Kda je en ansambel polko špila, se je vsa raznežila, 
se k meni nagnola no me za »klarinet« zgrobila. Jaz mrtvec hladen, sen 
skoro infarkt doživeja. kaj je dale naprej bilo'pa se iz polke v valček 
spremeni. Tej ko za gnes. Zdravo no srečno!« 

Franca! Resen je tak kak si napisa, da je bilo na festivali premalo 
ploskarija. Veš naši Udje vsoki den ploskajo različnim podražitvam no 
podanji življenjskega štandarta, te pa maj o ob večerih že zmontrane roke no 
jih niti polka no valček več nemreta v provo veselje spraviti. Pišeš, da so ti 
nebeški gasilci prozno cisterno z dežovnico napunili. Tota voda je resen še 
najbolj poceni, saj sen ovokrot v Tedniki šteja, da so morali tan gor na 
Dragoviči lidjf po osem štorih milijunov dati, da so se lehko na vodovod 
priklučili. J a. tudi voda neje več zapstujn. Proviš, da te je tista za »klarinet« 
prijela. Jaz bi jo na tvojen mesti za »harmoniko« zgraba, pa hi eno vkuper 
zašpilala. V tokšni situaciji se je pač treba znajti. 

Srečno do drugega srečanja. Pište mi kaj. Vaš Lujzek. 

Pomaga le osveščenost 
Boj proti alkoholizmu in kajenju je v zadnjem času v ptujski občini 

le segel v širino. Vedno večje tistih, ki prek različnih oblik informiranja, 
le spoznavajo to tretje največje zlo na svetu. Vse delo, ki ga zasledimo v 
občini, ima prednostno nalogo: preventivo. Ustvarjati je potrebno tak-
šno klimo, v kateri bodo ljudje tisti, ki bodo prihajaU po pomoč. Sedaj 
je še tako, da tisti, ki poklicno delajo na tem področju, »vsiljujejo« svojo. 

Predvsem je potrebno spoznanje, da le osveščenost prmaša pozi-
tivne rezultate, spoznati je potrebno, da eno predavanje ni dovolj, da 
spoznaš sovražnika — a lkbhol iz^ . Tri dni — toliko traja seminar v 
Ormožu — paje čas, da pridobiš osnovna spoznanja. V centru za socialno 
delo v Ptuju so že spoznali to prednost in bodo vse socialne delavke 
poslali na seminar v Ormož. Več znanja s tega področja bi morali 
pridobiti tudi vodstveni delavci. 

Kot je povedala dr. Zlata Ivetič, terapevtka v klubu zdravljenih 
alkoholikov v Ptuju, bodo z vsem potrebnim materialom (dokaznim) 
opremili tudi zdravnike tako, da bodo že na prvi pogled spoznali, da 
imajo opravka z alkoholiki. 

Rezultate naj bi dale tudi okrogle mize v organizacijah. Tu ne bi šlo 
za klasična predavanja, temveč naj bi vodilni delavci bih tisti, ki bi 
postavljali vprašanja strokovnjakom za alkoholizem in druge oblike 
zasvojenosti. Ne moremo se namreč sprijazniti z dejstvom, da je žena, ki 
pride v organizacijo in pove, da je njen mož pijanec, osamljena. Povedo 
ji, d a j e mož dober delavec, drugo pa jih ne zanima. Motivacija, ki jo v 
organizacijah še dosežejo, dosega samo zdravljenje v Ormožu, ne pa tudi 
poznejše rehabilitacije, ki mora trajati vsaj tri leta. Zato je tudi toliko 
povratnikov, to pa tudi potrjujejo nujnost »bombardiranja^< s podatki o 
alkoholizmu in potrebno po neprestanem »vrtanju« v mišljenje sleher-
nega. 

Letos bomo v Ptuju okrepili prizadevanja za osveščenost, v mesecu 
tiovembru bomo v srednješolskem centru pripravili razstavo o alkoho-
lizmu iri kajenju. Njen osnovni moto bo preventiva. Poleg slik, bodo 
»govorili« tudi razni strokovni sestavki, publikacije (knjige), filmi in 
pogovori z zdravljenci, posneti na magnetofonskem traku. 

Del terapevtov v klubih je izredno zahtevno, zato tem bolj stremijo 
za dopolnjevanje znanje in izmenjavo izkušenj. Letos so se že trikrat 
srečali v Ormožu in to terapevti iz Pomurja in Podravja. Na zadnjem so 
govorili o alkoholizmu med kmeti in o pogostosti recidiva. 

MG 

Prostovoljna 
akcija Obrežancev 

Jesen je že odprla svoja vrata, kar nam dokazuje muhasto vreme in 
pridne človeške roke, ki hitijo pospravljati jesenske pridelke in opravljati 
dela, ki so nujna pred žimo. 

Tako so se tudi krajani vasi Obreža odločili za prostovoljno akcijo 
čiščenja na območju klanca pri gasilskem domu, čiščenja gozda ob 
telefonski mreži proti Šalovcem in opravljanja nekaterih kanalizacijskih 
del. 

Po tem klancu, ki vodi proti Salovcem in naprej proti Ormožu, vozi 
šolski avtobus, saj je tako omogočena otrokom iz zgornjega Obreža večja 
varnost v šolo. Dplgo je bilo potrebno, da so odgovorni za to sklenili, o 
vožnji avtobusa čez ta del vasi. Iz te smeri se vozi res precej šolarjev, toda 
to ni bilo videti na številu udeležencev akcije. 

Akcija se je izvajala v nedeljo, 23.9.1984. Vremeje bilo naklonjeno 
tako. da se nihče ni mogel izgovarjati, da se zaradi slabega vremena ni 
mogel udeležiti akcije, pa tudi nedelja je bila, ko ljudje niso v službah in 
mladina v šolah. Ce sem že omenila mladino, moram povedati, da seje 
le-ta slabo izkazala. Ob približno 30 aktivnih mladincev, kolikor jih šteje 
0 0 ZSMS Obrež, so se akcije udeležili le 4, in še to tisti, ki prebivajo ob 
tem klancu. Razen redkih izjem, pa tudi ni bilo nikogar iz tistih hiš, kjer 
se vozi v šolo po eden, dva ali več otrok. 

Znano je sicer, da krajani te vasi niso enotni, zlasti ko gre za kakšno 
akcijo. Iz marsikaterih ustje bilo slišati, češ kaj bom jaz tam delal, ko pa 
se tam ne vozim in nisem tam doma. Toda ta neenotnost nas nikamor ne 
vodi, ker če bomo hoteli kaj doseči s čim manjšimi stroški, bomo morali 
biti enotni. 

Akcija je kljub temu le uspela, čeprav je bila potrebna ena ura, da 
so se ljudje zbrali. Pri delu je udeležence ovirala rosa, ki je ostala na 
vejevju akacije od sobotnega dežja, saj tudi s pomočjo nafte ni hotelo 
goreti. Vžgalo seje šele, ko so pripeljali gume. 

Takih akcij bi bilo potrebno več. če hočemo, da bo ta kraj bolj 
urejen. Ni dovolj, da vsakdo pometa le okrog svojega praga, marsikdaj 
mora stopiti tudi čez prag. 

Končala bi z željo, da ljudje te vasi premagajo svoj egoizem in se v 
večjem številu deležijo akcij, ki se bodo izvajale še pred zimo. 

Dobimo se na eni od prihodnjih akcij. 
L. S. 

90 - let Alojza Kolarja 
iz Ptuja 

v nedeljo. 22. septembra so praznovali v Gregorčičevem drevoredu 
11 v Ptuju visok življenjski jubilej. 90-letnico Alojza Kolaija, ki je 
zagledal luč sveta 20. septembra 1894 v kraju Hrastje Mota v občini 
Radgona. Z ženo se jima je rodilo 5 otrok, tri hčere in dva sinova, ki sta 
duri>vala življenje domovini med NOB. Sicer je Alojz še vedno nasmejan, 
čil in zdrav, čeprav je vdovec že 35 leto. Sedaj živi pri svoji hčerkiTavli 
Klemenčič, občasno pa ga obiskuje 5 vnučkov in trije pravnuki. 

Kot smo izvedeli v KS Jože Potrč, je to tretji najstarejši krajan v tej 
KS. zato so mu predstavniki tudi čestitali k visokemu življenjskemu 
jubileju. Sicer so njegovi bližnji sorodniki tudi znani po visoki starosti. 
Bratranec Martin Kolar iz Radenc je pred kratkim praznoval 93. rojstni 
da-n. drugi bratranec Franc Kolar iz Celja pa je v 78. letu življenja. 

In kakšen je recept za tako zavidljivo starost? Alojz Kolar pravi: »V 
življenju se nisem nikoli do sitega najedel. Tako so me naučili, ko sem bil 
še majhen, pa tudi prepiha sem se vedno varoval!« 

M. Ozmec 
Alojz Kolar (v sredini s klobukom) z najožjimi sorodniki ob praznovanju 
svojega 90. rojstnega dne 

Nevarnost za promet in ljudi 
v na^em uredništvu se je 26. septembra 

zglasil Jože Tomanič iz Zagrebške ceste 10 v 
Ptuju in povedal približno takole: 

»V nedeljo, 16. septembra seje zaradi trhlosti 
x:)rušila nekdanja kovaška lopa nekoč znane 
covačije Erhatič. ki jo je lastnica Klajnškova 
pred leti na dražbi prodala, kupila pa jo je DO 
Slovenija avto Celje. Kovaška lopa seje zrušila 
na moje dvorišče,'ruševine so zaprle pot do 

stranišča in poškodovale okno na moji hiši. O 
zadevi sem obvestil lastnika zgradbe, posredno 
poslovodjo poslovalnice na Ormoški cesti, ki 
zastopa lastnika. Postajo milice Ptuj, gradbeno 
inšpekcijo in skupne službe KS, ki so baje v 
imenu KS Ivan Sp)olenjak že obvestile pri-
stojne. drugo KSne more. Žal pa do danes, 26. 
septembra še ni bilo nobenega od navedenih na 
kraj dogodka, niti mi ni znano, če je bilo pod-
vzeto kaj drugega za odstranitev ruševin in 

zavarovanie ostalega dela zgradbe. 
Obstaja namreč nevarnost, da se zruši tudi 

preperelo ostrešje kovačije in to na prometno 
Rogaško cesto. Zaradi te nevarnosti bi lahko bil 
resno ogrožen promet in življenje ljudi. Ne-
varnost je še večja zaradi tega. ker je v zgradbi 
elektrika. Prosim, da to objavite, morda bo 
prispevalo k temu, da bodo tako lastnjk 
zgradbe kot drugi pristojni organi hitreje 
ukrepali.« 

Trhla kovaška lopa se je zrušila na dvorišče Jožeta Tomaniča 
Foto: M. Ozmec 

Obstaja nevarnost, da se trhlo ostrešje nekdanje kovačije zruši na Ro-
gaško cesto. „ . . ^ 

Foto: M. Ozmec 

Svet Potrošnikov, avtobusna postaja in še ksA... 
Ob razpravi o sklepih 13. seje CK ZKJ je 

moja naloga, da tudi razmislim, kaj sem v 
zadnjem času koristnega napravila za svojo 
KS. za njen napredek, za izboljšanje kvalitete 
življenja delovnih ljudi našega kraja in morda 
,še širše . . . Spomnila sem se, da sem sicer ho-
dila na mnoge seje. tudi sama sem jih sklice-
vala . . . med drugimi tudi sejo sveta potroš-
nikov v KS Vitomarci . . . A le kaj sem s tem 
dosegla? 

— Predlagali smo uvedbo registrirnih bla-
gajn za obe trgovini v našem kraju. Toda težava 
je menda v tem. da so privatne gostilne vse 
morale pokupiti; za naše trgovine pač blagajne 
niso potrebne . . . in dobiti jih ni! 

— Predlagali smo, naj bi bila čakalnica in 
sanitarije na ptujski avtobusni postaji odprta 
vsaj do 22.30 . . . a naših predlogov ni nihče 
posredoval odgovornim . . . In tudi če bi jih 

bil? Ali koga zanima, kako se vozijo podeželani 
na delo in z dela, v šoIe~in domov! Moramo 
priznati, dg do 21. ure prevoz potnikov s po-
deželja v Ptuj zanima kar precej ljudi: gostince, 
trgovce, slaščičarje . . . in seveda delavce v 
prometu . . . Toda samo do 21. ure, kasneje pa 
se z njimi ubadajo le še vozniki avtobusov . . . 

Vendar sem 19. septembra 1984 po 21. uri 
naštela prek 60 ljudi vseh starosti na peronih: 
postajali so tam, šest jih je lahko sedelo na 
klopci, devet pa se jih je znašlo in zlezlo skozi 
razbita vrata v sicer zaklenjeno čakalni-
c o . . . Lahr:o so drgetali . . . Pomislila sem na 
prihajajočo zimo . . . Že nekaj let se dogaja, da 
judje čakajo na mrazu od 21. ure do 22.30, 
vmes avtobusov skoraj ni, na zadnje avtobuse 
vsaj poldrugo uro in ne morejo niti v WC-je niti 
v čakalnico! Ali tu res nikogar od odgovornih 
ne zazebe pri srcu? 

Ob 21.30 je na peronih drgetalo že prek sto, 
ob 22. pa prek tristo ljudi. Najprej so bili zmr-
zovanja rešeni potniki za Majšperk in Kidri-
čevo: ob 22.20 sta odrinila avtobusa za Zag-
reb . . . in za Mar ibo r . . . ob 22.30 pa kar v 
dvanajst KS: v Žetale, Vitomarce, Veliko 
Varnico, Turški vrh. Trnovsko vas. Središče ob 
Dravi, Polenšak, Ormož, Juršince, Destrnik, 
Cirkulane, Bučkovci. V uri, dveh bodo vsi v 
toplih posteljah . . . Naslednji dan pa zo-
p e t . . . »Le zakaj se ti čudaki raje ne presele v 
mesto? si najbrž mislimo, ali pa . . . Ptujčani bi 
si že tako uredili, da ne bi takole zmrzovali, 
kajne?« 

Ali pa bi se odgovorni tudi morali vprašati, 
kot jaz: »Kaj smo pa naredili za ljudi, Ici vsak 
dan hodijo delat v naše mesto?« 

V. T. 

Start aH juriš na „lisice". Foto: Verica Lazar Zvonko Bešvir (YU3UNF) — predsednik RK Jože Kerenčič podeUuje 
pokal najboljšemu — Milanu Korotaju Foto: Verica Lazar 

ISKALI SO LISICO 
V okviru prireditev ob krajevnem prazniku 

Ormoža so radioamaterji radioklub ,,Jože 
Kerenčič" Ormož organizirali lov na lisico. Pri 
tem gre za posebne ,,lisice — črne škatlice 
(oddajnike), iz katerih štrlijo kovinske palice 
(antene). Radoamateriji-goniometristi pa gredo 
na lov z majhnimi sprejemniki ,,oboroženi" s 
slušalkami ter smerno anteno. 

Verjetno se še marsikdo spomni iz druge 
svetovne vojne, ali pa vsaj iz filmov, 
okupatorjevih avtomobilov, na katerih so se 
vrtele okrogle antene za iskanje skritih ilegalnih 
oddajnikov, kakršen je bil tudi naš ,,Kričač". 
Toda okupatorju kljub vsem naporom ni uspelo 
najti tega oddajnika, slabo pa bi se verjetno 

pisalo tuji radijski postaji, ki bi jo pričeli iskati 
naši radioamaterji, saj je najboljši med njimi 
uspel najti kar štiri skrite oddajnike-lisice v 
borih 37 minutah in 10 sekundah. 

Zato bi bilo prav, da bi naša družba 
skromnim radioamaterjem še bolj priskočila na 
pomoč, čeprav niso povsem zapostavljeni in 
skoraj povsod naletijo na razumevanje. Vendar 
bi te zavzete entuziaste bilo potrebno še bolj 
vključevati na področjih kjer lahko pomagajo. 

Bolj bi bilo potrebno o delu in namenu 
radioamaterizma seznanjati tudi širšo javnost, 
ki marsikdaj še nima prave predstave o pomenu 
te dejavnosti za širšo družbeno skupnost. 

O veliki povezanosti in prijateljstvu 
pravgotovo govori tudi široko sodelovanje pri 
iskanju ,,lisic" v Ormožu, kjer so sodelovali 
razen domačinov tudi še gostje radioklubov iz 
Ljutomera, Maribora in Slovenske Bistrice. 

Tekmovalci so se borili v eni kategoriji. 
Najuspešnejši je bil Milan Korotaj, David Petek 
mu je bil tik za petami, saj je zaostal le eno 
minuto, tretjeuvrščeni Ivan Lazar pa je prispel 
na cilj sedem minut za njima. 

Vse kaže, da so organizatirji uspeli, ne le pri 
organizaciji, temveč tudi s samoupravnim 
sporazumom, saj tudi vreme ni nagajalo in so se 
radioamaterji s tradicionalnim pozdravom ,,do 
slišanja" in na svidenje zadovoljni razšli. 

V. Pajek 



TEDNIK ~ oktober 1984 REPORTAŽNI ZAPISI - 7 

Od jezera do jezera 
Glavna planinska sezona v visokogorju je končana, čeprav planinci 

nikoli ne mirujejo. Ostajajo pa lepi spomini na prehojene poti, na 
čudovito naravo in doživetja. Na enem poletnih pjotepanj po Julijcih je 
nastala naslednja fotoreportaža, ki naj bo tudi predlog za enega vaših 
planinskih izletov v prihodnji sezoni. 

Iz Ptuja v Bohinjsko Bistrico smo se pripeljali z vlakom in nato z 
lokalnim avtobusom do Ribčevega laza, na vzhodni strani Bohinjskega 
jezera. Po ogledu tega dela Bohinjskega kota smo se skozi slikovito Staro 
Fužino (sirarski muzej Slovenije) prek Hudičevega mostu (pod njim je 
globoko brezno s kristalno čisto vodo) odpravili na planino Vogar 
(izreden razgled na južni in vzhodni del Bohinjskega kota) in nato do 
planine Pri jezeru (na posnetku). Pogorelo kočo so člani PD Integral 
obnovili in jo v začetku septembra predah namenu. Okolica z jezerom 
je zelo slikovita, planšarska, prenočišč je dovolj, saj je v domu kar 80 
postelj. 

Pa smo nadaljevali prek Dednega polja in planine Ovčarije 
(mleko, sir) na Štapce (1898 in) in se povzpeli na Tičafico (dvatisočak). 
Sledil je nekoliko napornejši spust do Koče pri Triglavskih jezerih (1683 
m), ki je priljubljena in zelo obremenjena postojanka med potjo v 
Triglavsko pogorje, križišče številnih poti. V bližini sta peto in šesto iz 
skupine Sedmerih jezer. 

•Od Koče pri Triglavskih jezerih so številne možnosti. Izbrali smo pot 
do Črnega jezera, zadnjega iz skupine Sedmerih jezer. Čmo-bela fo-
tografija ne more pričarati lepote jezera in okolice, to si res velja ogledati. 
Od jezera je znova več poti, najbolj znani je sestop do Savice prek 
Komarče (in obratno). Naša skupina pa seje odpravila desno od jezera 
prek Orličev na Komno in do koče pod Bogatinom. 

Od Koče pod Bogatinom (1513 ni) smo se vzpeli na nekaj prek 1800 
metrov in se začeli spuščati proti Krnskim jezerom. Pravijo, da je 
območje Bogatina eno najlepših (čudovita flora). Res je. Med ix)tjo 
prečkate staro jugoslovansko — italijansko mejo z ostanki bunkeijev, 
žičnih ovir, kavern in večje kasarne (na posnetku). 

Dobrih 400 metrov nižje od Bogatinskega sedla so Krnska jezera pod 
veličastnim Krnom (2245 m). V bližini je nov planinski dom s 75 
posteljami, letos predan namenu. 

Krnsko jezero (1393 m) je med našimi največjimi in najlepšimi viso-
kogorskimi jezeri. Dolgo je 400, široko pa do 150 metrov, ledeniškega 
izvora. Jezero oživljajo majhne ribice pisanci, ki zrastejo največ do lOcm. 
Teh vedno lačnih prebivalcev je toliko, da voda kar zavre, če vržeš vanjo 
košček kruha. Opazili pa boste tudi večje ribe, ki v vodnikih niso 
omenjene. Ob jezeru boste srečali veliko ovac in veliko planincev, ki si ob 
njem radi odpočijejo. Od Krnskih jezer smo se po isti poti vrnili na 
Komno, sestopili do Savice (ogled slapa Savice) in od tam nazaj v Ptuj. 

1. kotar 

Pasti Save 
Nekoč je neki šaljivec dejal: ,,Kar je višje od postelje in globje od 

banje v kopalnici, ne grem". Toda Slavko Petek s Hardeka pri Ormožu s 
svojo družino, sinom Davidom in ženo Vito, je drugačnega mnenja. 
Povedati moram, da je član Planinskega društva ,,Maks Meško" iz 
Ormoža in društvo odlično zastopa. 

Včeraj se je oglasil pri meni v Ljubljani z namenom, da shrani 
,,splavarske rekvizite" in se poda na del slovenske planinske transverzale, 
v kamniške planine. Pa v takšnem vremenu?" ga pobaram. Na to pravi: 
,,Vsako vreme je lepo, ker narava ni nič grdega naredila". Ta ,,rek" je 
nekoč slišal od starega ,,gorohodca" in se tega tudi drži. ,,Gora ni nora, 
nor je tisti, ki ne gre gor," pravi Slavko. Tako Je s svojo družino v 
,,kislem" vremenu v dveh dnevih prehodil del Slovenske planinske 
transverzale, povzpel na Kokrško sedlo, 2558 m visok Grintavec in na 
2539 m visoko Kočno, se spustil v Češko kočo in na Jezersko. In že je s 
svojim čolnom ,,Maestral 18", opremljenim z motorjem Tomos in 
radioamatersko postajo na Savi. Tu pred Lazami, kjer se Ljubljanica 
izliva v Savo, se zopet pripravlja na novo ..odisejado." 

Njegov cilj je plovba po Savi do Zagreba. To pa ni njegova prva 
plovba po naših rekah, še kot dijak je preplul Dravo v časih, ko Se ni bilo 
elektrarn Zlatoličje in Formin. Te idilične plovbe po reki ,,splavarjev" so 
mu najbolj v spominu. Tudi na Dravi je zašel v past, iz katere se je dokaj 
srečno izvelkel. Nato se je že trikrat z ženo Vito, Belokranjko, podal na 
Kolpo od Broda na Kolpi do Ozlja, tu je tudi doživel prvi brodolom. 

,,Nasukalo" ga je, in potopilo se je vse, kar m plavalo na vrhu. Kar je 
plavalo je polovil. To je bil pač moker krst in sedaj se plovbe po rekah 
več ne boji. Zato tukaj na Savi David z ,,dušo" napihuje čoln. Vita 
spravlja v sod stvari, ki se ne smejo namočiti; radio postajo, foto aparat, 
oblačila in železno rezervo hrene. Slavko ,.strokovno" po zemljevidu 
reke Save načrtuje novo plovbo, jaz pa pritiskam na gumb Praktice. Tako 
hitro mine čas in že so vsi trije splovili v slučajno naraslo Savo. Se nekaj 
trenutkov in pluli so po reki proti Litiju Ze so v daljavi, Se zadnji pozdrav 
z veslom, jaz pa domov v Šiško z Borisom, ki jim je čoln spravil do Save. 

Slavko Petek s Hardeka, Vita in David na začetku poti po Savi. 

Ker tri dni ni bilo od Slavka glasu, me je že resno skrbelo. So živi in 
zdravi? Po treh dnevih, zvečer ob 10. uri pa pozvoni in na vratih je 
Slavko. Vprašanj in pripovedovanja ni bilo ne konca ne kraja. 

Kje sta žena Vita in David? ,,V Zagrebu v kampu Mladost spita, jaz 
sem prišel le po avto". Komaj si je malo oddahnil in okrepčal, že začne 
pripovedovati: ,,Pasti-pasti! Sava ni plovna za naše čolne, je pa lepa, 
nepozabna. Vendar nikoli več po njej! 

Kamni, ki jih vsakdo vidi iz vlaka med Zagorjem in Savo, kjer so 
prave brzice, so nič, tu je Slo z ,,balansiranjem" dobro skozi. Toda v 
Trbovljah je stopnica visoka okoli dva metra in tu smo šli na kljun. Pa to 
ni naraven padec, ker narava ne bi kaj tako grdega naredila. Ta vodopad 
je delo človeških rok. Tu smo raztrgali čoln, polomili motor, vendar še 
deluje. Zanimivo je, da smo vodopad zagledali le toliko prej, da smo 
lahko zajeli sapo. Toda vse se je srečno izteklo. V eni uri smo zakrpali 
čoln in nadaljevali z vožnjo. 

Seveda malica in pijača spadajo zraven. Prva past pa je bila že v 
,,peskolomu", ali kako se temu reče, če z bagerjem vlačijo pesek na suho. 
Enako je tudi pred Zagrebom, tu žice švigajo nad gladino vode. Prerezale 
bi nas, če ne bi bili previdni. Zato smo čoln ustavili in poprosili prijaz-
nega bagerista, da nas je spustil v varen prehod. Najtežji trenutki naše 
plovbe in spoznavanja domovine pa je plovba mimo nuklearne elektrarne 
Krško. Tu smo morali čoln in našo kramo prenesti po robodovju skoraj 

^400 m daleč in to v spremstvu varnostnikov, po desnem bregu mimo jezu 
na spodnji del vodotoka. Od tu do Zagreba je šele tretji dan šlo vse v 
redu, prepluli smo približno 150 km. In tudi drugi dan je voda upadla 
skoraj za meter. Zato nismo pluli več 20 km na uro kot prvi dan. Spoznali 
pa smo Savo in kraje ob njej, še en del naše lepe domovine. 

Toda žal take plovbe ne morem nikomur priporočiti, ker Sava ni 
plovna in ima mnogo pasti." * 

Slavko pa še načrtuje. Mikajo ga južni kraji Jugoslavije, mikajo ga 
gore. Zanj sta dopust in sprostitev v delu in naporu. Zanj ni dopust, če bi 
poležaval kje na ,,civilizirani" plaži. §aj delo krepi človeka! Ta rek drži 
in bo vedno držal. 

Tekst in foto: Rado Kukovec 

PRIJETNI IZLETI OSTANEJO LJUDEM 
V LEPEM SPOMINU 

Ptujsko društvo diabetikov si je zastavilo v 
svojem letnem načrtu za leto 1984 tudi orga-
nizacijo nekaj izletov za svoje člane. 

Tako je bil določen tudi za soboto, 22. sep-
tembra izlet v Logarsko dolino. Kljub meglam, 
ki so se vlekle že zjutraj in kazale na slabo vre-
me, so se zbrali vsi prijavljeni v polnem številu 
ob dogovorjeni uri na avtobusni postaji. Pot 
nas je vodila po isti poti do Polzele kot ob 
prvem izletu, ko smo si ogledali Nekropolo v 
Šempetru v Savinjski dolini in jamo Pekel. Tudi 
to pot je ženski svet ,,osvo|jil" trgovino Tovarne 
nogavic in se založil za bližajočo zimo. Pot nas 
je vodila nato proti Mozirju, kjer smo si kljub 
dežju ogledali Savinjski gaj ter si kljub zaprte-
mu bifeju, kajti sezone je konec, iz lastnih zalog 
podprli želodce vsi tisti, ki* jim malica v žalski 
Nami ni zadoščala. 

Po ogledu Mozirja nas je vodila pot proti 
Nazarjem, Ljubnemu, Lučam in Solčavi v Lo-
garsko dolino. Kaj vse nismo zvedeli med p6tjo 
o teh krajih! Zal nam je pogled zaradi dežja pu-
ščal zgolj površne vtise o samih krajih, zato pa 
smo zvedeli toliko več o zgodovini teh krajev, o 
splavarstvu, mlinih in žagah, ki jih je nekoč 

poganjala Savinja; o samostanu v Nazarjih, ki 
so ga gradili pobegli bosanski frančiškani s po-
močjo ljubljanskega škofa, o čudovitih križih 
na lučanskem pokopališču, tablastih znamenjih, 
alpski arhitekturi in še in Se. Težko nas je 
prizadela razlaga, koliko so ti kraji žrtvovali v 
NOB, kako so bili prizadeti in koliko ljudi je 
žrtvovalo najdragocenejše, kar so imeli v življe-
nju. Ker je neprestano deževalo, si žal nismo 
mogli ogledati spomenikov žrtvam NOB. Zato 
pa smo sklenili, da bomo naredili to naslednjič, 
ko bomo hodili tam okoli. 

Za Logarsko dolino smo ugotovili, da je 
čudovita v soncu, a po svoje lepa tudi v dežju. 
Kako lepo oprane so bile bele in sive apnenčaste 
skale Savinjskih Alp in kakšen kontrast so 
predstavljali igličasti gozdovi temnozelenih Ka-
ravank. Najpogumnejši so se kljub plohi 
povzpeli do orlovega gnezda pri Rinki, žal pa je 
bil Okrešelj, na katerem je snežilo, premalo 
prijazen, da bi ga obiskali. Prav tako nam je 
ostala v spominu čudovita Igla, ki si je našla 
svoje mesto tam, kjer se loči Raduha od Savinj-
skih Alp, in videli smo celo razpoko, po kateri 
se je vozil po ljudski pripovedki sam vrag. 

No, o poštenem odnosu naših gostincev do 
domačih gostov slišimo redkokdaj kaj dobrega. 
Tokrat pa se moramo zahvaliti osebju gostišča 
Rinke pri avtobusni postaji v Logarski dolini, ki 
nam je gostoljubno odprlo svoja vrata, čeprav z 
nami niso kdove koliko zaslužili. Tu so se nam 
pridružili nekoliko pozneje še delavci ptujskega 
Agisa, ki jih je zaneslo tja po ogledu celjskega 
obrtnega sejma. Tako smo se skupaj zabavali in 
do solz nasmejali dramskim šalam tov. Kumro-
ve in tov. Mesariča. 

Kljub slabemu vremenu smo ostali vse do po-
vratka v Ptuj dobre volje. Ves avtobus je prepe-
val, pri čemer sta.pridno pomagala tudi dr. 
Tropova iz ptujske in dr. Vengušt iz ormoške 
bolnišnice. Čeprav smo imeli za spremstvo še 
glavno sestro ptujske bolnišnice tov. Feguševo, 
njihova pomoč ni bila na srečo nikomur potreb-
na. Toliko bolj pa so bili prijetni zvoki har-
monike tov. Dogševe iz Ormoža in potrebne ro-
ke šoferja Marjana Pšajda. In pomislite; v ča-
sih, ko v avtobusih ni več tega ali onega ali pa 
je pokvarjeno, je delal celo — mikrofon. 

MU 
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Izlet k Češki koči 
v septembri^e bil za starejšo skupino planink in planincev iz Ptuja 

izbran izlet k češki koči. ki ie na 1 ^ 3 m visokih Ravneh pod 
Grintovcem zgradila leta 1900 Češka podružnica Slovenskega planin-
skega društva. 

Zai iziet ni uspel tako, kot je bilo predvideno. Močan naliv, ki je 
.spremljal Ptujčane vso pot, tudi na Jezerskem ni pojenjal. Zaradi tega se 
je vodnik iz varnostnih razlogov odločil odpovedati pohod k Češki koči in 
predvidel le ogled Jezerskega ter okolice. 

Iz Spodnjega kraja na Zgornjem Jezerskem je vodila pot k mikav-
n e m u in slikovitemu Planšarskemujezeru. Po odmoru vgostiščuter ogledu 
zanimive razstave slikarskin del domaCina, je sledila vožnja do državne 
meje na Jezerskem vrhu in od tam naz^i na Zepmie Jezersko. Zatem je 
nehalo deževati, razkropili so se oblaki, razpršile mejle, posijalo sonce, 
kar je vsem omogočilo lepe poglede na izredno pokrajino iri sorske vršace. 

Na povratku skozi strmo, ozko dolino, v kateri je prostora le za reko 
Kokro in cesto, je bil še postanek ob jezeru Cmava v idilični vasici 
Preddvor ob vznožĵ u Storžiča in kar težko se je bilo odločiti za nadalje-
vanje vožnje proti domu. 

Tudi ta izlet je izbral in vodil Lipe Izlakar, vodnik starejše planinske 
skupine. Leprav dopoldansko vreme ni bilo nakonjeno, so bili z izletom 
vsi zadovoljni in navdušeni, saj so izražali želje za ponovitev tega izleta v 
prihodnjem letu. Voznik avtobusa je bil Marjan Pšajd, ki mu velja izreči 
veliko zahvalo in priznanje za ves trud ter previdnost, ko je kljub 
nevščenosti na povratku varno pripeljal na Ptuj. 

Prizname zaslužita še upravnika hotela Kazino na Zg. Jezerskem ter 
gostišča ob Planšarskem jezeru, ki sta oba z razumevanjem takoj dala na 
razpolago prostor tako vnotelu kot v gostišču in omogočila planincem 
zavetje pred dežjem. 

Rudi Rakuša 
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Komisija za preživljanje 

prostega časa 
v preteklem obdobju se ie ta komisija srečevala predvsem z velikimi 

kadrovskimi težavami, zaradi tega ni mogla realizirati zadovoljivo vseh 
naU)g. ki sijih je zadala. 

Kljub temu pa so člani komisije sodelovali pri pripravah za sprejem 
/vezne štafete mladosti v maju. To je bila hkrati tudi njena najpo-
membnejša naloga. 

Komisija je sodelovala tudi v okviru celotne občinske konference / 
^-vjordinacijskim odborom bratskih in pobratenih občin, v katere je 
vključena tudi občina Ptuj. 

Povezovala .seje tudi z Zvezo kulturnih organizacij občine Ptuj. 
V prihodnjem obdobju naj bi bila ena izmed nalog te komisije 

povezovanje s Klubom mladih. 
Seveda p a j e potrebno najprej pridobiti mladince, ki bi bih pri-

pravljeni aktivno delati v komisiji za preživljanje prostega časa in kasneje 
bi skupno pripravili natančnejši program za delo v prihodnjem obdobju, 
ki pa mora vsekakor vsebovati vključevanje v vse oblike delovanja, ki se 
Jih poslužujejo mladi v svojem prostem času. 

Marija Kozoderc 

Komisija za 
organiziranost, razvoj 
in kadrovsko politiko 

Komisija se je v tem letu poskušala sestati in reševati kadrovske 
probleme pri OK ZSMS Ptuj in za vsa ostala področja. Vendar sta bili od 
šestih sej uspešni le dve, kajti ravno kadrovska komisija, ki bi morala 
reševati kadrovske probleme drugih komisij, centrov, svetov in pred-
sedstva OK ZSMS, je bila glede kadrov zelo šibka. Od šestih sej sta bili 
sklepčni le dve, pri vseh ostalih sestankih pa sva bila prisotna le dva 
oziroma sem bil sam. Zato so se kadrovski problemi v večini reševali na 
predsedstvu OK ZSMS Ptuj. Le na dveh sejah smo lahko reševali 
vprašanja, ki so bila zastavljena: 

— evidentirali smo regijske delegate pri MS ZSMS za Podravje 
— evidentirali vodstvene kadre za MDA 
— podali mnenje za štipendiste Titovega sklada 
— kadrovali v predsedstvo RK ZSMS 
— evidentirali člane predsedstva OK ZSMS 
— sprejeli smo tudi sklep, d a j e odprta kandidatna lista na volilno 

programski konferenci RK ZSMS in ZK ZSMJ. Emil Mesarič 

O delu centra za mladinsko 
prostovoljno delo 

Center za MPD je v letu 1984 v večini opravil naloge, ki si jih je zadal. 
V marcu smo začeli s pripravami za ustanavljanje MDB za akcije. V 

tem mesecu seje član centra udeležil seminarja o organiziranju MDA v 
Sloveniji. 

V aprilu je CMPD s svojimi člani organiziral okroglo mizo v 
srednješolskem centru na temo mladinske delovne akcije, k i je bila zelo 
dobro obiskana. V tem mesecu je potekalo evidentiranje brigadirjev za 
udeležbo na MDA (preko plakatov, časopisov,. . . ) . 

V maju smo sodelovali v okviru priprav za sprejem zvezne štafete. 
CMPD je organiziral več akcij v pripravi za ZMDA Slovenske gorice. 
Poleti je organiziral tudi dve MDB za odhod na zvezno MDA Sutjeska 
in republiško MDA. 

Miran Krajnc 

KUPI SMETI OB 
GARAŽAH 

člani avto moto društva »Franc Galun« iz Kidričevega se sprašu-
jejo, zakaj nastajajo ob garažah kupi smeti, k i j ih nihče ne odpelje, kar 
močno kazi in tudi zasmrajuje okolje. Člani se sprašujejo, če ni morda to 
posledica priključitve AMD Kidričevega k Ptuju, toda temu je težko 
verjeti. Res je le, da bi društvo moralo poskrbeti za odvoz smeti in seveda 
to tudi plačati. Posebno kritično je pri pralnici, ker pač voznik, ki pripelje 
vozilo v pranje, odloži odvečno kramo v kanto in če je ta polna, kar na tla. 

Besedilo in posnetek: Konrad Zoreč 

Smetišče ob pralnici avtomobilov v Kidričevem 

10 let avtomatskega 
kegljišča v Ptuju 

Gotovo večini Ptujčanov ni znano, da kegljišče ptujske Drave praznu-
je letos 10. obletnico avtomatizacije. Na dan vstaje 1. 1974 so klasičen način 
ročnega postavljanja kegljev zamenjali avtomati. Avtomatski športno-re-
kreativni objekt je nastal ob pomoči delovnih organizacij, TKS in nekaj za-
sebnih obrtnikov. Prejšnje klasično kegljišče je obstajalo 20 let. Najstarej-
ša člana KK Drava Janko Vogrinec in Martin Kostanjevec, ki sta opravila 
otvoritev takratnega novega kegljišča, sta žal pokojna. 

Veliko starejših članov se rado spominja ,,dobrega" starega kegljišča. 
Članov je bilo več, vzdušja pa sploh ne morejo primerjati s sedanjim. Tak-
ratni kegljaški večeri so bili prežeti s športom, prijateljstvom in s šalami na 
račun postavljačev in obratno. Današnja avtomatizacija (pa ne samo 
kegljaška) ne pozna šale in tudi rada zagode. Kljub temu pa je ljubiteljev 
kegljanja v Ptuju vedno več. Kegljaški termini za treninge so popolnoma 
zasedeni, vodstvo kluba pa sprejema nove vloge za oddajo terminov, žal pa 
ne more vsem ugodili. 

Kot smo že omenili da tudi tehnika rada zagode. Moramo omeniti, da 
je kegljišče zelo obremenjeno in se kljub 10-letni starosti lahko kosa z veli-
ko tovrstnimi mlajšimi objekti v širši okolici. Prav tako naj omenimo, da je 
edino nenadzorovano kegljišče. Vsak predstavnik krožka (kapetan), ima 
svoj ključ in kegljišče zaklene po končanem treningu. Torej kegljišče nima 
stalnega vzdrževalca kot je to običaj pri drugih tovrstnih objektih. KK Dra-
va zaupa svojim članom in njihovemu odnosu do družbene imovine. Ti so 
pokazali da je zaupanje upravičeno. 

O 10. obletnici avtomatskega kegljišča in ob počastitvi bližajočemu dr-
žavnemu prazniku bo KK Drava organiziral prvenstvo Ptuja za posamezni-
ke in ekipno. 

S. Vičar 

V zimsko sezono z novimi pričakovanji 
Nosilec zimsko rekreacijskega 

življenja na večjem delu občine 
Slovenska Bistrica je TOZD 
Dru/bena prehrana IMPOL Slo-
venska Bistrica, ki se je že začel 
skrbno pripravljati na zimsko 
se/.ono saj od nje pričakuje še 
aspešnejše poslovno rezultate kot 
v pretekli. katen- pa ni mogo-
če trditi, da je, bila slaba. Na-
sprotno. kljub kratkemu času, ko 
je snežna odeja omogočala 
zimsko športne aktivnosti na 
bistriškem Pohorju, konkretneje 
pri Turistično rekreaktivnem 
centru Trije kralji, so bili z 
iztržkom zadovoljni. To jim tudi 
narekuje, da so letošnje priprave 
zastavili .še skrbneje in bolj 
organizirano. 

Tako so v teh dneh pri Treh 
kraljih delovno razpoloženi. V 
Štuhecovem, domu in tudi de-
pandansi potekajo vzdrževalna 
dela. Za nekatera med njimi bi 
lahko z gotovostjo rekli, da jih še 
ne bi bilo potrebno, če bi gradi-
telj. zgradba depandanse je bila 
dograjena pred dvema letoma, 
dosledno opravil svojo nalogo. 
Poseben problem predstavlja 
slaba izolacija, saj se na več 
mestih že krepko pojavlja vlaga. 
Več pa je še manjših pomanjklji-
vosti, katere bo potrebno do 
pričetka zimske sezone odpraviti. 

Kot vse kaže pa bo letos z deh 
potrebno pohiteti, saj bo zima 
dokaj zgodnja. Prvi sneg je pred 
nekaj dnevi že pobelil smučarske 
steze, vendar je kmalu tudi 
skopnel. 

Med pomembnimi pridobitva-
mi ob letošnji zimski sezoni p a j e 
za zimsko rekreacijski center 

Trije kralji vodovod, ki bo odpra-
vil še v lanskem letu prisotne 
težave z zagotavljenjem pitne 
vode. To so morah v dneh večje 
potrošnje dovažati z gasilskim 
vozilom. Prav gotovo je organi-
zatorje in nosilce zimske rekrea-
cije pri Treh kraljih potrebno 
pohvahti tudi zato, ker so letos 

uspeli urediti okolje doma in 
pripraviti tudi skupno okoli dvaj-
set hektarjev zemljišč za smuči-
šča. 

Želje, da bi trije kralji obisko-
valcem nudili kar največ možno-
sti smučanja in drugih zimskih 
športov, so velike, zatika pa se pri 
zagotavljanju potrebnih finanč-
nih sredstev. Med najpomemb-
nejšimi je prav gotovo želja, da bi 
nabavili že za letošnjo zimsko 

sezono še en teptalec snega. Za 
novega sicer ni denana, bili pa bi 
zadovoljni tudi z rabljenim, ki so 
si ga že ogledali, vendar tudi za 
tega nimajo dovoli denarja. Da 
bi si ga le nekako zagotovili, 
vodijo Sedaj akcijo za sprejem 
samoupravnega sporazuma v 
organizacijah združenega dela 

bistriške občine, s katerim bi si 
zagotovili potrebna sredstva. Za 
nakup večjega rabljenega teptal-
nega stroja bi potrebovali okoli 
120.000 dinarjev. Pričakujejo, da 
bodo delovni kolektivi bistriške 
občine tudi tokrat pokazali do-
volj razumevanja, saj gre za 
rekreacijo njihovih članov. 

Vse kaže, da bodo letos uspeli 
rešiti tudi zelo pereči problem pri 
uspešnejši turistični sezoni na 

Treh kraljih. Nosilec aktivnosti je 
že pripravil posebno pogodbo s 
Cestnim p)odjetjem Maribor za 
pluženje okoli 16 kilometrov 
ceste. Težave, v obliki snežnih 
žametov se pojavljajo predvsem 
na odseku med Šmartnim na 
Pohorju m I remi k.alji. 

Ob vsem tem j ) a zagnan, 
turistični delavci in 1OZD Dru? 
bena prehrana IMPOL niso 
izpraznili malhe želja, kako bi 
obiskovalcem letos pripravih kar 
največ ugodnosti. Želijo si, da bi 
jim uspelo pripraviti tudi novo 
tekaško progo od Treh kraljev do 
Črnega jezera, morda pa s tem 
doseči tudi povezavo proge z 
Osankarico. Izboljšave pa načr-
tujejo tudi za najmlajše srnučarie 
in to z nakupom okoli 150 
metrske smučarske vlečnice, ki bi 
bila glede na teren kar prenosna. 

Prav gotovo bo potrebno kaj 
več storiti tudi za še bolje organi-
zirano delovanje, kuhinje in 
restavracijskih prostorov ter za-
gotoviti strežno osebje, ki se bo 
zavedalo, da gost pričakuje dob-
ro organiziranost tudi v času, ko 
ni na smučarski progi. V pretekli 
zimski sezoni je bilo glede tega 
izrečenih tudi nekaj pripomb 
gostov. 

Med spodbudnejšimi novost-
mi letošnje zimske sezone pri 
Treh kraljih pa bo tudi bolje 
organiziran prevoz iz občinskega 

•središča do Treh kraljev. Priča-
kujejo predvsem povečanje števi-
la avtobusov v obe smeri, kar 
velja še zlasti za dneve vikendov 
in praznikov. 
Besedilo in posnetek: Viktor 
Horvat 

Vodja RTC Trije kralji Brane Strehar ob kupu premoga pred depandan-
sko tokrat z večjim optimizmom pričakuje zimo. 

OBISKALI SO NAS NAMIBIJCI 
26. avgust je mednarodni dan solidarnosti za 

Namibijo. Ta dan prosljavljamo tudi v Jugosla-
viji in s tem dokazujemo solidarnost z namibij-
skim osvobodilnim gibanjem SWAPO. Lani je 
bila centralna jugoslovanska proslava ob medna-
rodnem dnevu solidarnosti za Namibijo v Lju-
bljani. Zaradi velike oddaljenosti med posamez-
nimi jugoslovanskimi mesti, v katerih študirajo 
Namibijci, so sklenili, da bodo tovrstne obeleži-
tve v posameznih republikah. 

Ker večina Namibijcev, ki žive v Sloveniji, štu-
dira v Ljubljani, in le-to dokaj dobro poznajo, 
so se odločili, da mednarodnega dne solidarnosti 
za Namibijo ne bodo proslavili z enourno prosla-
vo v našem glavnem mestu, ampak drugače. 

V dogovoru s centrom za mladinsko prosto-
voljno delo pri republiški konferenci zveze socia-
listične mladine so se odločili za enodnevni obisk 
zvezne mladinske delovne akcije ,,Slovenske go-
rice 84". 

Osemnajst študentov iz Namibije in njihovo 

spremljevalko in prevajalko Darjo Bavdaž 
(Namibijci, ki so šele pred kratkim prispeli v Slo-
venijo govorijo in razumejo le angleščino, tisti, 
ki so pri nas že dalj časa, pa se seveda znajo spo-
razumevati v slovenskem jeziku) smo pričakali 
pred magistratom v Ptuju in jih skozi stari del 
mesta najprej popeljali na ogled Pokrajinskega 
muzeja, nato pa smo se odpeljali v brigadirsko 
naselje. Prvotno smo sicer načrtovali tudi delo 
na trasi, vendar je ta varianta odpadla, ker so 
imeli brigadirji avgustovske izmene obrambni 
dan. V naselju je bil razgovor študentov s pred-
stavniki družbenopolitičnih organizacij občine 
Ptuj, kjer smo si izmenjali izkušnje in mnenja o 
življenju in delu v posameznih deželah. Po kosi-
lu smo gostom predstavili naselje, popoldne pa 
smo organizirali razgovor z brigadirji. Priznati 
moramo, da smo o življenju mladih Namibijcev 
slišali stvari, ki so nas presunile — si predstavlja-
te šest, sedem let študija v dotlej'neznani deželi 
brez slehernih stikov z najožjimi svojci? 

Zvečer je bil kulturni program^ ki so ga izme•̂  
nično izvajali gostje in brigadirji. Nastop Nami-
bijcev nas je zelo presenetil — ne le zaradi sreča-
nja z novo, dotlej neznano kulturo, ampak tudi 
zato, ker so nastopali z velikim zanosom in lju-
beznijo (kdo ve, kakšne misli so jim rojile po gla-
vi ob petju pesmi o rodni Namibiji). Nastop je 
bil skrbno pripravljen in izpeljan. Po končanem 
programu so nekaj časa še ostali v dvorani, v ka-
teri je bil ples in se, verjemite ali ne, poizkusili 
tudi v plesu kola (Jugoslavija), nato pa so pozno 
zvečer krenili z avtobusom proti Ljubljani. 

Srečanje brigadirjev s študenti iz Namibije je 
bilo za larsikoga prvo srečanje z ljudmi z druge 
črne celine. In če smo ga sprva vsi doživljali le z 
radovednostjo, smo ga na koncu s spoznanjem, 
da smo glede mnogih vprašanj enakih mišljenj. 

Hvala, Namibijci! 

Irena Hunjet 

TEK V NARAVI Malo je športov, če sploh so, ki 
tako učinkovito krepijo zdravje, 
ohranjajo in večajo telesne 
zmogljivosti, obenem pa so tako 
ceneni, kot je tek. Naj gre za tek v 
zaprtem prostoru ali za tek v nara-
vi, v čistem okolju in na svežem 
zraku, tek je in bo ostal šport 
množic, ki ga zdravniki in drugi 
strokovnjaki vedno toplo 
priporočajo. To je šport, s katerim 
se lahko res ukvarja prav vsak ne 
glede na leta starosti, telesne 
zmogljivosti ali gmotni položaj. 
Zal pa se tega zdravju tako 
koristnega športa in njegovega 
pomena vse premalo zavedamo. 

Kot za vsako ukvarjanje s špor-
tom tudi za tek velja najprej tole: 
posvet z zdravnikom pred odloči-
tvijo je priporočljiv, za nekatere 
starostne kategorije pa celo nujen. 
Naj vas vaš zdravnik najprej pre-
gleda, posvetujte se z njim, opozo-
riti ga na morebitne težave ali pro-
bleme, ki jih imate. Potem ko ste 
se z zdravnikovim priporočilom 
odločili, da boste s tekom krepili 
zdravje in telo, pa si najprej 
pripravite primerno oblačilo. Tek 

je šport, ki ne zahteva veliko iz-
datkov, saj potrebujete dobre 
copate, trenerko za letni čas, 
hlačke in dres, za deževne dni pa 
kakšen anorak. 

Osnovno načelo, ki ga velja 
upoštevati pri treniranju in teku, je 
da naj nam bo predvsem v zabavo. 

Tek je šport za vse starosti. Zato 
si lahko tek organizirate v družin-
skem krogu tako, da greste na 

treninge skupaj z družino ali s 
prijatelji. Tek je v družbi zaba-
vnejši, kar pa je zabavno, nas na-
vadno še bolj privlači. 

Kje izbirati mesto za trening? 
Tega skorajda ni potrebno posebej 
izbirati. Ce vam dopušča čas, se do 
najbližjega mesta lahko odpravite 
peš, ali pa z avtomobilom. Lepo 
je, če tečete po stezi skozi gozd, po 
stezi, ki vijuga med drevjem, ki se 

vzpenja in spušča, če imate 
možnost, da pri tem še premaguje-
te med tekom tudi posamezne 
manjše ovire. 

Tek pa, kot smo rekli, naj bo 
zabaven. Med tekom in hojo si 
privoščite t i^i nekatere enostavne 
vaje. Vse to vas bo kmalu spravilo 
v dobro voljo, odvečne kilograme 
boste izgubili brez tablet, bolj 
zdravi boste in počutili se boste 
veliko bolje. 

ZB 

Krajevni praznik Ormoža proslavili tudi v psihiatrični bolnišnici 
Te dni je imela KS Ormož svoj krajevni pra-

znik. V psihiatrični bolnišnici Ormož so se zdrav-
ljenci z OBO odločili, da bodo ta praznik tudi oni 
proslavili. Povabih so zdravljence z OBO iz psihia-
trične bolnišnice Pohorski dvor, ter se z njimi po-
merili v raznih športnih disciplinah. 

To srečanje je pozitivno vplivalo na zdrav-
ljence, saj spada intezivno ukvarjanje s športom v 
njihovo terapijo. Pomerili so se v petih športnih 
disciolinah. V noeometu. namiznem tenisu, pikadu, 
vleki vrvi in šahu. 

Zdravljenci ormoške psihiatrične bolnišnice so 

bili za to srečanje odlično pripravljeni, saj so zmagali 
v vseh petih disciplinah. Ta zmaga jih je tako 
spodbudila, da že načrtujejo nova srečanja z 
zdravljenci drugih psihiatričnih bolnišnic. 

Takšna športna srečanja je potrebno spodbu-
diti, saj pozitivno vplivajo na zdravljenje in reha-
bilitacijo bolnikov. 

Intezivno ukvarjanje s športom krepi telo in ni 
zaman izrečen star izrek: Zdrav duh v zdravem 
telesu. 

zdravljenec z OBO Hugo Tumšek 
I 

Silva Razlag se je uvrstila na državno prvenstvo 
Na republiškem prvenstvu dvojic v kegljanju, 

ki je bilo prejšnjo soboto in nedeljo v Krškem, je 
nastopila tudi Ptujčanka Silva Razlag skupaj s 
klubsko kolegico iz Celja Lozjko Bajde. 

Nastopilo je 30 najboljših parov iz Slovenije, 
ki so si to pravico priborili na regijskih 
prvenstvih (na regijskem prvenstvu sta bili Silva 
in Lojzka tretji), v finale drugega dne pa se je 
uvrstilo 12 najboljših. 

Po prvem dnevu sta bili Silva in Lojzka tretji s 
skupaj 834 podrtimi keglji, vendar so bile razlike 
tako minimalne, da je bilo težko napovedati 

tistih šest, ki se bo uvrstilo na državno prven-
stvo, kar je seveda bila želja vseh. Takšne želje 
pa največkrat pripomorejo k precejšnji psihični 
obremenitvi in prav ta je verjetno pripomogla k 
nekoliko slabši igri Silve drugi dan in s tem tudi 
možnosti za osvojitev višjega mesta in medalje 
oz. pokala, ki se jima je izmuznil za samo 16 
kegljev. Kljub temu pa sta s petim mestom 
zadovoljni in tako se bosta 6. in 7. oktobra 
udeležili državnega prvenstva v Novem Sadu 
skupaj z ostalimi petimi pari. 

Glede na to, da bodo na tem prvenstvu 

nastopile vse članice državne reprezentance in se-
veda vsi ostali najboljši pari posameznih re-
publik in pokrajin bo vsak dober rezultat, ne 
glede na končno uvrstitev, zaključek dokaj 
uspešne letošnje Silvine sezone, saj če gledamo 
samo republiška in državna prvenstva, se je 
uvrstila na vse in sicer je bila na republiškem 
prvenstvu z ekipo druga, na državnem ekipnem 
tretja, na posameznem republiškem druga in 
potem na državnem 13 z dokaj dobrim rezul-
tatom, na republiškem prvenstvu parov pa peta. 

TURNIR V MALEM NOGOMETU 
Člani OO ZSMS Podlehnik smo v nedeljo, 23. 

septembra organizirali turnir v ženskem in mpš-
kem malem nogometu na igrišču v Podlehniku. 
Na turnirju je' sodelovalo 12 moških ekip in 3 
ženske ekipe. 

Končni vrstni red v moški konkurenci je bil: 1. 
mesto Macelj, 2. mesto Zlatarstvo Tofant, 3. 
mesto Petarda F 15. Najboljši golman je bil Ivan 

Vesenjak iz ekipe Zlatarstvo Tofant, najboljši 
strelec pa Darko Cafuta iz ekipe Macelj. Prva tri 
mesta smo nagradili s pokali, najboljšega strelca 
in golmana pa s praktičnimi darili. 

V ženski konkurenci so se prijavile 3 ekipe in 
sicer: Leskovec Zlatarstvo Tofant in OO ZSMS 
Podlehnik. Končni vrstni red je bil: 1. mesto Le-
skovec, 2. mesto OO ZSMS Podlehnik in 3. 

mesto Zlatarstvo Tofant. Najboljša strelka je 
bila Danica Zavec iz ekipe Leskovca. Tudi v 
ženski konkurenci smo podelili tri pokale. 

Turnir si je ogledalo veliko gledalcev, pope-
strili smo ga z glasbo, ljubiteljem nogometa pa 
postregli s pijačo in jedačo. 

Sodniku Slavku Fricu se zahvaljujemo za 
pomoč, vsem ekipam pa za sodelovanje. 

Anica Murko 
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Vladimir Jasni 

Sumik 
Sredi pohorske 
gozdne planjave 
veter šumi, 
skozi tihe dobrave 
potok žubori, 
med zelenjem 
sončne žarke lovi, 
valovi, se iskri. 

Plaha srna zbeži, 
srce ji teži, 
borba preteklih dni, 
ko tukaj je tekla 
naša kri. 

Sila voda 
je predrla tesni, 
preko skalovja 
šumi in buči, 
to je pesem 
svobodnih dni. 

Vladimir Jasni 

Jutranji čar 
Iskal sem skrivnosti lepote 
življenja v naravi. 
V zelenem trnu tajna sila, 
sokov in posebnih tokov, 
je vse moči združila, 
trdo skorjo je prebila, 
se sprostila 
in v soncu okrepila. 

Jutranji čar se je začel. 
Prekrasna roža se je razplamtela 
in v rosi zablestela, 
v dehteči svoj objem me pritegnila, 
vsa moja čustva globoko prepojila. 

Ves omamljen sem vzdrhtel, 
z njenih rožnih lic 
sem rosne kapljice 
na svoje ustnice zajel. 

Čar se nadaljuje. 
Ni me več. 
Narave tajna sila 
me je v roso spremenila. 

Vladimir Jasni 

Moja mladost 
Moja mladost je radost 
v brstenju pomladi, 
v bistri Savinji, Trnavi, 
^tudenčnici, Dravi. 
Biseri cvetja s planine, 
padajo v slapu v Savinjo, 
tam se iskrijo v Radmirju 
in dalje v Mozirju 
povsod so ti biseri v čudežnih , 
sinjezelenih vodah 
mojega življenja. 

Trenutek obupa 
o, ti moje čarobno otroštvo, 
ali zadostno si poroštvo, 
da brez prask bom ubrala, 
vodne lilije cvet, 
ki le v svoj 
se je zazrla svet. 

O, vi ptički, ptiči preroški, 
vodniki moji v dobi otroški, 
v preteklost in prihodnost poletite, 
vrnite se in mi odgovorite; 
ali zmore sij včerajšnjega dne 
pregnati temo zdajšnje noči? 

Veverice, srnice 
in vse nekdanje družice, 
pohitite, poizvejte 
ali vama bom na poti, 
da v past kakršno ne zaidem, 
slepa v svoji togoti. 

Ribice srebrne, 
rihtce zlate, 
skrivnost Izvira mi odkrijte 
in od zle me Usode skrijte. 
Poškropite z vodo me čarobno, 
popeljite v kraljevstvo podvodno. 

I E. T. 

Tožba starega 
spomenika 
Sinoči, ko prvi mrak 
objel je cvetje in drevesa 
in megla se privila 
ob strehe starih hiš 
v središču mesta, 
počasi čez trg sem šla. 

Ko tam za vogalom 
še enkrat se ozrem, 
spomenik stari vzdihne globoko. 
Težko telo zaškripa, 
zamaje se glava 
in zamolkli glas mi de: 

>>Proč s to pločevino! 
Proč s tem smradom, 
ki rne uničuje! 
Mar tako spoštujete zgodovino, 
kulturo staro, vi sodobniki? 
Rešite me, rešite! 

O meni pišejo časopisi. 
Turist biro vabi turiste, 
a nihče ne pove, 
kako se lahko pride do me. 
Kako skozi železni gozd? 
Kako skozi dimno zaveso?« 

Vsa potrta sem obstala, 
sredi avtov in koles 
in čez njih gledata 
le v spomenikov zgornji del. 
Žalost je v hipu me prevzela; 
o. Kultura, mar si onemela?! 

E. T. 

Jesen 
Ko jesenskih barv razkošje 
vso preplavi pokrajino, 
rada vzela v naročje 
bi narave to milino. 

Preproge mehke po stezah, 
pesem vetra v gorah, 
čar dežja v vodah 
in jabolko zrelo v rokah — 

vedno znova 
narava mi podarja 
in vedno znova 
se upanje poraja. 

E. T. 

Svarilo 
Stopnja tvoje zavesti 
ne dosega popolnosti, 
zato še enkrat 
poglej vase, 
preden storiš 
vse napak 
in usodno za svet 
tisočletja vnaprej. 
Ne bodi suženj norih idej 
in z rastočega ^evesa 
ne trgaj vej. 
Spomni se, da na eni 
sediš tudi ti. 
Ne drzrii si 
o življenju drugih 
odločati, 
ko dovolj 
še smisel svojega 
ne poznaš. 
Zavedaj se, 
da le dih si neznaten 
v večnosti dogajanj, 
v krogu sprememb 
življenjskih oblik; 
le odtenek ene od njih. 

E. T. 

Marija Lovrenčič 

Alkoholik 
Tvoj pogled je kakor žareč ogenj, 
tvoja usta si kaj o sovraštvo iz srca. 

« Tvoje roke grozijo, 
karn naj se skrijem pred teboj. 

Lepe besede in solze 
ne prikličejo miru sreče 
kjer domu je alkohol. 
Tam je prenehalo mirno spanje, 
tam je kletev in grde besede, 
ki jih izgovarja pogubljeni in izgubljeni. 

Tavaj in sam sebe varaj, 
dokler se ti v žilah pretaka alkohol. 
Zame si mrtvo bitje, zame si tujec postal. 
Kdo prenašal tvoje bi laži, 
ki jih neprestano govoriš. 

Zelezar 
Sredi žlindre, 
sredi velikariskih hal, 
ob spremljavi trušča 
oblit s potjo, 
oborožen z voljo močno, 
vedno je tam 
naš železar. 

Bitko bije 
za naš jutri, 
kot so včeraj padli 
za danes se borili, 
le da brez bomb in granat, 
brez pušk iri bajonetov, 
bori on se za boljši svet. 

Njegovo orožje 
vsem nam je znano; 
delo in spet delo 
dan za dnem 
nam podarja, 
zato tovariši, 
spoštujmo železarja. 

E. T. 

Dežurna sestra 
če zazreš se 
v neskončno gladino morsko, 
v poletno nebo 
ali v reko gorsko, 
počutiš enako se 
ob pogledu njenih oči, 
ko sredi noči 
pri tvoji postelji sloni 
in ti z mehko dlanjo 
previja ranjeno telo. 
Rekel bi rad: 
da žejen si, 

' a glej, 
k ustnicam tvojim 
že njene roke, 
prislanjanjo čašo vode. 
Odveč so besede vse, 
ko meri puls in pritisk 
in ko ti prijateljske roke 
stisk pove, 
da še so ljudje, 
ki v bolečini razumejo te 
in zgolj zaradi tebe 
po dolgih hodnikih hite 
neslišno, kot sence. 
Sprostiš se 
in preden zaspiš, 
pomisliš; 
»Jutri bo gotovo 
sijalo sonce.« 

E. T. 

Marija Lovrenčič 

Odšel je 
Odvrgel je cigareto 
me pogledal 
in rekel lahko noč. 
Strmela sem 
v temno noč 
in nebo sem občudovala. 
Bilo je jasno 
tu pa tam se je speljal utrinek, 
in preletel zvezdnato nebo. 
Počasi sem se obrnila 
in z neprozornimi mislimi 
odšla proti domu. 
Kaj sem mu storila, ne vem. 
Kaj je mislil on. ne vem. 
Edino to vem. da me je zapustil. 

Zalostinka neke noči 
Rumena krogla 
počasi za obzorje se potaplja 
in rose večerne padla 
na trato zeleno prva je kaplja. 

Tema prihaja po ulici 
in prav vsi otroci 
hite'v topla zavetja, 
kjer čaka jih postelja mehka. 

Na prostem 
še veliko otrok je ostalo 
in iz krajev tistih, 
davi prišlo je sporočilo: 

»Vojna, spopadi, teror, 
hud politični spor. 
Ne hodite blizu, 
to le naša je stvar.« 

Kaj res?'Se sprašuje, 
ko o zadevi premišljujem. 
Kdo je pa vprašal otroke, 
če želijo si lakote? 

Le kdo jim brez naročila 
in predhodnega opomina 
pošilja čudne darove, 
pošilja smrtonosno orožje? 

Rdeča krogla 
izza obzorja zarjo poraja 
in krvi rdeče padla, 
na izsušeno zemljo je zadnja kaplja. 

Svetlost prihaja po puščavi 
a nikogar ni da jo pozdravi. 
Le veter po vsej pokrajini, 
obmetava s peskom človeške kosti. 

E. T. 

Marjan Kokol 

Jesen 
Jesen je zdaj že tu, 
klopotci nam pojo 
klip klop, klip klop, 
grozdje skoraj zrelo bo. 

Jesen je tu, 
grozdje bomo trgali 
zraven si prepevali, 
zvečer pa grozdje stiskali. 

Pesem trgačev 
sliši se na vse strani, 
čez ptujska polja 
pa do haloških kleti. 

Marija Lovrenčič 

Življenje 
Prihaja, odhaja, 
jemlje slovo. 
Tako bo ostalo 
do korica, 
ko mene in tebe 
na svetu ne bo. 
Tako se vrti življenja kolo 
za vse enako se ustavilo bo. 

Pesem 
Kako čudno 
la pesem zveni, 
saj slišal še nihče je ni. 
Prisluhnite ji, 
zapomnite si 
drugače pozabljena bo. 
Kako čudno 
ta pesem zveni, 
ker pevec noben 
zapel je še ni. 
Pesem ostala bo, 
nihče je pel ne bo, 
papir bo napisan ostal 
al' pesem pozabljena bo. 

Erika VALENTAN 

Nesmiselni nesmisel 
Nesmiselno 

je živeti za tako krastačo 
kot si ti. 

Nesmiselno 
je držati žlico v rokah 
in srebati juho. 

Nesmiselno 
je deliti življenje 
z 

nesmiselnim 
človekom, 
ki ne ve za svoj 

nesmiselni 
smisel življenja 
in 

nesmiselno 
zre v prihodnost 
s predsodkorn 

nesmisla. 

(II. mesto na festivalu »Omladine 84«) 

Človek je oportunist 
Današnji človek je oportunist. 
Zanj je merodajna le korist. 
Ideal mu je samo denar. 
Prijateljstvo mu ni nič mar. 

Prijatelj ti bo kdo samo tedaj, 
če ga vežejo na te ugodnosti, usluge in profit 
ali če mu nudiš sinekuro ali dober položaj 
ali če mu omogočiš, da živi na tuj račun kot parazit. 

Večini je dolžnost postranska stvar. 
Za najmanjše delo in uslugicp bi vsak irnel že rad plačilo. 
Za uspeh mu moraš dati že vnaprej kuverto ali pa darilo. 
Kljub temu se ne moreš nanj zanesti res nikdar. 

In za korist te bo izdal takoj. 
Pripravljen pa ti je storiti škodo tudi brez koristi 
in srečen bo celo, če more ogroziti tvojo srečo in obstoj. 
Ne vem, odkod je v svetu toliko sovraštva in zavisti? 

Današnji svet je poln hinavščine in protislovja. 
V teoriji je marksizem poln človekoljubnosti in bratstva. 
Težko je razumeti, da je praksa bistveno drugačna. 
Ali niso morda proseliti vredni svojega preroka? 
Ali pa se ne zavedajo dovolj velikega poslanstva? 

Emil Ilkar 

Tehnika spreminja družbo 
Razvojni tempo tehnike je skokovit. 
Spreminja nam iz dneva v dan življenje. 
Prinaša nam napredek, a obenem z njim probleme. 
Njen pohod je čudovit in bliskovit. 

A li je človeški rod dovolj pripravljen na napredek. ^ 
Zdi se, da ga često uporablja kot igračko v svojo škodo. 
Pri uporabi nehote postaja sam njegov privesek, 
ker mu vsiljuje kot diktator neizprosno svojo voljo. 

Če njegovega imperativa ne upošteva in razume, 
^ takoj s težavami, zmešnjavami in krizami kaznuje. 
Človek se v začetku nad izumi navdušuje, 
pozneje pa zaradi motenj in problemov obupuje. 

Človek nima od napredka le koristi, 
ampak mora plačevati tudi težke žrtve kot obresti. 
Življenjski ritem se z inercijo upira novi sili in spremembi. 
Temeljne spremembe so zato povezane s socialnimi pretresi. 
I^ genialni um jih more brez velikih žrtev premostiti. 

Ni potrebno, da je vsaka revolucija krvava. 
To ie odvisno od duhovnega nivoja ljudstva in njegovega značaja. 
Še boli pa je odvisno od vodilnega profeta 
in niegovega odnosa do ljubezni do človeka. 

Emil Ilkar 

Za danes je delo opravljeno . . . 
Foto: I. CianI 
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S P O M I N I NA P O L E T J E 
Počitnice so končane. Nanje so 

mi ostali le lepi spomini in 
^ m i n i na nepozabno poletje. 
Ža trenutek zaprem oči. Pred 
menoj vstajajo veličastne bele 
z ^ a d b e Splita valovito moije in 
ob meni se smejejo dekleta in 
fantje. Vsi prijatelji: Tomaž, Igor 
Zlatko, Simona in Barbara! Koli-
kokrat mislimo na vas, kako radi 
bi v s ^ čez nedeljo prihiteli k 
vam! Pa smo tako daleč eden od 
d r u p g a . 

Naš tabor je bil edinstven. 
Večkrat nepospravljen, saj smo 
se redu šele privajali. Veselo smo 
klepetali v šotorih in nič nas ni 
motilo opozorilo, d a j e že noč. Po 
jutranji telovadbi smo bili še 
vedno zaspani. Predramila nas je 
voda in prijetno kopanje v njej. 

Najbolj veseli smo bili veče-
rov. Po taboru smo se dogovarja-
li, kam bi šli, da bi nam bilo 
prijetno. Največkrat smo bili v 
discu. Tam je bil višek naše 
zabave. Plešah in veselili smo se 
ob svoji mladosti. Srečni, pre-
srečni smo ob določeni uri bih 
zopet v taboru. 

V spominu mi oživi poslednji 
večer ob tabornem ognju. Vodni-
ca Simona nam je pripravila 
zares smešen program. Izbirali 
smo tudi najlepše moške noge in 
s tem naslovom se je ponašal naš 
Brane. 

Prehitro je sonce naznanilo 
poslednje jutro. Nič nas ni več 
vleklo na obalo. Skupaj smo 
X)sedali po taboru in si zapisova-
i naslove. Radi in s spoštova-
njem smo takrat počistih taborni 
prostor. 

Naša himna je poslednjič zado-
nela po taboru. Sledili so stiski 
rok, priča nepozabnemu prija-
teljstvu. Jokali smo ob slovesu. 

Etna Moravec, 
8/r . slov. dop. šole, 

F rank fu r t /M 

S P R I J A T E L J I IZ P T U J A 
Letos sem prvič taborila. 

Učenci iz Franlcfurta smo se 
pridružili Ptujčanom in z njimi 
odpeljali na mot je v Kaštel Stari. 
Vsak dan smo se kopali in 
sončili. Z ladjo smo se odpeljah 
na otok Ciovo in v Spht. 

Vodniki tabora so nas naučili 
mnogo lepih slovenskih pesmic. 
Ob večerih smo napravili taborni 
ogenj in ob njem praznovali dan 
vstaje slovenskega naroda. 

Še si želim taboriti s prijatelji 
iž Ptuja. Hvala, da so nas vzeli s 
sabo. 

Daniela Jurak, 
5. r. slov. dop. šole^ 

F r a n k f u r t / M 

V BRIGADI 
V šoh je bil razpis za brigado. 

Z Benom sva se dogovorila, da 
bova vprašala starše, če lahko 
greva. Starši so obema dovolili. 

Prvi dan počitnic so naju starši 
odpeljali na Ptuj. Tam smo se 
brigadiiji vkrcali v avtobus in se 
odpeljali v Bistrico ob Soth. 
Vozih smo se eno uro in pol. K o 
smo prispeli, smo se vsehli v 
paviljone in dobili brigadirsko 
opremo. Ko smo vse uredili, smo 
šli na igrišče, kjer smo eni igrali 
nogomet, drugi pa košarko. Čez 
eno uro so se pripeljali brigadiiji 
iz Radelj ob Dravi. Z njimi smo 
se pomerih v nogometu. Čez 
nekaj časa smo morali k večerji, 
ob dfesetih pa spat. Drugi dan 
zjutraj je prispela še brigada iz 
Ljubljane. P o ^ l d n e ob dveh pa 
smo imeli sprejem brigadiijev. 
Takrat smo šele postali pravi 
brigadiiji. Drugi dan pa smo se 
že vstah ob petih, pet minut čez 
pet pa smo imeli ju t ranjo telo-
vadbo, ob pet pa deset smo se 
umili, dvignili zastavo, in šli 
zajtrkovat. Ob šestih smo se 
odpeljali na delo. Naše delovišče 
je bilo v bizeljskih vinogradih, 
kjer smo postavljali stebre in 
kopah jarke za odtok vode. 
Delah smo do enih. Ko smo se 
vrnili v brigadirsko naselje, smo 
imeli kosilo, ^ kosilu pa smo 
imeli prosto. Ob petih smo imeli 
razne krožke, kot so radioama-
terski, likovni mikroračunalništ-
vo, cestno prometni in krožek za 
košarkaške sodnike. Z Benom 
sva se prijavila za likovnega in 
cestno prometnega. Le da sva 
cestnoprometncga zamudila. Ho-
dili smo tudi v kino, disko, 
Kumrovec in CateSke toplice in 
tako ie v hipu minilo enaindvaj-
set dni. Štirinajstega julija pa 
smo se vrnili domov. 

V teh dneh, ki sem iih preživel 
v b r i p d i , sem spoznal delček 
naše domovine, kar mi bo ostalo 
v t rajnem spominu. V teh krajih 
sem bil prvič in preživel enain-
dvajset dni brez staršev. 

Ostali del počitnic sem preži-
vel na moiju, pri dedku in babici 
m doma. Povsod je lepo, a doma 
je najlepše. 

Robi S ^ u l a , 
6/a , OŠ dr Franja Zgeča 

Domava 

KO NABIRAŠ GOBE 
V počitnicah sem se nekega 

dne odločila, da bom zjutraj 
odšla po gobe na obronke goz-
dov Slovenskih goric. 

Tisto jut ro sem vstala že zelo 
zgodaj. Hitro sem se najedla in 
oblekla ter se s kolesom odpelja-' 
la proti gozdu. Na nekem dvori-
šču ob gozdu sem pustila kolo. 
Kar dolgo sem hodila po gozdi-
čku, da sem našla prvo in to zelo 
veliko gobo. Te gobe sem se zelo 
razveselila. Od tedaj naprej sem 
fX) gozdu hodila zelo vesela in 
neučakana, da bom našla še 
veliko takih gob. Naenkrat sem 
ostala pred nekim drevesom, 
katerega deblo je bilo tako moč-
no, da okrog njega nisem mogla 
skleniti rok. Na njem je pisalo z 
velikimi črkami M. N. 13. 11. 
1941. Med njegovimi korenina-
mi, ki so močno gledale iz zemlje, 
je bila še ena tako velika goba. 
Okrog gobe pa še mnogo manj-
ših gobic, ki sem jih nabirala kar 
precej časa. Po gozdu sem hodila 
še bolj vesela in nabirala gobe. 
Potem sem pred sabo zagledala 
nekaj, bilo je ijave barve, skoraj 
črne. Ugotovila sem, da je divja 
svinja s štirimi mladiči. Zelo sem 
se prestrašila in zbežala na neko 
njivo tik ob gozdu. Na njivi je 
bila neka ženica. Vprašala me je: 
»Pred kom pa tako bežiš, dekli-
ca?« Vsa zadihana sem ji odgo-
vorila: »Pred divjo svinjo.« Poto-
lažila me je: »Saj ti ni potrebno 
tako bežati, ker divja svinja sploh 
ne gre za tabo.« Tedaj sem si 
komaj odpočila ter odšla dalje na 
pot. Kmalu sem prišla do kolesa 
in se odpravila domov s polno 
vrečko gob in s prestrašenim 
srcem. 

Od tistega časa ne hodim več v 
tisti gozd po gobe, ker me je 
preveč prestrašila divja svinja. Ta 
dan sem si med počitniškimi 
dnevi najbolj zapomnila. 

Milenka Šalamun, 
6 /a . OŠ Dornava 

P O L E T N I DAN — DAN SLO-
VESA 

Vsega je enkrat konec in tako 
so za nami še ene lahko rečem 
zadnje, brezskrbne počitnice. 

Vsak jih je preživljal drugače. 
Nekateri so odkrivah lepote naše 
domovine, drugi so uživaU polet-
no sonce ob Jadranu ali pa kar v 
najbližji reki. A vsi so na koncu 
ugotovili, da je vseeno najlepše 
doma. 

Tudi letos sem se odločila, da 
preživim del počitnic v MDB. 
Ker mi naslov ne dopušča, da bi 
opisala brigado v vseh dnevih, , 
sem se odločila, da opišem dan, 
ki se ga še danes spominjam. 

Ptujska brigada Jože Lacko je 
sodelovala na M D A Spominski 
?ark Trebče. Sodelovale so še 
jrigade iz Ljubljane in Radelj ob 
Dravi. Brigadirsko naselje je v 
Bistrici ob Sotli, nedaleč od 
Kumrovca. Zraven stoji nova, 
sodobna šola imenovana po 
Titovi materi — Mariji Broz. 

Akcija se je pričela 24. junija, 
kohčaia pa 14. julija. Dnevi so 
tekh in vse bolj se ie pribhževal 
dan odhoda. Tega d^ne smo se vsi 
nekje v podzavesti bah. Kajti tri 
tedne smo preživeh skupaj, med 
nami so se spletle nitke prijatelj-
stva, ki je iz dneva v dan raslo. 

V soboto, 14. julija, smo vstah 
ob sedmi uri. V zboru smo bili 
vsi, naši vedri obrazi so se spre-
menili v žalostne, himno smo vsi 
peli z nekakšnim ponosom, da je 
kar odmevalo. Tega prejšnje 
dneve nismo počeli, saj so bih 
skoraj vedno problemi glede 
petja himne. 

Po zajtrku je sledilo čiščenje 
spalnic in naselja. Prav žalostno 
nas je bilo videti, ko smo spra-
vljah svoje stvari v kovčke, 
izmenjah smo naslove in marsi-
komu je ušla solza. Solza, ki je 
pomenila hkrati žalost in ponos. 

Še zadnji zbor, podelitev udarni-
ških značk in priznanj. Naši 
obrazi so bih nemi, a vsi so 
govorih: »Nasvidenje drugo le-
to!« 

Se zadnji stisk rok, zadnji 
px)ljub in pripeljal je naš avtobus 
ter nas odpeljal domov. 

Tako je to: Brigada je šola 
življenja, rojevanje in umiranje 
brigadirskih ljubezni. 

Vse lepe trenutke smo ponesli 
s seboj, a tiste težke dneve pa 
smo potisnili nekam v ozadje. 

Kaj naj še napišem? Da, to! 
Akcijo oz. brigado je treba doži-
veti. Treba je občutiti prijatelj-
stvo, ljubezen do domovine, poti 
brigadiijev — Titove poti. 

Majda Karo, 
8/a . OŠ Markovci 

IZ M O J E POČITNIŠKE MAI^ 
H E 

Počitnice so za nami in z njimi 
so minili tudi brezskrbni dnevi. 
Kot vsake so bile tudi te za 
marsikoga prekratke. Veijetno se 
je vsak vrnil z lepimi spomini 
med šolske klopi, med stare 
prijatelje. 

Najlepše spomine sem obnovi-
la na dvodnevni folklorni izlet v 
Portorož, Koper in Ankaran. 

V soboto zjutraj že ob štirih 
smo se odpeljali z avtobusom 
proti morju. 

Vzdušje v avtobusu je bilo 
enkratno. Vsi smo bih najboljše 
volje. Smeh, petje in harmoni-
k a . . . vse to se je mešalo na 
avtobusu, dokler nismo zagledali 
moija. 

Ustavili smo se v Portorožu, 
kjer smo si najprej ogledali 
F O R M A VIVO, potem pa spet v 
avtobus in do najbližje plaže. 

Nekaterim je sonce že prvi dan 
pošteno zagodlo. Proti večeru so 
se na nebu začeli zbirati temni 
oblaki, kar hitro smo pospravih 
stvari in odšli s plaže. Toda 
komaj smo prišli do avtobusa, že 
se je sonce pokazalo izza obla-
kov. Nisnio se več vrnili na plažo, 
ampak smo rajši šh v mesto. 

Približno ob 20. uri smo se spet 
zbrali pri avtobusu, naredili 
nekaj posnetkov in se odpeljali 
proti Kopru, kjer smo imeU 
večerjo. 

Po večerji smo se dogovorili, 
da se dobimo pred dijaškim 
domom — v njem smo prenočih 
— in gremo skupaj na KOPRS-
KO NOČ. Ura je bila že pozno 
ponoči, ko smo prišli nazaj v 
dijaški dom. Do jutra smo se še 
zabavali v eni izmed sob. 

Po zajtrku snio se odpeljali v 
Ankaran, kjer smo se celo dopol-
dne kopali, po kosilu pa smo se 
odpeljali domov. Na poti smo se 
ustavili skoraj v vsaki gostilni in 
restavraciji. OgledaU smo si pre-
lepo kraško POSTOJNSKO JA-
MO. V tej jami sem bila že 
večkrat, ampak si jo bom vseeno 
vedno ogledala, kadar bom ime-
la za to priložnost. 

Domov smo prispeli v ponede-
ljek zjutraj. 

Nekaj dni sem bila doma, 
potem pa spet na morje za teden 
dni s sestrično in njenimi starši. 
BiH smo na Rabu. Lastniki 
stanovanja, kjer smo stanovali, 
so nas povabili neko popoldne 
na izlet na morju z njihovim 
majhnim čolnom. Ogledah smo 
si manjše otoke, do katerih ne 
vozi noben čoln, ker niso naselje-
ni. 

Vse popoldne smo se vozili po 
morju, nekajkrat smo se ustavih 
in se malo kopali, potem pa spet 
naprej s čolnoma do naslednjega 
otoka. Bil je res krasen izlet. 

Dnevi so hitro minevali in 
morali smo se vrniti domov. 
. Preostale počitnice sem preži-
vela doma. Nekajkrat sem se šla 
še kopat v Kidričevo, kjer sem 
spoznala veliko novih prijateljev 
in prijateljic. 

Počitnice so torej mimo. Zače-
la s e j e šola in z njo učenje, testi, 
spraševanje . . . Trdo delo me 
čaka in vendar upam, da bo to 
leto tako ali pa še bolj uspešno, 
kot ,so bila prejšnja. 
Nada Valant, 8 /b , OŠ Olga 

Meglič 

ŠOLA V NARAVI 
V soboto, 16. junija smo 

potovali na morje. V Osluševcih 
smo vstopili na vlak Mura ekspres. 
Z vlakom smo se peljali do Kopra 
nato pa smo prestopili na avtobus. 
Z avtobusom smo se prepeljali v 
Strunjan. V Strunjanu smo se na-
stanili v počitniškem domu Slovi-
na. Tu jemo in spimo. Vsak dan 
gremo na plažo in v bazen. Zjutraj 
imamo telovadbo. V bazenu se 
učimo plavati kravel in žabico. 
Učita nas tovariša Vlado Hebar in 
Tonček Lah. Plavati smo se naučili 
vsi. Danes smo imeli tekmovanje. 
Tekmovanje se je končalo lepo. 
Skoraj vsi smo splavali. 

Lepo se imamo tudi v domu. Po 
večerih pojemo, plešemo, rišemo 
in se igramo. Ogledali smo si tudi 
soline. Tam nam je tovariš povedal 
kako pridobivajo sol. Doma bomo 
imeli staršem veliko povedati. 

Klementina Prejec, 
3. r., OS Podgorci 

BILI S M O V ZAGREBU 
Učenci sedmih in osmih razre-

dov smo po pogovoru s tovariši-
cami razredničarkami sklenili, da 
obiščemo glavno mesto sosednje 
republike Hrvatske. 

V torek, 11. septembra, nas je 
že zjutraj razveselila narava in 
nam podarila lepo iesensko jutro. 
Dober začetek dneva. Popolni 
optimizma smo se zbrali pred 
šolsko zgradbo, kjer sta nas 
čakala avtobusa. Ob veselem 
živžavu in z mnogo prerivanja 
smo vstopili v avtobus, čeprav je 
bilo prostora dovolj za vse. V 
prijetnem vzdušju smo se peljah 
proti Podlehniku, skozi čudovite 
Haloze, kjer smo pri Maclju 
prečkah republiško mejo. Ob 
šolah in smehu pa tudi ob popot-
ni malici, nam je vožnja do 
Zagreba hitro minila. Po načrtu 
smo si najprej ogledah tehnični 
muzej. Bila sem presenečena, saj 
sem videla stvari, ki jih nisem 
videla še nikoli. Name so naredi-
le močan vtis in jih ne bom 
pozabila. Najbolj všeč mi je bil 
planetarij, kjer smo opazovah 
ozvezdje našega neba. Tudi o 
našem vehkanu elektrotehnike 
Nikoli Teslu, njegovih poskusih in 
iznajdbah smo veliko slišah. Ob-
iskali smo tudi rudnik. 

Šele sedaj smo prišli do cilja 
naše ekskurzije. Znašli smo se 
pred vrati zagrebškega velesej-
ma. Veselo pričakovanje ni bilo 
zastonj, saj je velesejem res prava 
paša še za tako izbirčne oči.Ob 
ogledu jedi * in pijač, obleke, 
obutve pa vse do tehničnih 
predmetov razstavljalcev iz Ju-
goslavije in iz mnogo drugih 
držav, nam je čas prehitro minil. 

Ko smo potolažih naše želod-
ce, ki so pričeli precej glasno 
protestirati, smo se odpravih na 
avtobus, da nas odpelje nazaj" 
proti Ptuju. Tako nam je minil 
prijeten dan, ki se ga bom z 
veseljem spominjala. 

Irena Rojko, 
7/c, Olga Meglič, Ptuj 

IZ S P O M I N O V NA POČITNI-
CE 

Letos sem šla na morje z 
babico in dedkom. Že ko sem 
bila majhna, mi je dedek oblju-
bil, da me bo peljal v Dubrovnik, 
in sicer z ladjo. Obljubo je držal. 

Zjutraj smo zg(^a j odšh na 
železniško postajo, kjer smo sedli 
na vlak in se peljali do Reke. 
Na Reki smo izstopili in se 
odpravili proti pristanišču. Bila 
sem že zelo nestrpna, kajti komaj 
sem še čakala, da bo priplula 
velika ladja, o kateri mi je dedek 
še veliko pripovedoval, saj je bil-
nekoč tudi sam mornar. Po 
dolgem čakanju je le priplula. 
Bila^ je zelo velika. Imenovala se 
je Slavija. Hitro smo se prerinili 
do stopnic, ki so vodile k ladji. 
Ko smo prišli na ladjo, smo 
najprej dobih ključe od kabine. 
Nato smo se odpravili iskat našo 
kabino. Po dolgem iskanju smo 
jo vendarle našli. Bila je velika. V 
njej so bile tri postelje ter kopal-
nica in stranišče. Takoj sem si 
izbrala postfeljo, legla nanjo in 
zaspala, kaiti bila sem zelo utru-
jena. 

Ko sem se zbudila, je bilo 
zunaj že zelo vroče. Dedek je 
stopil k moji postelji in mi rekel, 
naj vstanem, ker gremo na kosi-
lo. Hitro sem se umila in oblekla. 
Nato smo odšli v jedilnico, ki je 
bila zelo velika. V njej je bilo že 
mnogo ljudi. Po jedilnici so tekali 
natakaiji, ki so bili zelo spretni. 

Potem smo šh na ogled ladje. 
Popoldne je ladja priplula v 
Dubrovnik. Že od. da eč smo ga 
zagledah in komaj sem čakala, 
da ga vidimo. Saj pravijo, da je 
Dubrovnik eno najlepših mest na 
naši obah. Ko je ladja priplula v 
zaliv, smo hitro odšli po stopni-
cah in se odpravili proti hotelu. V 
hotelu smo najeli sobo, kjer smo 
potem preživeli čudovite dneve. 
V hotelu je bil tudi bazen, v 
katerem sem se vsak dan kopala. 
Zvečer smo se sprehajali po 
Dubrovniku in si ogledovali 
njegove znamenitosti. 

Po sedmih dneh smo se zopet 
vkrcali na ladjo in odpluh do 
Reke, p>otem pa z vlakom do 
Ptuja. 

To potovanje mi je bilo zelo 
všeč, ampak je žal hitro minilo. 
Žehm si, da bi še kdaj obiskala 
Dubrovnik. Romana Tovornik, 

7 /a , OŠ Olga Meglič, Ptuj 

DOŽIVELA SEM V POČITNI-
CAH 

Sedem dni mojih počitnic sem 
preživela pri teti v Podovi, a 
ostalo doma. 

V nedeljo dopoldan sem ko-
maj čakala, da pojdem na počit-
nice v Podovo. Ta želja se mi je 
izpolnila. Popoldan sva se s 
sestrično Bernardo odpravili na 
pot. Peljah sva se s kolesi. Pot je 
Sila naporna, saj sva bih naloženi 
s f)olmmi vrečami. Bih sva že 
zelo blizu Podove. A preden sva 

Erišli do Bernarde, sem padla, 
er se mi je vreča zataknila med 

prednje kolo. Padla sem na travo 
m tam obležala. Nekaj stvari iz 
vreče je padlo ven, a hitro sva jih 
pobrali in se odpeljah dalje. Ko 
sva prispeh do nje, sva se hitro 
preoblekli, saj sva bili čisto 
mokfi. Nato sva se najedh in 
odšh ven. Zuna j sem se s sestrič-
no lepo pozdravila in zmenili sva 
se, da pojdeva za pol ure v gozd. 
po gobe. Ob pol štirih sva se 
odpeljal v gozd. Vozili sva se 
petnajst m i n u f i n je hitro minilo. 
V gozdu sva odložiU kolesi in 
začeli iskati gobe. Preden sva 
našh kaj gob, je bilo na jmanj pol 
ure. Domov pa nisva (^šli, 
preden nisva nabrali polne koša-
rice. In res za eno uro sva napol-
nili košarico in z veseljem sva se 
vmih domov. Ko sva prišli 
domov, sva jih očistiU in spekli. 
To je bila najina dobra večeija. 
Po večerji sva odšli spat. Noč je 
bila dolga, a zjutraj sva vstali kot 
zmeraj. 

Ta teden je minil hitro in v 
nedeljo sem se odpeljala domov. 
Doma sem nekaj ponovila iz 
petega razreda in tudi staršem 
sem pomagala pri delu. Prebrala 
sem tudi nekaj knjig, kar mi bo 
pomagalo v šestem razredu. 
Tako so se iztekle moje počitnice 
in tretjega septembra so se odpr-
la šolska vrata. 

Romana Doberšek, 
6 /b , OŠ Cirkovce 

P O L E T N I DAN 
Večji del počitnic sem preživel 

doma. 10 dni sem bila tudi v 
Moravskih toplicah. 

Drugega dne, ko smo prispeh 
v Moravske toplice, je bilo vese-
lo. Z bratom sva si hitro našla 
družbo. Spoznala sva Boštjana in 
Boruta Kostanjevec iz Moškanjc 
in njuno sestrično Metko. Ves 
dan smo se kopah, se potapljali, 
plavali in se igrali raznih iger. 

Naslednji dan sva se z bratom 
zbudila in se odšla kopat, tako da 
oče in mami nista vedela za to. 
Ob 7. uri sva se vrnila v sobi, se 
preoblekla in hitro smuknila 
nazaj v posteljo. Zaspala sva in se 
zbudila ob 8. uri. Toda tedaj v 
sobi ni bilo več očeta in mame. 
Hitro sva se oblekla in odšla v 
jedilnico, toda tam ju tudi ni bilo. 
Zmedena in zaskrbljena sva 
odšla iz jedilnice ter j u začela 
iskati med bazeni. Preiskala sva 
vse štiri bazene, tudi tam ju nisva 
našla. Še bolj zaskrbljena sva 
odšla v restavracijo, morda ju 
tam najdeva. Ko sta naju zagle-
dala sta se sladko nasmehnila in 
mama naju je vprašala: »Kje sta 
bila ob pol šestih? »Skušala sva 
se zlagati, toda rdeča obraza sta 
naju izdala: »Danes se za kazen 
ne bosta smela kopati do kosila 
in tudi zvečer ne Dosta smela k 
svoji družbi,« je sklenila mama. 
Nekaj minut smo vsi molčali, 
nato pa sem jaz začela pogovor: 
»Mami, midva sva se s kopanja 
vrnila že ob 7. uri, ker vaju nisva 
našla, sva vaju iskala v jedilnici, 
med bazeni in končno sva vaju 
našla tu. 

Odšh smo v sobe, si j ih pospra-
vili in odšh k zajtrku. Do kosila 
se res nisva smela kopati, toda 
zvečer sva vseeno lahko obiskala 
s v q o družbo. 

Se bi šla na take počitnice, če 
bi imela tako družbo. 

Kristina Antolič, 
7/b, OŠ Fr. Belšaka, 

Gorišnica 

NA MORJU 
Polni pričakovanj smo prispeli 

na morje. Ko smo prišli na plažo, 
smo poskočili v morje. V morju 
smo morali biti previdni, saj so v 
vodi bile razne morske živali 
in rastline, meduze, ribe, ježi 
veternice, morska solata, kumare 
in školjke. Morje je bilo mrzlo in 
slano. 

Videli smo jadrnice in ladje. 
Opazovali smo ladje. Ugajal nam 
je čoln. Na plaži smo se veliko 
sončili. Sonce nas je lepo objelo. 
Tu smo imeli šolo plavanja. Neki 
večer smo risali morje. Ko smo 
naslikali morje in ladje, smo risbi-
ce obesili v jedilnico. Tovarišica 
nas je vodila tudi k obali in nam 
razkazovala Strunian. V Soli v 
naravi smo se veliko naučili. 

Anita Krabonja, 
3. r. OS Podgorci 

M O J E S O N Č N O IN S E N Č N O 
P O L E T J E 

Poletje se je na koledaiju 
pričelo prej kot pa v resnici v . 
naravi. Včasih so bila poletna 
jutra kar precej hladna. Nato se 
je vreme le spremenilo in pKJStalo 
je toijlo. 

Med tem se je končalo moje 6. 
šolsko leto. Komaj sem dočakal 
ta čas. 

Te počitnice so se mi pričele in 
končale doma. Dolgčas mi ni bil, 
ker je bilo vseskozi dovolj dela. 
Na polju je bila pesa, ki jo je bilo 
treba okopati. Tako je bila tudi 
p ^ n i c a na polju in krma za 
prehrano domačih živah na trav-
niku. Vsako jutro in zvečer pa je 
bilo kar precej opravka za dve 
uri. To se j e lahko zavleklo, saj za 
23' svinj in 50 mahh pujskov je 
bilo tfeba mnogo časa. Imeli smo 
9 hakladalk slame in 4 nakladal-
ka sena. Med počitnicami sem 
vcjzil slamo, krmo in še drugo, 
seveda to s traktoijem. Slamo 
sem zvozil skoraj vsem Hlapon-
cem. Nekateri dnevi so bih v 
tistem času kar vroči, zato sem ob 
nedeljah počival v senci, nabijal 
žogo ali smo se vozili kopat v 
Moravče ah v Dobrno pri Celju. 
Tja smo hodili v zdravilišče k 
sorodnikom. Tam smo se lahko 
šh kopat. 

Nato je postala suša, trava ni 
več rasla, vse je začelo zoreti, 
dežja pa od nikoder. 

Imeli smo tudi zidarje, ki so 
ometavah svinjski hlev. Tudi pri 
tem delu sem pomagal. Brat je 
bil na počitnicah ali v službi v 
Nemčiji zraven očeta. Zato g a j e 
tudi sprejel. Tudi sestra je bila na 
počitnicah pri stari mami, jaz pa 
vedno doma. 

Ko smo končali s poljskim 
delom, sta prišla oče in brat 
domov. Oče s i j e še izmislil, da bi 
morali narediti silos. Spet me je 
čakala lopata. Kopali oziroma 
popravljali za buldožerjem smo 
cel teden. Na to smo zbih deski in 
zbetonirali. Po dolgem času je 
bilo to težko, skoraj najtežje delo 
opravljeno. 

Med vsemi počitnicami sem 
imel zares malo prostega časa. 
Vsega skupaj okrog 14 dni. 
Vendar sem tudi to pretrpel. 

Nato pa spet pričakovana 
nesreča: »ŠOLA«! Spet se je 
začelo znova branje, računanje, 
učenje, risanje, telovadba in še 
druge reči, ki spadajo k šoli. 

Počitnice sem po eni strani 
preživel slabo, proti sosedoma 
že. ki sta vse počitnice lenarili in 
zvečer šli spat ob sedmi uri, jaz 
pa ob devetih ah desetih, včasih 
pa tudi opolnoči ali pa še pozne-
je. Po drugi strani pa so mi bile 
počitnice še prekratke, čeprav 
nisem mogel ob kratkem sonč-
nem in vročem poletju lenariti v 
senci ali se snrehaiati. kot sta to 
počeli sosedi. Vseeno pa sem jih 
preživel lepo. 

Smiljan Osebek, 
7/a, OŠ dr. Franja Žgeča, 
Dornava 

MOJE OTROŠTVO 
Moje otroštvo je mogoče takšno kot tisoč drugih otrok, morda pa 

tudi ne . . . Odkar vem zase in za našo družino, smo vedno živeli v 
Cirkulanah. Tu sem se nekoč podil okrog hiš, tu sem se igral z igračami, 
spoznal sem prve prijatelje, tu sem se jokal, smejal, bil žalosten in vesel. 
Tu sem preživljal najsrečnejše dni svojega otroštva. 

Doma sem tik ob cesti, zato je bila cesta nekoč moj drugi svet, 
nevaren, pa vendar zanimiv, tam sem srečal ljudi, tam smo se s prijatelji 
podili za žogo. Nisem imel toliko prijateljev, kot jih imajo mestni otroci, 
vendar pa so ti prijatelji bili in so še vedno pravi prijatelji. Večino dneva 
sem bil sam doma, bil mi je dolgčas, zato sem včasih tudi kaj ušpičil, kar 
staršem ni bilo najbolj všeč. V otroškem vrtcu sem se začel vpletati v 
družbo, s prijatelji smo se podili in se včasih tudi stepli . . . 

Nato je prišla šola in naenkrat več skrbi, moral sem se prijeti knjige 
in ni bilo več celodnevnega , ,norenja" po Cirkulanah. č e primerjam 
naša otroštva, našo mladost in mladost otrok iz katerega koli kraja na 
zemlji, ki še ni sam svoj gospodar, tam Kjer so otroci rože, ki so 2ejne vo-
de, žejni so ljubezni staršev, prijateljstva, kjer so otroci siti le enkrat na 
dan, kjer umirajo od lakote, mraza, vojn, ti otroci ne bodo imeli in niti 
ne bodo znali povedati, kaj je to otroštvo, ker so vsa mlada leta gledali le 
ubijanje m lakoto. Lahko se nam smiiijo, oni nam lahko zavidajo, vendar 
tudi s tem jim ne bomo pomagali, dokler se stavrejši od nas ne bodo 
spametovali in . . . sprevideli, da ubijajo in zaničujejo bodočnost tega 
sveta — otroke. Bernard Stumberger, 8. a 

OS Maksa Bračiča 
Cirkulajie 
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ROKOMET 

ODLIČNA IGRA 
ORMOŽANOV 

v minulem kolu sta se izkazali 
moška ekipa Ormoža in ženska 
ptujske Drave, saj sta obe dosegi 
jomembni zmagi. Člani Velike 
sJedelje so doma igrali le 15:15 z 
Branikom, Drava pa je z 20:29 
izgubila v Slovenj Gradcu. 

Ormožani so v drugem polča-
su tekme z Minervo, ki so jo 
dobili s 27:22 (12:11), navduSdi 
okrog 400 gledalcev. Z dobno 
igro v obrambi in učinkovito v 
napadu so štrli odpor gostov in 
na trenutke vodili celo z osmimi 
zadetki razlike. Junak srečanja je 
bil vratar Gaberc, ki je zraven 
številnih strelov ubranil kar štiri 
sedemmetrovke (od petih dosoje-
nih). Svojo premoč so domačini 
potrdiH zlasti v trenutkih, ko so 
gostje imeli v polju kar dva 
igralca več. To je bilo v prvem 
polčasu, ki je bil sicer dokaj 
izenačen. Tudi na tem srečanju je 
največ zadetkov dosegel razpolo-
ženi Polak, ki zraven zanesljivega 
izvajanja sedemmetrovk odlično 
zaključuje hitre nasprotne napa-
de. V prvih štirih kolih so Ormo-

žani že dokazali, da so se upravi-
čeno uvrstih v prvo republiško 
hgo. O R M O Z : Gaberc, Krstič 4, 
Šandor, Vukan 2, Žižek, Polak 
11, Zemljič, Pavlovič 4, Rajšp 1, 
Zabavnik 2, Hedžet 3, Antolič. 

Članice Drave so se že prebile 
na prvo mesto v vzhodni skupini 
druge republiške lige. V soboto 
zvečer so namreč v gosteh s 25:20 
(15:15) premagale do tega kola 
vodilne Brežice. Ptujčanke so 
vodile večji del prvega polčasa, 
vendar so jih domačinke ujele. V 
drugem delu so bolje upoštevale 
treneijeva navodila in tekmo 
zanesljivo dobile. 

DRAVA: Farič, Hentak 2, 
Gomilšek, 3, Vtič 2, Korošak 4, 
Vičar 3, Štehamik 3, Lašič, 
Radanovič 8, Potočnik, Majceno-
vič, Gregorec. 

Člani Drave so se v Slovenj 
Gradcu dobro držali do nekaj 
minut pred koncem, zlasti pa še v 
prvem polčasu, ko so bili večkrat 
tudi v vodstvu. V zaključku pa so 
popustili in domačini, vodilna 
ekipa druge republiške lige — 

vzhod, so zanesljivo zmagah. 
Domače gledalce sta v ekipi 
b r a v e navdušila vratar Valenko 
in Sabo. 

DRAVA: Valenko, Sabo 10, 
Peklar, Grgič 3, Matjašič 1, 
Tumpej 3, Debeljak, Žmavc 1, 
Milunič, Kamenšek 2, Koštomaj. 

Mladinci Ormoža so doma s 
25:17 premagali Dravo, mladin-
ke Drave pa v Mariboru domači 
Branik s 24:7). 

V prihodnjem kolu se bodo 
Ormožani v gosteh pomerili z 
Jelovico, Velika Nedelja pa z 
Radgono. Veliko rokometa pa bo 
v Ptuju na stadionu Drava. V 

soboto se bo ob 10. uri začel 
turnir pionirjev Drave, Ormoža 
in Velike Nedelje za letošnje 
republiško prvenstvo. Ob 15,J0 
bo začetek prvenstvenega sreča-
nja zadnjega jesenskega kola v II. 
SRL za članice med Radečami in 
Dravo, ob 17. uri pa bo začetek 
p rvens tven^a srečanja članov 
Drava — Šempeter. V nedeljo 
dopoldan se bo ob 10. uri začelo 
srečanje mladink Drava—Fuži-
nar, ob 11. 'uri pa mladincev 
Drava—Branik. V torek, 9. okto-
bra, bo zvečer (19. ura) še pokal-
no srečanje članic D r a v a ^ D e l o -
za Polana. 1. kotar 

Vratar Gaberc je bil junak sobotnega srečanja v Mestni grabi (foto I. 
kotar) 

ORAVA-ALUMINIJ IN ŠE KAJ 
Nedeljsko popoldne bo v Ptuju v znamenju 

nogometa, tradicionalnega derbga sosedov in 
nasprotnikov v II. SNL — vzhod Drava — 
Aluminij. Oboji so bili minulo nedeljo uspeš-
ni. Drava je v zaostali tekmi z začetka prven-
stva v Mozirju igrala 1:1 z Elkrojem (gol je dal 
Hvaleč), Aluminij pa je doma v srečanju za 
ligaški pokal s 3:1 premagal Pobrežje (dva 
gola je dal Nikolič, enega pa Letonja). 

Drava je v Mozirju igrala odlično, veliko 

bolje kot na prejšnjih srečanjih. Zato v vod-
stvu Aluminija upravičeno menijo, da ima 
Drava moštvo, ki je ne glede na slabši položaj 
na lestvici, sposobno premagati vsako ekipo v 
tej ligi. Iz tega razloga bodo Kidričani v 
nedeljo popoldan v Ptuju igrali bolj previdno 
kot prejšnja leta, ko so izgubljali kljub dobri 
in napadalni igri. Vendar pa ne pomeni, da 
priložnosti ne bodo poskusili izkoristiti. 
Kakorkoli že, pričakujemo športno in korekt-

no srečanje brez prenapetosti. Srečanje se bo 
veijetno začelo okrog 15. ure. Točnega časa 
nam do zaključka redakcije naimreč ni uspelo 
izvedeti. 

Predtekmi bosta tokrat kar dve. Najpre j bo 
srečanje mladincev Drave in Aluminija v 
okviru prvenstva v vzhodni mladinski ligi. Do 
srečanja članov pa bodo gledalci videli ženski 
nogomet (prvič na stadionu Drave), tekmo 
med ekipama Tržca in Hajdine. 1. kotar 

Visoka zmaga Boča 
v A medobčinski nogometni ligi so bili v soboto in nedeljo dose-

ženi naslednji izidi: Boč — Markovci 11:1, Gerečja vas—Skorba 3:1, 
Spodnja Polskava—Tržeč 1:3, Domava—Središče 0:0, Zgornja Polska-
va—Slovenja vas 6:1 in Hajdina—Pra^ersko 2:0. Po petih kolih je v 
vodstvu Gerečja vas z devetimi točkami, Središče na drugem in Hajdi-
na na tretjem mestu sta jih zbrala po sedem, sledijo pa Boč, Domava, 
Zgornja Polskava in Slovenja vas s po šestimi točkami. V naslednjem 
kolu bo najbolj zanimivo v Poljčanan na srečanju Boč—Gerečja vas. 

1. k. 

Občinsko prvenstvo v krosu 
v sredo, 10. oktobra, bo v Ptujskih toplicah jesensko občinsko 

prvenstvo v krosu za vse starostne kategorije. Proge bodo dolge od 
10(X) do 5000 metrov, najboljši pa se bodo v občinski reprezentanci 
udeležili tradicionalnega republiškega krosa za pokale Dela. Tekmo-
vanje bodo začeli o b 1 1 uri s tekom mlajših pionirjev. Prav bi bilo, da 
bi bila udeležba še boljša kot prejšnja leta. 1. k. 

Slovenja vas-Dornava 3:1 
Igralci iz Slovenje vasi so tudi tokrat zaigrali uspešno in premagali 

svojega nasprotnika. Kot domačini so nastopili na pomožnem igrišču v 
Kidričevem in s svojo značilno igro s hitrimi protinapadi dolgo lomili 
odpor čvrstih in borbenih gostov. Ti so namreč povedli že v 10. min. Po 
gTobi napaki domače obrambe. To pa j e bil znak, da je treba zaigrati bolje 
in. mladi Dobnik je najprej izenačil, nato pa povedel domačine v vodstvo 
od 2:1, 5 min. pred koncem pa je usodo gostov še z enim prodorom 
zaključil Topolovec in postavi končni rezultat srečanja. Srečanje je zelo 
dobro vodil sodnik Hvaleč. 

Domači so nastopili v naslednji postavi: Brglez, Omik, Gasenbur-
ger, Gojčič, Metličar, Topolovec, Dobnik, Vindiš, Podvršek, Korenjak, 
Grabar. p. S. 

Partizan Ptuj-Podvinci 2:1 
Sosedski derbi igralcem Partizana, ki so imeli več sreče m se boljše 

znašli na mokrem igrišču. Tekma je bila v športnem duhu brez prekrškov 
skoraj miroljubna. Na obeh straneh je bilo precej priložnosti za zadetke, 
kijih niso izkoristili. TI 

Središče-Sp. Polskava 8:1 
Pred kakimi 100 gledalci sta se pomerili ekipi ob prijetnem vremenu 

za igro. Prvi polčas je bila slaba igra Središčanov, gostje so se odlično 
branili. Drugi polčas je Središče zamenjalo dva igralca in igraje bila takoj 
boljša. Raj je dosegel prvi zadetek 1:0, na 2:0 je zvišal Pavlenovič. Gostje 
3a so v 57 min. dosegli zadetek 2:1. Igra se je razživela. Obe moštvi nista 
5ili zadovoljni z rezultatom. Središče je začelo silovito napadati in do 
konca tekme doseglo vrsto zadetkov in premagalo ne tako slabo moštvo 
iz SP. Polskave kar z rezultatom 8:1. TI 

Ktujčani šesti 
v soboto. 15. septembra so udeleženci letošnjega 17. obrtnega sejma 

tekmovali za pokal celjskega obrtnega sejma. Tekmovalo je 1600 špor-
tnikov; v skupni razvrstitvi pa so bili Ptujčani šesti, zbrali so 136 točk. 

Rezultati: v šahu (ženske) so bile Ptujčanke prve. v namiznem tenisu 
druge; v streljanju so bili moški drugi, v atletiki ženske četrte; v ostalih 
disciplinah pa so se uvrstili do desetega mesta. Udeleženci iger so 
tekmovali v osmih športnih disciplinah. MG 

Judoisti začeli 
z ekipnim prvenstvom 

v slovenskem judu so začeli z ekipnim tekmovanjem, v katerem 
sodeluje 12 ekip. Sistem je turnirski in zato je bil v soboto v Ptuju eden 
takšnih turnirjev. Nastopili so Reka, Murska Sobota, Železničar iz 
Maribora in domača Drava. Največ uspeha sta imeli ekipi iz Maribora in 
Murske Sobote z zanesljivima zmagama proti Reki in Dravi, njuno 
medsebojno srečanje pa se je končalo neodločeno. 

Postava JK Drava na srečanju z Reko. Od leve: Kelenc, Čuš, MemiK, 
Tajhman in Murko (foto I. kotar) 

Domačini niso imeli uspeha,-pa tudi sreče ne, saj so se že v začetku 
turnirja poškodovali kar trije tekmovalci, v dveh nižjih kategorijah pa 
niso imeli predstavnikov. Z Mursko Soboto so izgubili z 1:13, točko pa 
je priboril Tajhman. V drugem nastopu jih je z 9:5 premagal Železničar 
(zmagala sta Tajhman in Murko, Čuš pa je dosegel neodločeni izid). V 
zadnjem nastopu so se pomerili z Reko in izgubili s 6:8. V tem srečanju so 
zmagali Čuš, Tajhman in Murko. Vse borbe sta v dvorani Mladika vodila 
Lah iz Škofje loke in Frešer iz Slovenskih Konjic. Za Dravo so na tem 
turnirju nastopili Kelenc, Vidovič, Mernik, Lozinšek, Čuš, Tajhman, 
Požar, Solina in Murko. 1. kotar 

Ob dnevu pionirjev 
v Slovenski Bistrici 

Pionirji na območju občine Slovenska Bistrica so dan pionirjev proslavili 
nadvse slovesno, saj so se tega dne na vseh osnovnih šolah zvrstile pionirske 
konference, kjer so ocenili mesto in vlogo pionirske organizacije. Ze v zgodnjih 
jutranjih urah pa se je veliko število pionirjev iz vseh šol občine zbralo na mest-
nem stadionu v Slovenski Bistrici, kjer so se na drugi Pionirski olimniadi pomerili 
v atletskih in tudi drugih športnih disciplinah. 

Predstavnike pionirs kih organizacij je ob dnevu pioniriev spreie' tudi 
predsednik občine Slovenska Bistrica Adolf Klokočovnik, ki seje z njimi pogovo-
ril o delu in težavah pionirske organizacije. Pionirji so ga seznanili tudi z načrti 
organizacije v prihodnjem obdobju. Za uspešnost prireditev v okviru dneva 
pionirjev imajo zasluge vodstva osnovnih šol in občinska Zveza prijateljev 
mladine občine Slovenska Bistrica. Viktor Horvat 

Srečanje tabornikov 
v organizaciji odreda Anice Cemej seje v Makolah zbralo nad 21X) pripad-

nikov taborniške organizacije, ki so se udeležili IV. izleta Tabornikov mariborske 
področne zveze. Na igrišču ob Dravinji so se v sončnem vremenu v raznih šaljivih 
Igrah pomerili pripadniki 7 odredov, ki so se zleta udeležili, prav tako pa so 
preizkusili moči v vlečenju vrvi. kjer so bili najmočnejši pripadniki odreda Jože 
Lacko in Dušan Kveder iz ptujske občine. 

Ob pričetku kulturnega programa ob tabornem ognju je ponesla delegacija 
navzočih šopek cvetja na grob talcev v Makolah. anc 

SAMOLPRAVNA STANOVANJSKA S K U P N O S T 
OBČINE P T U J 

Na podlagi 93., 94.. 95. in 97. člena Samoupravnega sporazuma 
ouresničevanjusocialnovarstvenihpravic(Uradnki list SRSšt. 26/84) 
in 14. člena Pravilnika o pogojih in merilih za dodeljevanje stanovanj 
v družbeni lastnini zgrajenih iz sredstev sohdamosti v občini Ptuj 
(Uradni vestnik občin Ormož in Ptuj št. 12/83) razpisuje Samo-
upravna stanovanjska skupnost občine Ptuj 

JAVNI NATEČAJ 
za sestavo prednostne liste za pridobitev stanovanjske pravice na 
stanovanjih v družbeni lastnini grajenih iz sredstev solidarnosti v 

občini Ptuj 
I. 

UPRAVIČENCI ZA PRIDOBITEV S O L I D A R N O S T N E G A 
STANOVANJA 

Solidarnostna stanovanja se lahko dodelijo delovnim ljudem, 
občanom in družinam z nižjimi dohodki, ki žive v težjih materialnih 
razmerah in to: 

— delovnim ljudem, ki združujejo delo v temeljnih organiza-
cijah združenega dela. delovnih skupnostih in pri občanih, ki sa-
mostojno z lastnimi sredstvi opravljajo dejavnost, 

— občanom, ki s svojimi skupnimi dohodki ne morejo rešiti 
svojega stanovanjskega vprašanja (upokojencem, invalidom, ude-
ležencem NOV, starejšim ljudem in za delo nesposobnim občanom). 

II. 
SPLOi^Nl POGOJI ZA PRIDOBITEV S O L I D A R N O S T N E G A 
STANOVANJA 

1. da občan in osebe, ki z njim stalno stanujejo (zakonec ali 
oseba, s katero živi v življenjski skupnosti, otroci, posvojenci, starSi, 
ki na jmanj dv« leti živijo z njim v ekonomski skupnosti), ni imetnik 
stanovanjske pravice ali je imetnik na neprimernem stanovanju, 

2. da ima občan stalno prebivališče na območju občine, v kateri 
je vložil prošnjo za dodelitev solidarnostnega stanovanja, 

3. da občan oziroma njegova družina ali člani gospodinjstva 
doslej še niso ustrezno rešili stanovanjskega vprašanja, 

4. da občan ne more rešiti svojega stanovanjskega vprašanja s 
?omočjo svojih bližnjih sorodnokov (zakonec, starši oziroma otroci), 
d so lastniki večje stanovanjske hiše ali več vseljivih stanovanj in so 

vsaj dve leti pred natečajem živeli skupaj v hiši oziroma v stano-
vanj ih . 

5. da občan oziroma kateri izmed članov njegove družine aU 
gospodinjstva ni lastnik počitniške hiše, ^ 

6. da socialne razmere občana oziroma članov njegove družine 
ali gospodinjstva ustrezajo merilom, ki veljajo za vse druge oblike 
pomoči. 

7. da občan ali za delo sposoben član družine ni neupravičeno 
nezaposlen. 

III. 
POSEBNI POGOJI ZA PRIDOBITEV S O L I D A R N O S T N E G A 
STANOVANJA 

Posebna pogoja za dodelitev solidarnostnega stanovanja sta 
neprimernost stanovanja in socialne razmere občana in njegove 
družine. 
A. STANOVANJE NI P R I M E R N O : 

1. če stanovanjska površina na člana gospodinjstva ne presega 
staridardov iz 17. člena Družbenega dogovora o skupnih osnovah za 
zagotavljanje in usklajevanje družbenoekonomskih odnosov na 
področju stanovanjskega gospodarstva v SR Sloveniji (Uradni list 
SRS št. 15/81), razen v izjemnih primerih kot so: več kot dve 
generaciji v družini, težja bolezen, ki terja trajno nego itd. 

2. če stanovanje ni ustrezno opremljeno (ni vode, elektrike) 
3. če gre za souporabo stanovanjskih prostorov, 
4. če je stanovanje nefunkcionalno. 

B. SOCIALNE R A Z M E R E 
Socialne razmere občana in njegove družine štejejo za poseben 

pogoj: 
1. če stvarni mesečni dohodek samskega občana ne presega 50 

odstotkov do 65 odstotkov, stvarni mesečni dohodek na družinskega 
člana v družinah z dvema ali več člani pa 40 odstotkov do 50 
odstotkov in pri mladih družinah 60 odstotkov do 70 odstotkov 
čistega osebnega dohodka. 

2. če posebne razmere (daljša bolezen, telesna ali duševna 
prizadetost, nezaposlenost zavoljo delovne nezmožnosti, ogroženost 
zaradi pojavov, ki spremljajo stanje in je zato potrebna stalna tuja 
pomoč in nega itd.) bistveno poslabšujejo socialne razmere družine. 

Omejitve pri višini dohodka iz točke B / I ne večajo za upokor 
jence, invalide in borce NOV, ki pridobivajo stanovanje iz sredstev za 
stanovanjsko gradnjo Skupnosti pokojninskega in invalidskega za-
varovanja v SR Sloveniji. Stvarni mesečni dohodek na družinskega 
člana iz točke B/1 se izračutia tako, da se seštejejo vsi dohodki 
družinskih članov, določeni v 7. členu Samoupravnega spofaZiuna o 
uresničevanju socialnovarstvehih pravic, preračunane na mesec in 
vsota deli s številom družinskih članov. 

Čisti osebni dohodek iz točke B /1 je dogovorjena raven socialne 
varnosti v odstotkih od povprečnega mesečnega čistega osebnega 
dohodka na zaposlenega v minulem letu. 

Za mlado družino iz točke B/1 se šteje družina, ki ima vsaj enega 
otroka in v kateri nobeden od staršev ni starejši od 30 let. 

IV. 
PRIJAVE NA NATEČAJ 

Občani, ki smatrajo, da so po tem natečaju upravičeni do 
stanovanjske pravice na stanovanju, ki je zgrajeno iz sredstev soli-
darnosti v občini Ptuj vložijo prošnje s prilogami na naslov: Samo-
upravna stanovanjska skupnost občine Ptuj. Prešernova 29. 

Prošnji (obrazec prošnje dobite pri Samoupravni stanovanjski 
skupnosti občine Ptuj, Prešernova 29 — soba št. 108) je potrebno 
obveznt) priložiti: 

— potrdilo delovne organizacije oz. delovne skupnosti o višini 
Dsebnega dohodka za leto 1983 za vse člane gospodinjstva in potrdila 
o eventuelnih drugih dohodkih, 

—'potrdilo o premoženjskem stanju, 
— potrdilo o številu članov gos|X)dinjstva, in od kdaj bivajo na 

Dbmočju občine Ptuj, 
— potrdilo o delovni dobi prosilca in delovni dobi v občini Ptuj, 
— dokazila o posebno težkih socialnih razmerah (odločbo o 

invalidnosti, zdravniško spričevalo, potrdilo o članstvu ZB NOV 
ipd.). 

V. 
ROK ZA PRIJAVO NA NATEČAJ 

Rok za prijavo na natečaj je 5. november 1984. 
Prijave vložene po tem roku se ne bodo obravnavale. 

VI. 
Na osnovi prijav na natečaj ter prilog in ocene stanovanjskih 

razmer, ki jih bo pripravila posebna komisija, ki bo izvršila ogled 
stanovanjskih razmer ter v skladu s »sistemom točkovanja« objav-
ljenem v Uradnem vestniku občin Ormož in Ptuj št. 12/83 se sestavi 
prednostna lista upravičencev za pridobitev solidarnostnega stano-
vanja. 

Stanovanjsko pravico na družbenih stanovanjih, zgrajenih iz 
sredstev solidarnosti v občini P-tuj (izpraznjena solidarnostna sta-
novanja in novozgrajena solidarnostna stanovanja), bo pridobilo 45 
upravičencev, ki dosežejo največje število točk po zaporedju iz 
prednostne liste. 

Prednostna lista bo objavljena v javnih informativnih sredstvih. 
Upravičenci do solidarnostnega stanovanja so dolžni ob dode-

litvi stanovanja plačati lastno udeležbo. 

Ptuj. dne 2 8 / 9 - 1 9 8 4 

Predsednik 
odbora za gospodarjenje in družbeno pomoč 

Jože Čeh 1. r. 
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Vodovod v 204 hiše 
Pred desetimi meseci ali točno 

27. novembra 1983 so se pred-
stavniki krajevne skupnosti H L 
Rogoznica in vaščani sestali na 
križišču ceste, ki pelje v Drago, da 
bodo slavnostno odprli ventil na 
hidrantu prve tretjine vodovoda 
in takrat je 60 gospodinjstev do-
bilo zdravo pitno vodo. Takrat pa 
je bila dana tudi obljuba, da se 
bodo s podobno nalogo kmalu 
srečali še v enem delu Kicarja — v 
Velikem vrhu na otvoritvi celot-
nega vodovodnega omrežja v Ki-
carju. To se je zgodilo v soboto na 
priložnostni slovesnosti, na kateri, 
je zbranim krajanom spregovoril 
predsednik gradbenega odbora 
Ivan Goričan, k i j e ob tem izrazil 
zadovoljstvo vseh, ki imajo danes 
v izobilju zdrave pitne vode, zah-
valil pa se tistim, ki so ob tej akciji 
kakorkoli pomagali in prispevali 
sredstva. 

V Kicaiju p a j e ta dan bilo re-
snično praznično in veselo. V 
Velikem vrhu sta zaigrala har-
monikar in goslač, zapele so vaške 

pevke, članice gasilske desetme pa 
so dokazale vsem. da je v ceveh 
resnično voda. 

Od tam pa se je nato slovesnost 
preselila v gasilski dom. kjer je 
bilo vse pripravljeno za veseli del 
praznovanja, ki ga j e organiziralo 
domače nogometno moštvo, o 
velikem uspehu p a j e predsednik 
sveta krajevne skupščine Maks 
Potočnik dejal, d a j e s tem izpol-
njena obljuba, ki so jo dali ob 
glasovanju za krajevni samopri-
spevek. 

V Kicarju so skupno položili za 
vodovod 8029 metrov primarnega 
voda. 1267 metrov sekundarnega 
voda._8925 metrov cevi za pri-
ključke k 204 hišam v skupni 
vrednosti 17 milijonov 619 tisoč 
dinarjev. Povprečna cena za pri-
ključek pa j e tako 86.368 dinaijev 
za kar so krajani prispevali 39.500 
dinarjev ali 45 odstotkov vred-
nosti. Zanimiv je tudi podatek, da 
je za vsak priključek vodovoda v 
Kicarju položeno 40 metrov pri-
marnega voda. 6 metrov sekun-

darnega voda in 44 metrov cevi za 
priključke k hišam. 

Za ta del. ki so ga uradno pre-
dali namenu v soboto so krajani 
prispevali po posebnih pogodbah 
in z delom 2.718.000 dinarjev ali 
47 odstotkov vseh potrebnih 
sredstev. 

Maksu Potočniku so na sobotni 
slovesnosti v Kicarju izročili pri-
znanje za njegov velik prispevek k 
temu. da danes voda teče v 204 
hiše. Pismena priznanja p a j e do-
bilo^ še dvanajst zaslužnih kraja-
nov'in mladinski aktiv. 

mš 

-Na slovesnosti v Velikem vrhu govori Ivan Goričan — predsednik grad-
benega odbora. Foto: mš 

Z začetkom tega tedna so pričeh s spravilom pese tudi v zasebnem 
kmetijstvu. Prevzemajo jo na treh že znanih prevzemnih mestih in sicer 
v Moškanjcih. Kidričevem in na Turnišču. Kot so povedali v kmetijski 
zuidrugi je na voljo dovolj mehanizacije, da lahko Dospraviio oridelek v 
45 dneh. čeprav bi vmes ponagajalo vreme. Sicer pa strokovnjaki 
priporočajo kmetovalcem, da peso pospravijo čimprej, saj je povsem 
zrela, na nekaterih površinah pa bo fMjtrebno še opraviti jesensko setev. 

Pridelovalci bodo prejeli za kilogram sladkorne pese pri 15,5 
odstotni vsebnosti sladkorja 6.20 dinarja, za vsako nadaljnjo stopnjo 
sladkorja pa dodatnih 0.32 dinarja. Pridelovalcem pripada tudi 18 
odstotkov svežih pesnih rezancev, glede na oddano količino pese. Cena 
svežih rezancev je 1 dinar za kilogram. 

Prevzemna mesta, ki smo jih omenili so odprta vsak dan razen 
nedelje, od 8. do 16. ure. j g 

Na poljih EKK Ptuj v delovni enoti TumlSče so pričeli s spravi-
lom sladkorne pese že prejšnji teden 

Foto: M. Ozmec 

Solida nost ni zatajila 
Na občinski konferenci _ J L Ptuj so povedali, da je kljub začetnim 

pomislekom, akcija zbiranja sredstev za prizadete po toči, dala spod-
budne rezultate. Doslej je na račun Rdečega križa nakazano že 850 tisoč 
dinarjev. Poleg tega so občani prispevali še nekaj materiala v vrednosti 
150 tisoč dinarjev. Akcija pa še ni zaključena. 

Odzivnost je po krajevnih skupnostih različna. Po prvi oceni so se 
najbolj potrudili v krajevni skupnosti Hajdina, dalje v Dornavi in v 
Zetalah. 

Sedaj se pripravljajo že na delitev. Nalogo so prevzele krajevne 
konference SZDL. Kot je povedal Anton Zoreč, predsednik OK SZDL 
Ptuj bodo pri delitvi kar se da objektivni. MG 

4. jugoslovanska razstava 
fotografij Ptuj '84 

Foto kino klub delavsko prosvetnega društva Svoboda iz Ptuja je 
letos že četrtič organizator jugoslovanske razstave fotografij, ki jo bodo 
odprli drevi ob 17. uri v paviljonu Dušana Kvedra v Ptuju, sodi pa v ok-
vir XII. ptujskih kulturnih srečanj. Foto klubi in posamezniki iz vse 
Jugoslavije so poslali organizatorju 750 fotografij izmed katerih je 
selektor Stojan Kerbler izbral 150 fotografij, ki so se potegovale za 
plakete in priznanja. 

Na današnji otvoritvi bo govoril predsednik skupščine kulturne 
skupnosti Božo Glazer, v programu pa bo nastopila Nevenka Gerl — 
članica ptujskega gledališča. 

mš 

Vest, ki je preteklo soboto, pozno zvečer 
prišla v Slovensko Bistrico je pospešila srčni 
utrip prav vsem ljubiteljem športa. Zmage v 
Rimu so se razvesehli tudi tisti, ki j im šport 
pomeni malo ali ničesar. Ta pomembna 
zmaga je potrdila tisto za kar so se judiosti 
IMPOLA vedno zavzemali, s trdim delom do 
cilja. ToTcrat je bila to zmaga nad ekipo 
Fiamme Gialle iz Rima, ki je v evropskem 
judu mnogo bolj znana kot je to IMPOL, ki si 
z lanskoletno zmago v ekipnem državnem 
prvenstvu šele utira pot. 

Bistričani so se na to srečanje še posebno 
skrbno pripravljah, saj je bila to njihova prva 
jredstavitev v tako pomembnem tekmovanju 
cot je tekmovanje za evropski pokal v judu. 

Velika vojja in želja, da se kar najbolj »odre-
žejo«, jih je spremljala na pot v Rim, kjer jih 

je čakala slovita ekipa, ki si je prav tako želela 
že v prvem kolu zbrati pomembne točke in 
tako nadal jnjo uvrstitev, ker so v judu tekmo-
vanja izločilna, zato je poraz tudi slovo od 
nadaljnjega tekmovanja v evropskem pokalu. 

Zmagali smo, naši so zmagali, tako se je 
slišalo po ulicah. Toda ne v Rimu, ampak v 
Slovenski Bistrici, saj so zmagali Bistričani 
predvsem z veliko borbenostjo in nenazadnje 
tudi fizično ter tehnično pripravljenostjo 
vsakega posameznika. 2 e sam rezultat je 
kazal, da so bile borbe težke in brezkompro-
misne. Zmagovalec je bila ekipa IMPOLA, v 
kateri sta se znova izkazala olimpijca Franc 
Očko in Filip Leščak. Prav tako pa so dali vse 
od sebe tudi ostali člani ekipe kot so Arbajter, 
Cuk, Špes, Leskovar in Anderluh. 

Bistričani so imeh svoje »adute« v lažjih 
kategorijah, kar so tudi polno izkoristili. 

Neodločen izid Arbajterja, zmage Čuka, 
Franca Očka in Leščaka je presenetljivo 
povedlo Impol z rezultatom 3:0. Žal Bistričani 
še vedno nimajo dovolj »moči« v težjih 
kategorijah, zato so italijanski državni repre-
zentanti uspeli do konca rezultat izenačiti. 
Ker pa v teh bojih ne more biti neodločnega 
rezultata, so izžrebali nove borbe, v katerih 
sta nastopila Očko in Leščak ter nasprotnika 
iz italijanskega kluba . ponovno premagala. 
Tako sta že pred nastopom tretjega predstav-
nika Impola Toneta Leskovarja zagotovila 
svoji ekipi zmago. Tone Leskovar je kljub 
veliki borbenosti sicer izgubil, ekipna zmaga 
pa je sicer tesno s 5:4, vendar zasluženo 
pripadala Bistričanom, ki jim je to eden doslej 
največjih meddržavnih ekipnih uspehov. 

Viktor Horvat 

Člani BD Ranea z udarniškim delom gradijo svoj objekt ob levem obrežju 
Drave pri Budini. (Foto: JOS) 

„Rancarii"gradijo 
člani ptujskega brodarskega društva Ranča so se te dni preselili iz 

vode na obrežje dravskega jezera v bližini Budine. Tam gradijo manjšo 
društveno hišico v montažni izvedbi. Člani društva delajo predvsem ob 
popoldnevih in sobotah ter nedeljah. Pričakujejo, da bodo vgradili v svoj 
objekt več kot 1500 ur udarniškega dela. Prostor za postavitev hišice so 
jim odstopile Dravske elektrarne iz Maribora. V bližini bi si radi zgradili 
tudi hangar za shranjevanje plovil. 

Pomembna nova pridobitev BD Ranča j e / t ud i simulator za 
poučevanje jadralcev na deski, ki je vsekakor koristen pripomoček pri 
izvedbi tečajev za jadralce. 

JOS 

V tednu od 2^. septembra do vključno 2. oktobra so miličniki 
postaje milice Ptuj in oddelkov posredovali v treh prometnih nesrečah 
in pri tem zabeležili eno hujšo in eno lažjo telesno poškodbo. Vzroki 
nesreč so bili pretesno prehitevanje in neprimerna hitrost. Materialna 
škoda na vozilih je ocenjena na okoli 60 tisočakov. 

PO NEZGODI ODPELJAL 
NAPREJ 

V soboto 29. septembra je 
prišlo do hujše prometne nesreče 
na regionalni cesti pri Podvincih. 
Ob 19.45 je voznik osebnega 
avtomobila Maks Juršič iz Kicar-
ja zaradi pretesnega prehitevanja 
zadel v kolesarja Jakoba Goloba 
iz Podvinc, k i j e peljal v isti smeri 
od Juršinc proti Ptuju. Pri trčenju 
je Golob padel in se hudo poško-
doval, voznik Juršič pa je po 
nesreči odpeljal naprej, a so ga 
miličniki kmalu izsledili. 

GOREL ZAPUŠČENI AVTO-
MOBIL 

V ponedeljek, 1. oktobra ob 
6.40 je prišlo do požara v zapu-
ščenem osebnem avtomobilu, 
parkiranem na parkirišču ob 
Arbajterjevi ulici v Ptuju. Vozilo 
je bilo dalj časa zapuščeno, brez 
koles in v nevoznem stanju. 
Vzrok požara še raziskujejo, 
domnevajo pa, da je prišlo do 
njega zaradi otroške igre z vžiga-
licami. 

-OM 

ZGOREL FIČKO 
Leopold Mesarič od Lovrenca 

na Dr. polju je v ponedeljek, 24. 
septembra vozil fička. Med vož-
njo je zaradi kratkega stika na 
električni napeljavi izbruhnil po-
žar in vozilo je v celoti zgorelo. 
Škode je po oceni nad 1(W tisoč 
dinarjev. 

TRČENJE V GRUŠKOVJU 
y četrtek, 27. septembra se je 

na magistralni cesti blizu Gru-
škovja v KS Podlehnik, ob 18.40 
pripetila hujša prometna nezgo-
da, ki jo je povzročil turški 
di^avljan. Ta je vozil osebni 
avtomobil od Krapine proti Pod-
lehniku. V Gruškovju je zapeljal 
v levo čez vzdolžno nepretrgano 
črto in čelno trčil v osebni avto, 
ki ga je iz nasprotne smeri 
pripeljal Ahmet Sekič iz občine 
Bosanska Dubica. Sekič je bil 
hudo poškodovan, turški drža-
vljan pa lažje. 

ZANIMIVA RAZSTAVA 
V PTUJSKIH TOPLICAH 

v Ptujskih tophcah je bila 25. septembra krajša slovesnost ob 
odprtju razstave letoviščarstvo na Ptuju v 19. stoletju. Ob tej priložno-
sti se je zbrala peščica turističnih in kulturnih delavcev. Zbrane je 
najprej pozdravil Branko Štumberger, vršilec dolžnosti direktorja 
toplic, za tem pa Blagoj Jevremov, ravnatelj Pokrajinskega muzeja; po 
razstavi je odlično vodila Marjeta Ciglenečki, avtorica razstave. 

Prenovo fotografij iz prejšnjega stoletja je odUčno opravil Mišo 
Koltak. Razstava je ponovno dokazala, da je Ptuj z okolico zaradi 
naravnih in kulturno-zgodovinskih znamenitosti že od nekdaj privlače-
val turiste. 

Razstava je le skromen prispevek k obeležitvi 27. septembra, 
svetovnega dneva turizma, na katerega smo očitno pozabih. 

Marjeta Ciglenečki je »vodila« po razstavi 
Foto: Ivo Člani 

Rodile so: 
Alojzija Cvitanič, Markovci 33/a 
— Dominika; Dragica Kolednik, 
Spuhlja 91/a — deklico; Milica 
Lajh, Zg. Hajdina 88/a — dečka; 
Ema Murko, Pobrežje 60/a — 
dečka; Snežana Stjepanovič, Nji-
verce 9 — dečka; Albina Pučko, 
Kidričevo, Cesta na Hajdino 8 — 
Melito; Zdenka Kostanjevec, 
Frasova 3 — Sonjo;. 

Poroke: 
Otto Malek, Maribor, Igriška 131 
in Melita Čerič, Maribor, Ul. 
Pohorskega bataljona 23; Jožef 
Šori, Hercegova 7 in Darja 
Glažar, Skorba 59; Srečko Le-
ben, Kajuhova 5 in Dragica 
Srečec, Prešernova 21; Anton 
Frešer, Lokanja vas 24 in Zdenka 
Kovačič, Pleterje 36; Franc Ma-
lek, Ul. 1. maja 1 in Silva Princi, 
Polska cesta 41; Jožef Prevoljšek, 
Latkova vas 29 in Marija Cafuta , 
Latkova vas 35; Branko Roškar, 
Stojnci 116 in Miroslava Štum-
berger, Stojnci 20;. 

Umrii so: 
Jožefa Kotolenko, Hrastovec 9, 
roj. 1911, umrla 24. septembra 

1984; Cecilja Ržek, Kidričevo, 
Vlahovičeva 7, roj. 1890, umrla 
26. septembra 1984; Samo Kme-
tec, Zg. Hajdina 129, roj. 31. 
julija 1984., umrl 27. septembra 
1984; Franc Pungračič, Turški 
vrh 1, roj. 1912, umrl 27. septem-
bra 1984; Ana Mrevlje, Kuharje-
va 6, roj. 1909, umrla 27. septem-
bra 1984; Anton Stajnko, Kidri-
čeva 23, Ljutomer, roj. 1914, 
umrl 2B. septembra 1984; Ana 
Šoštarič, Hlaponci 7, roj. 1912, 
umria 28. septembra 1984; To-
maž Petek, Cvetkovci 37, roj. 
1906, umri 30. septembra 1984; 
Alojz Žuran,. Jareninski vrh 3, 
roj. 1929, umri 29. septembra 
1984.; Terezija Voglar, Formin 
12, roj. 1905, umrla 29. septem-
bra 1984; Jakob Majcen, Cvet-
kovci 16, roj. 1902, umri 30. 
septembra 1984; Janez Popušek, 
Podvinci 1, roj. 1912, umrl 26. 
septembra 1984;. 

TE0NIK 
izdaja zavod za časopisno in radi -
sko delavnost RADIO—TEDNIK 
62250 Ruj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda, 
direktor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERŠEK. tehnični 
urednik ŠTEFAN PUSNIK, novi-
narji: Jože Bračič, Nevenka Dob-
liekar, Majda Goznik, Ludvik Kotar, 
Martin Ozmec in Marjan Šneber-

?er. Uredništvo in uprava Radio — 
ednik, telefon (062) 771-261 in 

771-226. Celoletna naročnina 
znaša 750 dinarjev, za tujino 1.360 
dinarjev. Žiro račun SDK Ruj 
52400-603-31023. Tiska ČGP 
Večer Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in stori-
tev v prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se ne 
plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 


